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VABLJENI NA SMUČARSKE 
IZLETE SKUPAJ S SK SNEŽNIK

• Nedelja 12.1.2009 Zoncolan
odhod avtobusa 6.00 z avtobusne postaje v Ilirski 

Bistrici.
• Nedelja 18.1.2009 Zoncolan
odhod avtobusa 6.00 z avtobusne postaje v Ilirski 

Bistrici.
• Nedelja 25.1.2009 Trbiž
Tekma za pokal prijateljstva; odhod avtobusa 5.00 

z avtobusne postaje v Ilirski Bistrici.
• Nedelja 1.2.2009 Zoncolan
odhod avtobusa 6.00 z avtobusne postaje v Ilirski Bistrici.
• Sobota 7.2.2009 Zoncolan
Medklubska tekma; odhod avtobusa 6.00 z avtobusne postaje v 

Ilirski Bistrici.
• Zimske počitnice
tridnevni smučarski tečaj na Krvavcu, prijave do 30.1.2009 v klub

skih prostorih
• sobota 28.2.2009 Stari Vrh nad Škofjo Loko
Tekma za pokal prijateljstva; odhod avtobusa 5.30 z avtobusne po

staje v Ilirski Bistrici.
• Nedelja 8.3.2009 Zoncolan
odhod avtobusa 6.00 z avtobusne postaje v Ilirski Bistrici.
• Sobota 14.3.2009 Forni di Sopra
Pokal treh dežel, odhod avtobusa 5.00 z avtobusne postaje v Ilirski 

Bistrici.

Vabljeni vsi ljubitelji belih strmin, za šolo smučanja in dobro družbo 
poskrbimo mi...

Prijave zbiramo vsak četrtek pred izletom, med 18.00 in 19.00 uro 
v prostorih Breze d.o.o. na Bazoviški 4b, v Ilirski Bistrici.

Info: sksneznik.org ali 041-765-837 (Rihard)

Srečno in zdravo Novo leto vam želi SK Snežnik!

URADNE URE

GSM CENTER

debitel
Rozmanova ulica 2, 6250 Ilirska Bistrica 
TEL.: 05/71 00 333, M0B: 031/779 169 

® e-mail: maljovacevolja.net, www.gsm-kopija.si

♦ PRODAJA IN ODKUP RABUENIH GSM APARATOV
♦ PRODAJA IN SERVIS GSM APARATOV TER 

DODATNE OPREME
♦SKLEPANJE NAROČNIŠKIH RAZMERIJ

mTOK®PII$IWIE
‘NOVI PAKET “ITAK” - ZA VSE MLADE 

OD 15 DO 30 LET
‘VIKEND REVOLUCIJA - KLICI NA VSE 

MOBITELOVE ŠTEVILKE ZA 1 CENT 
‘Možna vezava družinskih bonusov na 

Penzion paket
‘SOS ali SOS plus za rse zaposleni 
v Policiji in Slovenski vojski

PONEDELJEK-PETEK 
8”-12™ in 15™-19™ 

SOBOTA 
8™- 12™

VEZAVA ZA GSM APARATE 
SAMO 12 MESECEV

NOVI UMTS

v sredo 24. in 31. decembra 2008 ter 
prva delovna sobota v januarju 2009

Cenjene stranke obveščamo, da bo Upravna enota Ilirska Bistrica 
na dneva pred božičem in novim letom, to je v sredo 24. decembra in v 
sredo 31. decembra, poslovala od 8.00 do 13.00 ur, prvo soboto 
v mesecu januarju, ki pade na dan med praznikom in nedeljo, pa bo na
domestila z delom v soboto 10. januarja 2009.

DRUŠTVO AHEC 
IZ JASENA

VABI NA

BOŽIČNI
KONCERT

V PETEK, 
26.12.2008 
OB 17. URI V 
CERKVI SV. 
JOAHIMA V 

JASENU.

Leto 2009 je tik pred tem, da 
zasije ali pa zatemni našo nego
tovo prihodnost. Bo kar bo. Na
sprotje malodušju je navdušenje. 
Uporabimo ga, v njem je moč, ki 
gore premika.

Srečno in navdušujoče leto 
2009.

Navdušenje.
Nobena vaga ga ne z vaga. 
Noben meter ga ne izmeri.
Niti ne diši niti ne smrdi.
Ne moreš ga kupiti 
Ustvari ga sam in nebo ti bo 
hvaležno.

Neta

CERKVENIK
MA F> LACU

* sveže ribe
* zamrznj
* školjk
* ts

ribe

karjeva 26, tel.: 05/71 44 579

POTUJOČA RIBARNICA 
tel.: 041/633 593

So dnevi in trenutki 
pokni sreče in midne, 
ko radostni oči zapremo 
in si tiho zažekimo, 
da ne mine.
‘Taki dnevi v novem ketu 
naj preženejo trpkjenje! 
naj smeh, kjubezen 
srce prevzame, 
kepše 6o živCjenje!
CPovaljajte se v sneg, 
skrijte sončni kjistak v dCani, 
zapišite nagajivo zimsko mišek 
in narišite smeh na o6raz vam dragih [judi - 
vse to počnite te praznične dni!
Vse kflr je skaSo, z novim Cetom naj z6Cedi!
Vse kflrje do6ro, naj za vekomaj ostane!
Vse kar je kepo, naj raste in cveti! 
naj v miru sreča nežno vas objame.

Uredništvo časopisa Snežnik,
\__________________________ _______________________________ !

KAKOVOST JE PRVA

HI-TECH BLE1FREI PROFIL OKNA 
7 - komorni syetem 
ELEGANCE MD 8.0

Svetovanje, Prodaja, Proizvodnja, Montaža oken in vrat

Vprašajte nas: 
tel:02/7200 330 
fax:02 / 7200 340 
www.interles.si 
info@interles.si

imr
interlesl

||^AMuR7j

J Slovenija |

Interles d.o.o. 
Kraigherjeva 19a 
SI-2230 Lenart

zi Hjktjb
irtfbfctii

Celoviti Izvajalski inženiring

DANA BESEDA OBVEZUJE

TEL7FAX 05 710 14 99 
GSM 040 838 520

DAVČNO IN FINANČNO SVETOVANJE, D.O.O.

X/
/ Nudimo celovite računovodske storitve 

po konkurenčnih cenah za samostojne podjetnike, 
gospodarske družbe in društva.
VOJKOV DREVORED 2, 6250 IURSKA BISTRICA

KOREN JOŽKO 
Koseze 3, Ilirska Bistrica 

tel.: 040/240-118
URNIK 

8.00 -18.00 
sobota 8.00 -13.00 

nedelja zaprto
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"Smrt sne lovta, lov't medveda, medved volka, volk jelena, jelen 1'sito, lrsita 
zajta, zajet mačko, mačka miško, miš pšenito, pod goro, pod to goro zeleno"

Že dolgo časa, skoraj dve leti bo 
že, odkar razmišljam o tem, da na
pišem nekaj o našem mestu. Vedno 
sem našla razlog, da temo odložim, 
saj sem upala, da se bodo stvari 
spremenile. Še mislim, da se bodo, 
samo ne vem kdaj. Vse zakonitosti in 
pravila, ki veljajo drugod, so pri nas 
malo obrnjena ali pa se jih enostavno 
ne upošteva.

Skladen razvoj, ne glede česa 
- vseeno ali gre za razvoj države, 
pokrajine ali pa občine ima neke 
zakonitosti, ki veljajo povsod. Ni 
možen razvoj, v kolikor niso razvita 
središča, saj samo le-ta - ko so 
dovolj razvita, sprožijo prenos na 
periferijo ali na manj razvita območja. 
Brez močnih centrov ni možen razvoj 
podeželja okrog njih. Ne glede koliko 
se usmerjeno namenja sredstva za 
podeželje, se to nikoli ne bo moglo 
primerno razviti brez močnega cen
tra. Samo v centru je možen razvoj 
ustrezne družbene in gospodarske 
infrastrukture, ki potem, ko se za- 
siči prenaša vpliv izven svojih meja. 
Vedno obstaja epicenter iz katerega 
se vse širi. Tako je z državo, tako je 
s pokrajinami in tako je z občinami. 
In če pogledate okrog, vse deluje po 
tem principu, ker če ne, se zadeve 
porušijo. Ni možno, da bogatejši 
oziroma tisti, ki ustvarjajo denar v 
nedogled financirajo tiste bolj šibke 
ali bolj oddaljene. Zadeva se slej ko 
prej razdre, odcepi in na nek način 
poruši. Samo reakcijski čas je tukaj 
različen, saj je odvisen od motivacije 
družbene skupine. Tako se je zgodilo 
z našo bivšo domovino in tako se ves 
čas dogaja povsod po svetu.

Zdaj se pa verjetno že sprašu
jete, kaj ima vse to opraviti z našim 
krajem. Čisto vse, kar je našteto velja 
za nas. V krajevni skupnosti Ilirska 
Bistrica živi po podatkih iz lanskega 
leta 35% vseh občanov. Ta številka 
se je v letošnjem letu še povečala 
zaradi malo povečane rodnosti in 
zaradi priseljevanja. Ti ljudje, v ena
kem procentu - kar znese skoraj 3 
mio eur, prispevajo svoje davke od 
dohodnine in premoženja v občinsko 
blagajno in s tem ustvarjajo prihodke 
občine. Kaj pa od tega dobijo nazaj 
-bore malo, kar je razvidno iz tabe
le. V lanskem letu samo 10% vseh 
sredstev namenjenih za vse ks-je, z 
letošnjim proračunom pa še manj.

Seveda, ko so o tem razpravljali 
na občinskem svetu, so rekli, da ni 
res, da mesto dobi veliko več. Da 
se v mestu vlaga v zdravstveni dom, 
v knjižnico, da se bo obnavljal dom 
na Vidmu in vse to je samo za mesto. 
Pa ni tako, te institucije uporabljajo 
vsi in se delež vloženih sredstev mora 
razdeliti tudi med njih, kar pomeni, 
da dobijo še več.

Pa tudi če ne pogledate na ta
belo, že samo sprehod po mestu 
vam bo povedal vse in so tukaj vse 
besede zaman. Mesto je neurejeno, 
neugledno in vidno propada.

Pred dvema letoma je 11 ljudi 
sedlo na svetniška mesta KS II. Bi
strica. Plan dela in proračun za tisto 
leto sta bila že sprejeta, tako da smo 
začeli razmišljati o tem kako pripraviti 
plan za naslednje leto in kako po
staviti to krajevno skupnost na noge. 
Počasi smo začeli analizirati stanje in 
ugotovili velike sistemske težave. Kot

Bil JE VEČER PLESA,GLASBE...
Najtopleje se zahvaljujemo vsem, ki ste na kakršenkoli način pomagali 

pri izvedbi našega koncerta. Naj bo to finančna ali najmanjša neznatna 
pomoč v ozadju odra. Še posebej se želimo zahvaliti NAŠIM DRUŽINAM, 
STARŠEM in SORODNIKOM, ki nas v največji možni meri podpirate pri vseh 
naših projektih, PODJETJEM ter POSAMEZNIKOM, ki so se odrekli svojim 
honorarjem ter pripomogli k temu, da je koncert ob naši 5. obletnici delo
vanja tako lepo uspel. Istočasno in v isti meri, naj se zahvalimo vsem Vam, 
ki ste prišli na koncert ter vsem neverujočim potrdili že vedeno - da smo tudi 
mi vsi skupaj, najprej narod kulture željnih in razgledanih ljudi, da se znamo 
združit, dobit in se skupaj zabavat. Prisrčna hvala Vam vsem, ki ste se odzvali 
našim povabilom...prav neverjetno je kako ste se izkazali in nam obenem s 
tako udeležbo in predvsem z zadovoljstvom ter spodbudnimi besedami ob 
koncu druženja, vlili še novih moči, še večjo željo po delovanju društva v 
dobro vsem nam, pogum za organizacijo podobnih dogodkov, dokazali ste 
tudi, da je medgeneracijsko sodelovanje v občini mogoče. Ves trud, ki je
bil vložen, se je v trenutku pogleda na polno dvorano ZADOVOLJNIH ljudi 
poplačal v polni meri in več.

Ob tej priložnosti
Veliko sreče in lepih sanj, 
naj vam prinese božični dan. 
in novo leto naj zaživi, 
radosti polno, brez solz in skrbi.

FD Gradina

prva je tukaj razmejitev med deli, ki 
naj bi jih opravljala KS in občina, kot 
druga težava je slaba komunikacija z 
občino, ki temelji na osebnih zame
rah in na popolnem nerazumevanju 
potreb mesta, veliko težavo pred
stavlja to, da nimamo strategije raz
voja mesta in da se s tem tudi nihče 
ne ukvarja, potem je tukaj težava ali 
rabi KS tajnika ali ne, kar je povsem 
odvečno vprašanje, saj 5.000 ljudi, 
ki tukaj živijo, rabijo nekoga, ki jim bo 
vsak dan na voljo. Potem gre tudi za 
prostorske težave in potrebo po tem, 
da imamo mestni dom. Odgovor, 
da ko ga bomo sami plačali pa ga 
bomo imeli je skrajno nekorekten in 
politično neodgovoren. Potem naj 
si uslužbenci in funkcionarji plačo 
sami zaslužijo in naj ne jemljejo iz 
občinske blagajne.

Kaplja čez rob pa je bila ne
udeležba bistriških svetnikov na 
sestanku, ki smo ga pripravili, da 
bi jim predstavili naše načrte in 
naše težave ter jih prosili, da le-te v 
javnosti in na občinskem svetu tudi 
predstavijo in zagovarjajo. Od 10-tih 
vabljenih se je seje udeležil samo 
Rok Jenko. Karmen Šepec se je 
opravičila zaradi bolezni, nekaj dni

kasneje pa je poklical tudi Stane 
Prosen, daje bil zadržan. Zanimivo, 
da si nekateri najdejo čas, da gredo 
na Madžarsko ali pa v Madrid, do 
dvorane naTIB-u pa je predaleč, za
nimivo je tudi da podžupan te občine 
ne najde časa za svoje mesto ali pa 
za svojo ulico, ki “plava” ob vsakem 
večjem nalivu. Če pobrskate nazaj 
in pogledate njihove predvolilne ob
ljube - o razvoju mesta, o razvoju 
kulture, o krožiščih, semaforjih in ne 
vem še čem, se je jasno pokazalo, 
da so tam samo zaradi svojih lastnih 
interesov in da jih kraj v katerem živijo 
bolj malo briga.

Zato Bistričani in Bistričanke, 
naši svetniki nas in vas ne podpirajo, 
KS pa ne more z mrtve točke brez 
vaše podpore. Zdaj pa imamo dve 
možnosti, da pustimo vse tako kot 
je, ali da se organiziramo na nek 
drugi način in poizkušamo preobrniti 
tok dogodkov. Popolnoma jasno je, 
da bodo počeli to kar hočejo vse do 
takrat, dokler jim bomo to dopustili. 
Dopovedati jim moramo, da ima me
sto svoje potrebe, ki so drugačne od 
potreb ljudi na vasi, pa ne zato ker bi 
bili več vredni, ampak zato, ker živijo

v mestih na drugačen način. Bog 
ne daj tudi, da bi kdo mislil, da sem 
s temi besedami želela povedati, 
da se denar, ki je namenjen za vasi 
tem vzame. Vasi se morajo razvijati 
- v infrastrukturnem in družbenem 
smislu, se pa bodo dosti bolj hitreje 
razvijale, če bodo imele močno me
sto in urejene ustanove v njem.

Hotela sem samo povedati, da 
je nujno potrebno prenovili “ključ” 
delitve sredstev med KS-ji, saj mora 
imeti mestna KS, v kateri živi ogrom
no ljudi, drugačno količino sredstev 
in drugačno vsebino sredstev.

Hotela sem tudi povedati, da so 
zadeve neurejene, nepravične in 
v škodo vseh nas in da ima vsaka 
medalja dve plati. Predvsem pa sem 
hotela povedati, da se stvari nikoli 
ne uredijo same od sebe in da je 
potrebno, da mesto stopi skupaj, da 
dobimo vsaj tisto kar nam pripada ali 
pa še kaj več.

Ker je prednovoletni čas, upam 
da so dovoljene tudi takšne želje, 
poleg še vseh ostalih po zdravju, 
sreči in uspehu.

mag. Milena Urh 
svetnica KS Ilirska Bistrica

KS naselje PREB. PRORAČUN
2008

REBALANS 2
08

PRORAČUN
2009

STROŠKI
VAŠKI
DOMOVI 08

STROŠKI
ZA
DELO. 08

Bitma Dolnja Bitnja 220 15.832 37.229 26.672 0 13.477
Gornja Bitnja
Kilovče
Janeževo Brdo
Ratečevo Brdo

Dolnji
Zemon

Dolnji Zemon 571 29.281 30.461 28.538 12.000 3.201

Gornji Zemon
Harije Harije 469 18.502 18.840 28.927 4.889 4,123

Tominje
Zajelšje

Hrušica Hrušica 297 8.237 10.110 14.839 2.500 3.387
Male Loče

Ilirska
Bistrica

Ilirska Bistrica 4869 104.974 99.810 89.025 O 13.138

Jasen Jasen 259 26.363 39.497 137.520 24.604 1.950
Jelšane Jelšane 594 54.415 49.019 67.786 4.173 6.406

Veliko Brdo
Dolenje

Knežak Knežak 1091 60.893 62.968 71,498 32.963 5,044
Bač
Koritnice

Koseze Koseze 758 29.523 34.455 53.580 7.000 5,469
Mala Bukovica
Velika Bukovica
Soze

Kuteževo Kuteževo 365 24.009 52.149 23.598 0 5.689
Trpčane

Novokračine Novokračine 329 5.777 7.660 11.558 0 4.946
Sušak
Nova Vas
Fabci

Ostrožno
Brdo

Ostrožno Brdo 104 32.352 34.481 64.589 8.692 4.980

Podgrad Podgrad 956 62.625 81.126 94.185 6.000 10.196
Račiče
Podbeže
Sabonje

Pregane Pregarie 216 41.756 46.450 102.624 22.800 9.020
Huje
Gaberk
Prelože
Rjavče

Prem Prem 370 44.272 46.457 83.717 6.000 4,350
Smrie
Celje

Rečica Rečica 496 61.468 75.061 48.373 52.230 4,338
Zarečje
Zarečica
Brce
Dobrepolje

Starod Starod 110 41.817 47.288 67.911 3.756 3,944
Studena Gora
Pavlica

Šembije Šembije 239 75.896 100.221 84.171 2.907 24.487
Podtabor

Topole Topole 485 25.021 30.163 39.281 0 2,857
Mereče
Podstenle

Podstenjšek
Vrbovo Vrbovo 609 23.523 31.319 62.573 12.103 8.553

Jablanica
Vrbica

Zabiče Zabiče 584 18.967 36.410 49.724 4.173 11.935
Podgraie

SKUPAJ 805.503 971.174 1.250.689 206.790
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BISTRIŠKI SOCILDEMOKRATI 
SE PREDSTAVIJO

Po vstopu v Evropsko unijo se pred Slove
nijo kažejo novi izzivi. Če smo si z odločitvijo 
za novo državo postavili nov dom, z vstopom 
v Evropsko unijo pa smo ga umestili v varno in 
mirno okolje, je sedaj pred nami naloga, da si 
ta dom uredimo tako, da se bomo v njem vsi 
dobro počutili in tej ter naslednjim generacijam uredili kvalitetno in varno 
življenje... (Borut Pahor).

10. januarja 2008 je bilo izvoljeno novo vodstvo 00 SD Ilir. Bistrica, 
s predsednikom Emilom Rojcem. Vizija socialnih demokratov je, da mora 
mesto postati gospodarsko in kulturno središče občine, s čimer bomo tudi 
podeželju omogočili razvoj, ki mora biti v funkciji dviga kakovosti življenja 
vseh občanov. Mladi, ki končajo šolanje morajo čutiti potrebo, da ostanejo 
v rojstnem kraju, v katerem jim moramo zagotoviti pogoje za bivanje, zapo
slitev in šolanje otrok. Razbiti moramo melanholično miselnost: “V Bistrici 
ne bo nikdar nič"... To je le en del naše vizije. Naj omenimo nekaj vidnih 
aktivnosti v letu 2008:

Ob Dnevu žena - 8. marcu, smo v počastitev praznika organizirali brez
plačno predstavo, ki jo je uprizorilo Kulturno društvo Brce-Gabrovica. Za 
lepšo in urejeno mesto smo organizirali akcijo “1000 rož za lepo in urejeno 
mesto”. Občani mesta so se nato akcijo številčno udeležili. Ob prvomajskih 
praznikih smo organizirali dobro obiskano prireditev za najmlajše. Pripravili 
smo okroglo mizo na temo: Kako do več delovnih mest v občini? Odziv s 
strani gospodarstvenikov je bil pozitiven, udeležba občanov pa presenetljivo 
dobra. Nadalje je bil za člane, simpatizerje, skratka za "ljudi dobre volje" 
organiziran izlet po Koroški in splavarjenju po Dravi. Izlet je bil čudovit in 
sklenili smo, da bomo tudi v prihodnje organizirali podobna druženja.

V času predvolilne kampanje smo se člani in simpatizerji udeležili številnih 
predvolilnih shodov, ki so bili v Mariboru, Ljubljani in Kopru. Pred državo
tvornimi volitvami, je bilo na pobudo našega kandidata za državni zbor Roka 
Jenka, organizirano soočenje z dr. Dimitrijem Ruplom, kandidatom SDS v 
naši občini. Tudi tu je bila udeležba zadovoljiva.

Zaradi ujme, ki je v poletnem času divjala nad našo občino, je 00 SD na 
račun rdečega križa nakazala 3000 evrov pomoči družinam, ki so utrpele 
veliko gmotno škodo. Ob Dnevu mrtvih smo skupaj s predsedstvom ZB 
občine izvedli akcijo čiščenja spominskega obeležja “Na placu” in se na 
tak način spomnili žrtev, ki so zaradi boljšega jutri - danes, žrtvovale svoja 
življenja.

Vsakdo, ki nam želi pomagati s predlogi in pobudami, pa tudi s kritikami, 
če so dobronamerne, je dobrodošel.

Edino skupaj nam bo uspelo!
Ob prihajajočem novem letu želimo občanom naše občine veliko vsega, 

kar pomirja, daje nova upanja in osrečuje naše življenje
Predsednik OOSD, Emil Rojc

KRVODAJALSTVO ILIRSKA BISTRICA

ODZIV MLADIH KOT 
NIKOLI DOSLEJ

Deževen decembrski dan bo mnogim, predvsem pa mladim krvodajal
cem Ilirsko-Bistriške občine , ki so prvič darovali svojo kri ostal v trajnem 
in nepozabnem spominu.

Tretja in obenem zadnja letošnja akcija, katero je organiziral OZ Rdečega 
križa in speljal 
Zavod Repu
blike Slovenije 
za transfuzijsko 
medicino je na 
Presenečenje 
vseh zbrala kar 
158 krvodajal
cev. Posebno 
Presenečenje 
je tudi to,da se 
je v prostorih 
bistriške gimna
zije zbralo kar 
30 gimnazijcev

gimnazijk, ki Ben Brozina, 18-letnik iz Jelšan:« Vesel sem, da lahko 
so prvič darovali pomagam drugim!« 
svojo kri. Dose
žen je rekord prijavljenih, pa tudi teža te dragocene tekočine, ki bo pomagala 
Ponesrečenim oz. tistim, ki jo potrebujejo.

Šefinja zavoda dr. Melita Zukanovič:« Dan v II. Bistrici bo meni in mojim 
sodelavcem za razliko od prejšnjih let ostal v spominu. Posebno preseneče
nje je bilo število prijavljenih. Tokrat gre vsa pohvala mladim, ki so pokazali 
svojo pripravljenost pomagati. Dobili smo občutek, da, če bi akcija trajala 
se en dan , bi bilo krvodajalcev še dvakrat več. Za uspešno izvedeno akcijo 
gre zahvala OZ II. Bistrica, osebju gimnazije in vsem, ki so sodelovali v tej 
nevsakdanji humanitarni akciji. »

Tekst- foto: Petar Nikolič

BODI ZVEZDA, NE MEČI PETARD
SPOŠTOVANI!
Policija se vsako leto znova sre

čuje tudi s kršitvami na področju 
uporabe pirotehničnih izdelkov. Med 
najbolj moteče dejavnike uvrščamo 
uporabo pirotehničnih izdelkov, ka
terih glavni učinek je pok (petarde). 
Medtem ko je uporaba teh izdelkov 
posameznikom v zabavo, je mnogim 
državljanom takšno početje nepri
jetno in vzbuja strah, nelagodje in 
občutek nevarnosti!

Nepremišljena, neprevidna in ob
jestna uporaba pirotehničnih izdelkov 
pogosto povzroči telesne poškodbe 
(opekline, raztrganine rok, poškodbe 
oči itd.), moti živali ter onesnažuje 
okolje.

V Zakonu o eksplozivih in piro
tehničnih izdelkih je določeno, da 
pirotehničnih izdelkov kategorije 1 ni 
dovoljeno prodajati fizičnim osebam, 
mlajšim od 14 let, izdelkov kategorije
2 ni dovoljeno prodajati fizičnim ose
bam, mlajšim od 16 let, izdelkov kate
gorije P 1, T 1, baterij ter kombinacij 
kategorije 3 do 1000g neto mase 
eksplozivnih snovi in fontan kategorije
3 do 750g neto mase eksplozivnih 
snovi pa ne fizičnim osebam, mlajšim 
od 18 let. Prodaja pirotehničnih izdel
kov kategorije 1, katerih glavni učinek 
je pok, je dovoljena le v času od 19. 
do 31. decembra. Mladoletnikom do 
14. oziroma 16. leta starosti je dovo
ljeno uporabljati pirotehnične izdelke 
kategorij 1 in 2 le pod nadzorstvom 
staršev ali skrbnikov.

Uporaba pirotehničnih izdelkov 
kategorije 1, katerih glavni učinek je 
pok, je dovoljena le v času od 26. 
decembra do 2. januarja. Pri tem je 
potrebni upoštevati, da teh izdelkov 
ni dovoljeno uporabljati v strnjenih 
stanovanjskih naseljih, v zgradbah 
in vseh zaprtih prostorih, v bližini 
bolnišnic, v prevoznih sredstvih za 
potniški promet in na površinah, na 
katerih potekajo javni shodi in javne 
prireditve.

Prepovedana je tudi predelava pi
rotehničnih izdelkov zaradi povečanja 
učinka, uporaba v drugih predmetih, 
lastna izdelava pirotehničnih izdelkov 
ter preprodaja.

Prodija, posest in uporaba og- 
njemetnih izdelkov kategorije 
2 in 3, katerih glavni učinek je 
pok, je od letos prepovedana.

Policisti bodo dosledno ukrepali 
proti vsem, ki bodo kršili določbe o 
uporabi pirotehničnih izdelkov. Za 
navedene kršitve posameznika je 
predvidena globa od 400 do 1.200 
evrov.

Kljub vsem prizadevanjem policije 
se moramo zavedati, daje neprimer
na uporaba pirotehničnih izdelkov 
skupni problem, zato prosimo vse, 
predvsem pa starše, skrbnike, uči
telje in vzgojitelje, da z opozarjanjem 
na nevarnosti in možne posledice 
takega početja ter s svojim lastnim 
zgledom pripomorejo k preprečeva
nju in zmanjševanju posledic.

Zakon o eksplozivih in piroteh
ničnih izdelkih razvršča piro
tehnične izdelke v:

1. Ognjemetne izdelke, to je 
pirotehnične izdelke za zabavo, v 
naslednje kategorije:

kategorija 1- 
ognjemetni izdelki, 
ki predstavljajo zelo 
majhno nevarnost, 
povzročajo zane
marljivo raven hru
pa in so namenjeni 
uporabi v strnjenih 
naseljih, vključno z 
ognjemetnimi izdel
ki, ki so namenjeni 
uporabi v stanovanj
skih zgradbah in 
drugih zaprtih pros
torih. Tipični izdelki 
so bengalske vžiga
lice, pokajoči vložki 
za cigarete, konfeti 
- bombice, poka
joče žabice, male 
petarde itd.;

• kategorija 2- 
ognjemetni izdel
ki, ki predstavljajo 
majhno nevarnost 
in povzročajo nizko 
raven hrupa in so 
namenjeni uporabi na omejenih ob
močjih na prostem. Tipični izdelki so 
rimske svečke, majhna ognjemetna 
kolesa, bengalične bakle, baterije in 
kombinacije itd.;

• kategorija 3- ognjemetni iz
delki, ki predstavljajo srednje veliko 
nevarnost in so namenjeni uporabi 
na prostem, na velikih odprtih ob
močjih in katerih raven hrupa ni 
škodljiva za zdravje ljudi. Tipični iz
delki so rimske svečke, ognjemetna 
kolesa, bengalične bakle, baterije in 
kombinacije itd.;

• kategorija 4- ognjemetni izdel
ki, ki predstavljajo veliko nevarnost 
in so namenjeni za uporabo le stro
kovno usposobljenim osebam (za 
poklicno uporabo) in katerih raven 
hrupa ni škodljiva za zdravje ljudi.

2. Pirotehnične izdelke za odrska 
prizorišča, ki so razvrščeni v dve 
kategoriji:

• kategorija T 1- pirotehnični 
izdelki za uporabo na odru, ki pred
stavljajo majhno nevarnost;

• kategorija T 1-pirotehnični 
izdelki za uporabo na odru, ki so na
menjeni za uporabo samo osebam s 
strokovnim znanjem.

3. Drugi pirotehnični izdelki so 
razvrščeni v naslednji kategoriji:

• kategorija P 1- pirotehnični 
izdelki, ki predstavljajo majhno ne
varnost;

• kategorija P 1 - pirotehnični 
izdelki, s katerimi lahko ravnajo ali 
jih uporabljajo samo osebe s stro
kovnim znanjem.

PREVIDNO PRI NAKUPU IN 
UPORABI!

Kupci in uporabniki pirotehničnih 
izdelkov naj jih, če se jim nikakor ne 
morejo odreči, kupujejo le v trgovi
nah, ki imajo za prodajo teh izdelkov 
dovoljenje ministrstva za notranje

zadeve.
Ob nakupu preverite: če so na iz

delku navodila za uporabo, ki morajo 
biti napisana v slovenskem jeziku in 
obvezno priložena vsem pirotehnič
nim izdelkom.

Pred uporabo izdelkov preberite 
navodila in jih tudi upoštevajte.

Lahko se zgodi, da se piroteh
nični izdelek ne “obnaša” tako, kot 
zagotavljajo navodila. Posebej opo
zarjamo na ugotovitve doma in iz 
tujine, da se na črnem trgu prodajajo 
pirotehnični izdelki, ki niso kakovost
no preverjeni in so ob uporabi zelo 
nevarni.

SAMO POD NADZOROM!
Pirotehnične izdelke, ki jih mla

doletniki lahko uporabljajo, naj upo
rabljajo le pod nadzorom staršev ali 
skrbnikov.

Z nepravilno uporabo piroteh
ničnih izdelkov se lahko hudo tele
sno poškodujemo in tudi zanetimo 
požar.

Ali je zadovoljstvo pri uporabi 
pirotehničnih izdelkov vredno teh 
posledic?

UŽITEK NE ODTEHTA POSLE
DIC

Otroci in mladoletniki radi eks
perimentirajo, preizkušajo svoje spo
sobnosti in pogum. S spreminjanjem 
pirotehničnega izdelka in nepazljivo 
uporabo se bistveno poveča mož
nost poškodb. Z lastno “iznajdlji
vostjo" lahko dosežejo, da nedolžen 
izdelek postane nevaren. Ne dovolite 
jim takšne “inovativnosti”, saj so po
sledice lahko usodne!

Ali so oslepitve, opečeni prsti, 
prestrašeni sosedi in materialna 
škoda vredni poka petarde?

Starši, bodite pozorni!

>mczsiK
PIŠITE NAM

sneznik@kabelnet.net
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OBISK
Pretekli mesec sta slovensko skupnost v Avstraliji obiskala visoka gosta iz 

Slovenije KOPERSKl ŠKOF MONSINJOR METOD PIRIH in PROVINCIJAL 
VIKTOR PAPEŽ.

Na poti iz letališča v slovensko versko središče ‘Sv.Cerila in Metoda" 
v Kew-Melbourne, sta obiskala tudi SLOVENSKO DRUŠTVO “JADRAN”.

Lepo število rojakov jim je pripravilo prisrčen sprejem.
V imenu vseh zbranih, je visoke goste pozdravila predsednica kluba, 

gospa Romana 
Zetko. Tudi go
sta sta podala 
svoj pozdravni 
govor. Nakar 
je ob skromni 
zakuski sledil 
sproščen in pri
jeten pogovor.

V spomin 
na njihov obisk, 
sta gosta in tudi 
naš pater Ciril 
Božič, posadila 
pred dvorano 
vsak eno dre
vesce.

MIKLAVŽEV ANJE V KLUBU 
'JADRAN" - AUSTRALIJA

Otroke v slovenskem klubu “Jadran” je tudi letos obiskal Miklavž. Pa ne 
samo Miklavž, tudi Dedek Mraz je prišel z njim. Kar skupaj sta se pripeljala v 
odprtem avtomobilu. V kostimu Dedka Mraza je bil Oskar Humar, v kostimu 
Miklavža pa David- gost iz Slovenije, doma iz Jasena pri II. Bistrici, kateri 
je na obisku v Avstraliji. Prisotne so bile tudi Sylvia Iskra in Sandra Mrak iz 
Novokračin, tudi na obisku.

Velika množica otrok in odraslih je sprejela Miklavža in Dedka Mraza pred 
vhodom v dvorano. Prejšnja nestrpnost med otroki je popustila in veselju ni

MEŠANI ZBOR AHEC NA 10. 
ADVENTNEM FESTIVALU V PRAGI

Od 28.11.2008 do 
30.11.2008 smo člani 
društva Ahec gostovali v 
češki prestolnici Pragi.

Razlog obiska je bil 
nastop MePZ na de
setem jubilejnem med
narodnem adventnem 
festivalu. Festival traja 
od novembra do decem
bra. Prizorišča nastopov 
so koncertne dvorane, 
mestni trg ter cerkve, 
kjer imajo zbori samo
stojne nastope ali pa 
le sodelujejo pri sveti 
maši. Naš zbor je imel 
polurni koncert v cerkvi 
Sv.Mikulaše.

V svojem skoraj de
setletnem delovanju je 
društvo organiziralo kar nekaj izletov 
po Sloveniji, Italiji in Avstriji, letos pa 
smo potovali na Češko, kjer smo izlet 
popestrili z nastopom.

Naš zborovodja Saša Boštjančič 
je že v poletnih dneh člane zbora 
seznanil z možnostmi udeležbe na 
adventnem festivalu v Pragi in nismo 
se pustili dolgo prepričevati.

Preko pooblaščene agencije 
smo se prijavili na nastop.

Predsednica društva Majda Fer
lež, zborovodja in odbor društva so 
poskrbeli, da so vse priprave, ki jih 
je zahtevala organizacija izleta, po
tekale v najlepšem redu.

V »bunkerjih« avtobusa so bili 
poleg kovčkov vseh potnikov tudi 
instrumenti skupine Kergelci, pa 
pijača in veliko hrane, ki so jo pri
pravile požrtvovalne članice društva, 
veliko pa so dodali številni sponzorji, 
za kar se jim ob tej priložnosti iskreno 
zahvaljujemo.

Na prvem postanku v Avstriji sta 
igralsko nadarjena Venčka in Janko 
uprizorila skeč o trdem kruhu in tri
sto žemljah pekarne Slava, ter tako 
poskrbela za dobro razpoloženje, ki

seje stopnjevalo vse do Prage. Zvoki 
harmonike in pevska vnema zadnje
ga dela avtobusa niso pojenjali vse 
do Prage.

Po namestitvi v sodobnem hotelu 
zunaj mesta in po požirku krepke 
češke pijače Becherovke, nas je 
vodička popeljala v mesto, kjer smo 
si skozi okna avtobusa ogledovali le
pote in zanimivosti Prage ter doživeli 
utrip mesta v večernih urah.

Naslednjega dne smo imeli po 
zajtrku vaje v hotelski dvorani, nato 
pa voden ogled Praškega gradu in 
Staromeškega Trga. Ob 13. uri smo 
imeli v cerkvi sv.Mikulaša vaje, nato 
pa koncert.

Poleg našega mešanega pev
skega zbora sta tega dne nastopila 
tudi zbora iz Avstralije-Bendigo Youth 
Chori in zbor iz ZDA-The Covenent 
Singers.

V dokaj obiskani in akustični 
cerkvi smo peli adventne, božične 
in Marijine pesmi. Organizatorji so 
nas in ostala dva zbora napovedali 
v češkem in angleškem jeziku. Po 
končanem nastopu smo dobili v dar 
tipičen češki spominek, diplomo in 
fotografijo z nastopa..

Po koncertu smo si kljub nizkim 
temperaturam ogledali stari del me
sta, ki je bil že adventno okrašen. 
Imeli smo priložnost videti, kako je 
župan na smreki, kije postavljena na 
mestnem trgu, prižgal prvo adventno 
svečko. Temu dogodku je bilo priča 
veliko prebivalcev in turistov, zato je 
bila tam gneča , da smo se s težavo 
prebili nazaj do avtobusa.

Dobre volje nam vsemu navkljub 
zlepa ni zmanjkalo.

Druženje smo nadaljevali v ho
telu. Kerlci so s harmoniko in svoje
vrstnimi instrumenti navdušili številne 
obiskovalce hotela, med njimi pevski 
zbor iz Pule, Mengša, Italije..Peli in 
plesali so stari in mladi, vsi ki jim je 
do plesa in zabave, toda ob polnoči 
so nas varnostniki vljudno opozorili, 
naj zabavo zaključimo.

Naslednji dan, v nedeljo, smo se 
po zajtrku odpravili domov.

Vse lepo hitro mine, to je znano, 
a vseh lepih trenutkov se bomo vsi 
udeleženci zagotovo še dolgo spo
minjali.

Magdalena Logar

TUDI PISALI SO NAM ZA KAR SE 
JIM PRISRČNO ZAHVALJUJEMO

bilo konca, posebno še, ko sta raztresala bonbone na vse strani in jih tudi 
primerno obdarila.

Pika na ‘i’ pa je bila rock zvezda Ricci. Otroci so jo z razprtimi očmi sprem
ljali in plesali po njenih navodilih. Poskrbela je tudi za barvanje obrazov.

Veseli smo, da se tradicija miklavževanja kolikor toliko ohranja v naši 
slovenski skupnosti tukaj v Avstraliji.

S prijateljskimi pozdravi 
Za “Jadran" Marija Iskra
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ZDRAVNIK ZA ŽIVALI SVETUJE...

STRESNI PASJI DECEMBER
Veseli december je mesec zim

skih radosti, veselja, rajanja... Lahko 
si privoščimo, da ob izteku naporne
ga leta damo možgane na pašo in se 
poveselimo s prijatelji. Čas je, da od
premo šampanjce, vržemo kakšno 
petardo in uživamo ob čudovitem og
njemetu. Vsoto pokanje in bleščanje 
pa je čisto kaj drugega kot zabavno 
za večino domačih živali. Zatorej smo 
lastniki tisti, ki moramo kar najbolje 
poskrbeti, da veseli december mine 
čim manj stresno zanje.

Odzivi na pokanje pri psih so 
lahko različni. Nekateri se zavlečejo 
v svoje kotičke, so preplašeni in se 
tresejo od strahu, spet drugi zbeži

jo od doma, še najbolj moteče za 
okolico pa je neprestano lajanje, 
tuljenje in cviljenje. Včasih lahko psi 
nekontrolirano urinirajo ali kakajo, to 
počnejo na neobičajnih mestih (npr. 
v stanovanju), lahko pa se pojavi tudi 
driska. Vse to zaradi straha pred ne
nadnim glasnim zvokom.

Če znaki po prenehanju pokanja 
počasi ne izginejo, je priporočljivo 
posvetovanje z veterinarjem. 
Ustvarite varno okolje.

Omogočite psu dostop do pros
tora, kjer se bo počutil varnega. 
Ponavadi je to nek temen kotiček s

čim boljšo zvočno izolacijo 
na primer njegova hiška, 
vaša garaža ali stanovanje.
Lahko sami ustvarite tak 
varen kotiček s čim boljšo 
zvočno izolacijo, ob tem 
pa pustite prižgan radio, 
da bo pokanje čim manj 
slišno. Če pes sam noče v 
nek prostor, ga ne silimo, 
kajti to bo situacijo samo še 
poslabšalo.
Preusmerite njegovo 
pozornost.

Ko pričakujemo, da se bo po
kanje začelo, je najbolje, da psa 
zaposlite. Pokažite mu njegove 
igrače, igrajte se z njim, lahko tudi 
vadite povelja, ki jih že obvlada. Za 
pravilno ravnanje ga še bolj pohva
lite kot ponavadi. To metodo lahko 
uporabite, ko pes šele začne kazati 
strah. Takrat ko je že zelo prestrašen 
verjetno ne bo delovalo in s siljenjem 
prestrašenega psa v igro lahko iz- 
zovete agresijo.
Seznanite psa z zvoki, ki se 
jih boji.

Najbolj učinkovito lahko odpravite 
strah pri živali tako, da jo z motečim 
dejavnikom postopoma seznanite. Ta 
postopek je dolgotrajen, je pa precej 
učinkovit. V primeru, da se pes boji 
določenega zvoka, ta isti zvok po
snemajte na kaseto (veliko različnih 
zvokov lahko danes dobite tudi na 
internetu). Psu predvajajte zvok naj
prej tako tiho, da nanj ne bo reagiral 
na nezaželjeni način. Če ostane 
miren, ga pohvalite. Nato postopoma 
povečajte jakost zvoka. Jakost po
večujte zelo počasi. To lahko traja 
tudi nekaj dni, tednov ali mesecev. 
Če opazite, da se je pes glasnejšega 
zvoka prestrašil, ponovno zmanjšajte 
jakost do te mere, da ga ne bo motilo 
in nadaljujte še počasneje.

Kako ne smete ravnati.
Božanje, ljubkovanje in tolaženje 

psa, ko je ta prestrašen, lahko spod
budi , da se bo naslednjič ob isti 
situaciji odzval enako, ali še slabše. 
Raje se obnašajte normalno, kot 
da niste opazili, da ga je strah. Ne 
kaznujte psa zato, ker se boji, kajti 
postal bo še bolj boječ. Ne silite psa 
biti blizu zvoka, ki se ga boji. Če ga 
silite, da je blizu skupine otrok, ki 
pokajo s petardami, se bo še bolj bal 
in lahko postane agresiven, da bi se 
rešil situacije in pobegnil. Zapiranje 
psa v majhen prostor, če noče sam 
vanj ni priporočljivo. Še vedno ga bo 
strah in se lahko hudo poškoduje 
medtem, ko bo skušal uiti.

Včasih se kljub primernemu 
ravnanju lastnika zgodi, da strah 
pri psu postane neznosen. V tem 
primeru priporočamo pomirjevalno 
sredstvo. Dobite ga lahko pri va
šem veterinarju. Pred uporabo se 
vsekakor posvetujte z veterinarjem 
glede zdravstvenega stanja živali in 
o morebitnih stranskih učinkih po
mirjevala.

Zaposleni v Veterinarski ambu
lanti Ilirska Bistrica vam želimo pri
jetne Božično Novoletne praznike in 
čim manj prestrašenih živali.

Maja Simonič,dr.vet.med. 
Veterinarska ambulanta Ilirska 

Bistrica

DOPPSDruštvo za opazovanje in proučevanje ptic Slovenije

DOPPS - BirdLife Slovenia
Tržaška 2. p.p. 2990, Sl -1001 Ljubljana 
tel: ++386(0)1 426 58 75 
fax: ++386 (0)1 42511 81 
e-mail: dopps@dopps-drustvo.si 
spletna stran [web page]: www.ptice.org 
davčna št. [VAT nr.]: SI68956029 
poslovni račun: 02018-0018257011 
IBAN: SI56020180018257011

_________________ SPOROČILO ZA JAVNOST_________________

DRŽAVA NE ZAMUDI NOBENE 
PRILOŽNOSTI, DA BI CIVILNO DRUŽBO 

OVIRALA PRI PRIZADEVANJIH 
ZA OHRANJANJE NARAVE

V začetku oktobra je DOPPS kot prvo društvo v Sloveniji izpolnil nerazumno visoke kriterije 
za pridobitev statusa društva, ki deluje v javnem interesu varstva okolja. Kljub temu, da je 
rok, ki ga je za odločitev o podelitvi statusa imelo okoljsko ministrstvo, potekel že pretekli 
teden, ministrstvo na vlogo še ni odgovorilo.

štiri leta po uveljavitvi Zakona o varstvu okolja (ZVO) je DOPPS prvo društvo v Sloveniji, ki je 
izpolnilo nerazumno visoka zakonska merila za pridobitev tega zelo pomembnega statusa. 
Pomemben je zato, ker brez njega društvo ne more uveljavljati pravice do sodnega varstva okolja. 
Te pravice društvom sicer jamči Aarhuška konvencija, ki jo je Slovenija ratificirala že spomladi leta 
2004.

Zdaj, ko ima okoljsko ministrstvo pred sabo vse zahtevane dokumente, ki dokazujejo, da DOPPS 
izpolnjuje vsa merila za podelitev statusa delovanja v javnem interesu - rok ministrstva za odgovor 
na vlogo DOPPSa je potekel v začetku preteklega tedna - pa s podelitvijo statusa nezakonito 
zavlačuje.

Najbolj sporna je zahteva, da mora društvo pri neodvisnemu revizorju pridobiti poročilo o 
revizijskem pregledu letnih finančnih poročil. Tega pa si zaradi visokih stroškov društva po večini 
ne morejo privoščiti. V DOPPSu sicer podpiramo idejo, da se revidirajo finančna poročila društev, 
ki delujejo v javnem interesu, vendar ne na račun finančnega izčrpavanje društev.

V DOPPSu so prepričani, da pogojevanje pravice do sodnega varstva s predložitvijo revizijskega 
poročila nima nobene strokovne osnove in da je njen edini namen onemogočati društvom pravice, 
ki so zajamčene s konvencijo. Z veseljem bi prisluhnili pojasnilu, zakaj naj bi bil DOPPS šele sedaj, 
ko je pridobil revizijsko poročilo, dovolj strokovno kompetenten!

Rudolf Tekavčič, predsednik DOPPS poudarja: »Z nerazumno visokimi ovirami, 
ki jih postavlja civilni družbi pri njenem naravovarstvenem delu, država dokazuje, 
da pri deklarativni zavezanosti varovanju okolja ni iskrena. Aarhuško konvencijo in 
društva, ki si prizadevamo za varstvo okolja, očitno doživlja kot nadlego. Menimo, 
da je nemoralno zahtevati od društev, da morajo za pridobitev statusa plačati več 
tisoč evrov vredno revizijo.«

Najbolj slikovit primer, kaj pravica do sodnega varstva okolja pomeni v praksi, je »Primer Volovja 
reber«. Na območju vrhunske naravne dediščine si Elektro Primorska, podjetje v večinski državni 
lasti, prizadeva postaviti vetrno elektrarno, ki bi območje močno degradirala. Kljub strokovnemu 
mnenju državnega »Zavoda RS za varstvo narave«, da je poseg okoljsko nesprejemljiv, je država 
izdala vsa potrebna dovoljenja za gradnjo. Komisija za preprečevanje korupcije je sicer ugotovila, 
da ravnanja uradnikov okoljskega ministrstva v zvezi s tem ustrezajo definiciji korupcije. A to 
gradnje ne ustavi. Edino zagotovilo, da se okoljsko škodljivi in zato nezakoniti poseg ustavi, je 
sodno varstvo na zahtevo okoljevarstvenih društev. Pravice do tega, pa doslej ni imelo nobeno 
društvo, saj si težko privoščijo izjemno drage »vstopnice« v obliki revizijskega poročila.

Po treh letih mučnih sodnih zapletov si je sicer DOPPS v »Primeru Volovja reber« le priboril 
pravico do sodelovanja v postopku, ker ima status delovanja v javnem interesu po drugem zakonu, 
namreč po Zakonu o ohranjanju narave. A je država luknjo, ki se je pokazala, nemudoma 
zamašila: julija letos je spremenila ZVO tako, da morajo poslej tudi društva s statusom po ZON 
imeti revidirana finančna poročila, preden se lahko vključijo v postopke.

Po spremenjenem ZVO država društvom, ki pridobijo status, sicer povrne polovico stroškov 
revizije, vendar je preostala polovica za večino društev še vedno težko premostljiva finančna ovira.

Dodaten dokaz, da je s slovensko okoljevarstveno zakonodajo nekaj zelo narobe, je nedavna 
sodba Upravnega sodišča v zadevi Volovja reber. Gre za tožbo občana P.R., lastnika zemljišč na 
Volovji rebri, ki je izpodbijal veljavnost okoljevarstvenega soglasja za vetrno elektrarno. Sodišče o 
vsebini tožbe sploh ni odločalo, saj je presodilo, da na osnovi veljavne okoljske zakonodaje fizične 
osebe sploh nimajo pravice zastopati interesa ohranjanja narave.

POROČANJE O DOGODKIH NA OBMOČJU POLICIJSKE POSTAJE 
ILIRSKA BISTRICA ZA OBDOBJE 16.II. 2008 DO 15.12.2008

Policisti PP Ilirska Bistrica so v 
navedenem obdobju obravnavali 
20 kaznivih dejanj in sicer 5 kazni
vih dejanj tatvine, 4 kazniva dejanja 
poškodovanja tuje stvari, 4 kazniva 
dejanja ogrožanja varnosti, 2 kaz
nivi dejanji Ponarejanja denarja in 
Goljufije, ter po 1 kaznivo dejanje 
Nasilništva, Omogočanja uživanja 
prepovedanih drog in Skrunitve 
groba.

Pri varovanju državne meje so 
policisti prijeli 13 oseb, za katere 
je bilo ugotovljeno, da so na nedo
voljen način vstopili v R Slovenijo. 
Tujcem so bile izrečene globe in so 
bili po končanem postopku izroče
ni hrvaškim mejnim organom.

Poleg omenjenega so policisti 
obravnavali še 3 kršitev javnega 
reda in miru, vse kršitve pa so bile 
storjene v zasebnih prostorih.

Na območju naše policijske 
Postaje se je v navedenem ob
dobju pripetilo tudi 17 prometnih

nesreč. V enem primeru je prišlo 
do hudih telesnih poškodb, v 
štirih primerih so udeleženci za- 
dobili lahke telesne poškodbe v 
ostalih prometnih nesrečah pa je 
nastala samo materialna škoda. V 
omenjenem obdobju pasmo obra
vnavali tudi 7 primerov povoženja 
divjadi in 5 primerov poškodovanja 
osebnih avtomobilov na parkirnih 
prostorih.

Zaradi vožnje pod vplivom al
kohola smo do streznitve pridržali 
4 voznike, pri katerih je koncen
tracija alkohola v izdihanem zraku 
presegala zakonsko dovoljeno 
koncentracijo alkohola v izdiha
nem zraku.

V navedenem obdobju smo ob
ravnavali še dva travniška požara, 
en požar barake, v enem primeru 
pa smo obravnavali tudi požar v 
eni izmed gospodarskih družb v 
okolici Ilirske Bistrice, prav tako pa 
smo obravnavali tudi eno delovno 
nesrečo.

Najdeno in zavarovano je bilo 
eno neeksplodiranih eksplozivnih 
teles, za uničenje katerega pa je 
poskrbel pirotehnik.

POSEBNA OPOZORILA:

Zaradi omilitve problematike 
uporabe pirotehničnih izdelkov, 
predvsem pa z namenom zmanj
šanja števila telesnih poškodb, pri
tožb občanov in drugih negativnih 
posledic, ki nastajajo z uporabo 
pirotehničnih izdelkov, ponovno 
opozarjamo občane, naj uporabo 
pirotehničnih izdelkov prilagodijo 
predpisanim omejitvam.

Prav tako ponovno opozarjamo 
občane, da bodo policisti po
ostreno nadzirali ali udeleženci 
v cestnem prometu vozijo pod 
vplivom alkohola, ter zoper vse 
kršitelje striktno ukrepali, zato po
zivamo vse voznike, naj ne sedajo 
za volan vinjeni.

Naj iskrivost pisanih decembrskih luči 
polepša drobne trenutke v mozaiku časa, 
naj čarobnost zimskega ivja na drevju 
zasenči črne misli, naj toplina in iskrenost 
besed osrečujeta vse leto.

Naj pozitivne misli svetlijo 
jutro kot zarja 
iz zasneženih gora.

Naj sreča šepeta neizpeto 
melodijo 
o prijateljstvu.

SREČNO IN VARNO NOVO LETO 2009 
ŽELI VSEM OBČANOM 

OBČINE ILIRSKA BISTRICA

Kolektiv Policijske postaje Ilirska Bistrica
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VSTOP MLADOLETNE OSEBE
V BOSNO IN HERCEGOVINO 
BREZ SPREMSTVA STARŠEV
V začetku letošnjega leta smo vas obveščali o uvedbi strožjega režima 

pri vstopu mladoletnih oseb v Republiko Hrvaško. Podobna pravna ureditev 
sedaj velja tudi v Bosni in Hercegovini, kjer je 13. 5.2008 pričel veljati nov 
Zakon o bivanju in gibanju tujcev in azilu (Uradni list BIH, št. 36/08), na 
njegovi podlagi pa je bil sprejet še Pravilnik o vstopu in bivanju tujcev (Uradni 
list BIH, štev. 81/08).

Mladoletna oseba lahko potuje v BIH z veljavnim osebnim dokumentom v 
spremstvu staršev, zakonitega zastopnika ali skrbnika, pri potovanju brez nji
hovega spremstva, pa mora imeti njihovo podpisano in overjeno soglasje.

Soglasje staršev oz. zakonitega zastopnika ali skrbnika mora vsebovati 
naslednje podatke:

• osebne podatke o mladoletniku in zakonitem zastopniku mladoletne 
osebe,

• osebne podatke o spremljevalcu mladoletnika
• namen in čas bivanja v BIH,
• obdobje za katero velja soglasje,
• overjen podpis dajalca soglasja.

Soglasje mora biti sestavljeno v enem od uradnih jezikov v BIH ali v 
angleščini in overjeno pri zapriseženem sodnem tolmaču, če gre za prevod 
listine.

Overjeno soglasje staršev oz. zakonitega zastopnika ni potrebno v na
slednji primerih:

• ko mladoletnik potuje s spremno listino za potovanje mladoletne osebe, 
izdane s strani operaterja letal,

• ko se mladoletnik nahaja v sestavu šolskega izleta in je na seznamu 
udeležencev izleta, ki gaje overila pristojna šolska ustanova

• če sodeluje na športni, kulturni ali podobni prireditvi in je naveden na 
popisu udeležencev.

Mladoletnik, ki ne bo izpolnjeval zgoraj navedenih pogojev za vstop v BIH 
se bo na meji zavrnil in predal mejni policiji države, iz katere je nameraval 
vstopiti v BIH.

V pripravi je večjezični obrazec soglasja, ki bo odpravil potrebo po pre
vodu, z njim pa vas bomo seznanili po njegovem sprejemu s strani organov 
obeh držav.

Seveda pa vsi otroci, mlajši od 15 let, ki potujejo v tujino brez spremstva 
staršev, po naših predpisih še naprej potrebujejo tudi dovoljenje zakonitega 
zastopnika na predpisanem obrazcu, ki ga izda upravna enota.

NOVOSTI PRI IZDAJI 
GRADBENIH DOVOLJENJ

V Uradnem listu RS, št. 55/2008 je bil dne 4.6.2008 objavljen Pravil
nik o projektni dokumentaciji (v nadaljevanju Pravilnik), ki je stopil v veljavo 
19.6.2008, v celoti pa se bo začel uporabljati 1.1. 2009. Od dneva ko je 
začel veljati Pravilnik, so morali biti vsi projekti za pridobitev gradbenega do
voljenja (PGD) zvezani in pečateni, v njih pa je moralo biti prikazano območje 
za določitev strank v postopku pridobitve gradbenega dovoljenja.

S 1. 1. 2009 bo moral biti PGD projekt, ki bo priložen vlogi za izdajo grad
benega dovoljenja v celoti izdelan v skladu z določili navedenega Pravilnika. 
Bistvena novost novega pravilnika je vtem, dav PGD projektu za enostano- 
vanjske hiše ni potreben načrt elektro instalacij in strojnih instalacij.

Novost je tudi v tem, da po začetku postopka za izdajo gradbenega do
voljenja, PGD projekta ni dovoljeno razvezovati ali spreminjati. Za morebitne 
pomanjkljivosti, ki narekujejo spremembo oz. dopolnitev projektne dokumen
tacije, ugotovljene med upravnim postopkom, pa mora projektant dostaviti 
upravnemu organu posebno mapo, na kateri mora biti jasno označeno, da 
gre za dopolnitev PGD.

PGD projekt mora obvezno vsebovati izkaz požarne varnosti v stavbi, izkaz 
energijskih karakteristik prezračevanja stavbe in izkaz toplotnih karakteristik 
stavbe. Na tem mestu bi vas opozorili, da 1. 7. 2009 stopi v veljavo Pravilnik o 
učinkoviti rabi energije v stavbah (PURES), kije bil objavljen dne 30. 9. 2008 
v Uradnem listu RS, št. 93/2008. Pravilnik je med drugim zaostril pogoje 
glede toplotne zaščite stavbe, katera bo izpolnjevala pogoje iz pravilnika, če 
bo imela zunanje stene izolirane s 15 cm toplotne izolacije in podstrešje z 20 
cm toplotne izolacije ter vgrajeno ustrezno stavbno pohištvo. V vsaki stavbi 
bo moralo biti zagotovljeno najmanj 25% moči za gretje, prezračevanje in 
pripravo tople vode z uporabo obnovljivih virov energije. Elaborat o učinkoviti 
rabi energije, bo od 1.7.2009 sestavni del PGD projekta.

Nadalje vas obveščamo, da se bo s 1. 1. 2009 začel uporabljati 13. 
člen Uredbe o emisiji snovi pri odvajanju odpadne vode iz malih komunalnih 
čistilnih naprav, objavljene v Uradnem listu št. 98/2007, ki je stopila v veljavo 
31. 10. 2007.

V 13. členu navedene odredbe, je opisan postopek za pridobitev grad
benega dovoljenja za objekte, v katerih nastaja komunalna odpadna voda 
(med te objekte sodijo tudi stanovanjske hiše). Investitor stavbe, v kateri 
nastaja komunalna odpadna voda, dokazuje izpolnjevanje zahtev v zvezi z 
odvajanjem komunalne odpadne vode iz prejšnjega odstavka s POTRDILOM 
izvajalca javne službe na območju, kjer namerava graditi stavbo, katerega 
mora priložiti k vlogi za pridobitev gradbenega dovoljenja.

21. člen določa, da se potrdila začnejo izdajati 1.1. 2009. Z naslednjim 
letom je tako omenjeno potrdilo obvezna priloga v postopku pridobivanja 
gradbenega dovoljenja.
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LEO KLUB IZ POSTOJNE SE PREDSTAVI
»Od toplih nog do toplih src« - decembrsko ob

darovanje
Leo klub Postojna - Erazem Predjamski je dobrodelno 

društvo, delujoče pod mentorstvom Lions kluba Proteus 
Postojna. Medtem ko se dobrodelna Lions društva ukvarjajo 
prvenstveno s pomočjo slepim in slabovidnim, v zadnjem času 
pa tudi invalidom, se Leo klubi posvečajo pomoči sovrstnikom v stiski.

Letos se bo obrnilo petnajsto leto, odkar se je peščica mladih srečala in 
združila v prvem slovenskem Leo klubu in enainpetdeseto leoizma v svetu. 
Tako Leo kot Lions klubi delujejo v dobrobit socialno ogroženih posameznikov 
in skupin, za katere zbirajo prispevke na najrazličnejše načine, z organizacijo 
razstav, koncertov, prodajo ročnih izdelkov in podobnim.

Postojnski klub deluje od leta 2006 na lokalnem območju - v občinah Po
stojna, Pivka, Cerknica in Ilirska Bistrica. Vsako leto priredi nekaj akcij zbiranja 
sredstev: gledališko predstavo, kostanjev piknik, umetniško razstavo. Glede 
na izkupiček akcij denar nameni za nakup ortopedskih pripomočkov ali druge 
opreme za boljšo kvaliteto življenja posameznikov. Nekaj denarja nameni za 
pomoč na nivoju Leo distrikta, recimo za ureditev cvetličnega parka za slepe 
in slabovidne ali popotresno pomoč.

V Leo klub se lahko včlanijo mladi od 16 do 30 let, če so le pripravljeni 
pomagati. LEO kratica pomeni “Leadership”, “Experience", “Opportunity”. 
Poleg dobrodelnosti se v klubu mladi naučijo sodelovanja in pridobijo vrsto 
izkušenj ("Experience”); vodenja, saj se funkcije menjujejo vsako leto, in tako 
ima vsak možnost postati predsednik kluba (“Leadership"); vsak pa se lahko 
izrazi kot posameznik, saj dobi tudi priložnost (“Opportunity”).

V začetku decembra se je začela tradicionalna akcija obdarovanja otrok, ki 
jo organizira združenje slovenskih Leo klubov Leo distrikt 129. Decembrsko 
obdarovanje poteka po vsej Sloveniji v okviru projekta Od toplih nog do toplih 
src; donatorji podarijo tople nogavice, nato pa vsak klub z drobnimi darilci in 
sladkostmi izvirno oblikuje pisana darila, ki otoplijo otroška srca. Člani Leo 
kluba Postojna - Erazem Predjamski so dobrodelno akcijo pričeli na Miklav
ževo, ko so obiskali in obdarili varovance varstveno delovnega centra v Ilirski 
Bistrici. V okviru decembrske akcije bodo obiskali še varovance Vzgojnega 
zavoda Planina, razveselili pa bodo tudi otroke iz socialno ogroženih družin 
iz postojnske občine.

Z VDC Koper - enota Ilirska Bistrica in Vzgojnim zavodom Planina bodo 
skušali odslej sodelovati vsako leto. Naslednje leto pa želijo v Postojni s 
prostovoljnim delom pomagati pri ureditvi otroških igrišč in z organizacijo do
brodelnih prireditev še naprej pomagati socialno ogroženim posameznikom 
in skupinam.

Vedno bodo veseli Vaših prispevkov, najbolj pa Vaše udeležbe na Leo 
dogodkih ali celo članstva v klubu.

Družinske
skupine
AL-ANON

Skupnost svojcev in 
prijateljev alkoholikov Je 
pri vas doma problem 
alkohol in potrebujete ano
nimno in brezplačno po
moč? Pokličite avtomatski 
odzivnik 01 251 3000,

GSM 041 590 789.
Lahko obiščete tudi 

našo spletno stran: http:// 
al-anon-drustvo.si ali nam 
pišete na e-naslov: alano- 
n@email.si

INSTALACIJE
Kovačič Stojan s.P.
Koseze 69/a 
6250 Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/71 00 370 
Fax.: 05/71 00 371 
GSM: 041/642 868
DOBAVA IN MONTAŽA STROJNIH INSTALACIJ:

* CENTRALNO OGREVANJE
* VODOVODNE INSTALACIJE
* PUNSKE 

INSTALACIJE
* KLIMATSKE 

NAPRAVE
POOBLAŠČENI MONTER IN SERVISER 

OGREVALNE TEHNIKE
Buderus clfc vie|mann

VESELE
BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN POLNO USPEHA 

V NOVEM LETU

COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE 
IN TRGOVINA d.o.o.

Bazoviška 40 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71-00-320 
fax: 05/71 -41 -1 24

Jože BrenčIč $.p.
INŠTALATER •MHHGHJB 
ENERGETIK

MSO HO

Prihodnost je obnovljiva!
S toplotnimi črpalkami cTc prihranite do 70% karjavol

‘TOPLOTNE ČRPALKE 
ZRAK (V0DA)/V0DA 

•OGREVANJE 
•VODOVOD 
•SOLARNI 
SISTEMI 

•CENTRALNI 
SESALNI SISTEMI 

•PREZRAČEVANJE 
•VRAČANJE 

TOPLOTE
Kettejeva 4, Ilirska Bistrica 
e-pošta: brencic@siol.net

tel: 05 714 16 91 
mob: 041 830 408

*t>sto^
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PARA VOJAŠKE ENOTE PRI NAS NA LOVU
V nadaljevanju, bom pojasnil na

slov... zdaj pa nadaljevanje zgodbe. 
Neki dan me je opomnil moj bratra
nec, da se je odločil pobirati arniko 
oz. gobe, ali ne vem kaj in je odšel 
v Črno Drago, kjer je pustil avto. Ker 
ima kot jamar ključ od vaših prečudo
vitih ramp, jih je pač odklenil in vstopil 
na laz. Po vrnitvi k avtomobilu je na 
vetrobranskem steklu dobil sporočilo, 
da naslednjič mu bo neki vlakovodja 
razbil avtomobil - v prihodnji številki ga 
bom fotokopiral. V opomin temu, naj 
mu sporočim, da kot svetovljan, sem 
obšel precej sveta in sem se spreha
jal po nevarnih krajih, kot so Napoli, 
Rim, Trst, nedavno pa tudi v Afriki, 
ker so me vedno zanimala predmestja 
in sem jih tudi zmeraj obiskoval. Naj 
navedem, da v teh predmestjih živijo 
ljudje na robu družbe ali pa cigani 
oz. Romi. Dragi bralci, atam sem se 
sprehajal ponoči oz. v kasnih jutra
njih urah in naj poudarim, da sem bil 
SAM in verjemite, da brez vsakršnega 
straha, razen prijateljic noči me ni 
nadlegoval nihče. Zakaj vam to na
vajam, ker me je razburilo to grozilno 
pismo, nekega vlakovodje, res pa je 
da sem sam enkrat prejel nekaj po
dobnega v TRSTU in to na ulici Viale 
Venti Settembre. Če ta vlakovodja ne 
ve kje to je in če ima jajca ga bom tja 
tudi peljal. Na to ulico sem rad več
krat zahajal, ker je tam ena najboljših 
slaščičarn PIPOLO in ker je zaprta za 
promet, sem rad posedal pod plata
nami pri kozarčku rujega. Kot dober 
poznavalec njihovega jezika sem 
tam prebiral tudi njihove časopise, 
tako da me niso razlikovali od svojih, 
toda kaj se je zgodilo en dan, tja je 
prišel stari Bistričan, živeči v TRSTU 
in sva pač govorila slovensko, ne 
boste verjeli, zasledovali so nas do 
njegove »APOTEKE«, kjer sem imel 
parkiran avto in sem na njem dobil isto 
sporočilo kakor moj bratranec v Črni 
Dragi na Slovenski zemlji v Snežniških 
gozdovih.

Naj vlakovodji sporočim v ved
nost, da se na tej ulici zbirajo ČRNO
SRAJČNIKI oz.FAŠISTI. Verjemite, 
da se tega sporočila nisem ustrašil 
in še vedno grem obiskat prijatelja 
g. TOMŠIČA. Zdaj pa naj bi grozil na 
moji zemlji neki vlakovodja,da se je to 
zgodilo meni, verjemite dragi bralci, 
da bi se znašla v drugi številki Snež
nika, ampak ne na tej strani, ampak 
v poročilu policijske postaje katera

izhaja v istem časopisu. Pa daleč od 
tega, da mu grozim, ker če kaj v živ
ljenju sovražim - sovražim nasilje, ne 
prenesem pa da mi kdo grozi, takrat 
znorim in verjetno bi se lasala kot na 
kakšni stari vaški veselici, katere nam 
je sedanja oblast ukinila, a o tem kdaj 
drugič, kajti danes potrebuješ ne vem 
kakšne »kaše«, potem nekakšne 
WC-je, kar nam je včasih zadostovalo 
samo smrekovo vejevje s katerim je bil 
ograjen vrt plesišča, pa še marsikaj 
se je počelo izza njega brez sanitar
nih inšpekcij, razen če ni bila katera 
izmed njih prisotna - inšpektorka na
mreč. Drugi absurd naših zakonov 
pa se mi je zdel že tragikomičen, 
sprejem zakona o pobiranju gob, 
tisti ki je ta zakon sprejel nima pojma 
o razmnoževanju gob tako, da je 
vseeno, če jih pobiraš ali pa ne, kajti 
gobe se razmnožujejo z micelijem, ne 
pa z njihovimi ostanki. Poznam tudi 
takšne primere ki so nosili ostanke 
gob na vrt in pričakovali drugo leto ne
kakšno biro neusmiljenih gob, BOG 
JIM DAJ PAMET. Drugi nonsens tega 
zakona pa je, da dovoljuje pobiranje 
gob do 2 kg na dan. Če vzamemo v 
obzir, da so pretežno glavni pobiralci 
gob gozdarji in lovski čuvaji, kar je po
polnoma razumljivo - razen nekaterih 
izjem, pa še te njihove gobe končajo 
v njihovih gostilnah. Ne bom navajal 
bližnje in daljne Bistriške gostilne, 
katere so preko celega leta založene 
z neomejenimi količinami gob, da o 
drugih stvareh ne govorim, katere so 
prav tako do nekje zaščitene, ampak 
poimensko jih ne smem imenovati, 
saj dragi bralci, to bi bil že v prekršku 
- kajti počel bi reklamo za le-te, to pa 
sem v HUDEM PREKRŠKU.

V nadaljevanju pa bi rad spoznal 
seveda proti visoki nagradi enega od 
naštetih ali pa navadnega plebejca 
oz. smrtnika, kateri naleti na pošteno 
gobišče, kjer se nahaja košara ali dve 
prekrasnih jurčkov, jih kolega odvaga 
2 kg, ostale pa pusti in gre domov, 
med njimi naj navedem tako tudi na
ravovarstvenika ali člana gobarskega 
društva.

No zdaj bom pa še obrazložil 
naslov. Dragi bralci pred leti sem se 
sprehajal po gozdu - govorim o revirju 
Okroglina, srečeval sem čudne ljudi, 
ki so se sprehajali brez vsakršnega 
spremstva oz. nadzora, verjemite 
mi zgledali so čudno, oblečeni v ne
kakšne vojaške maskirne obleke, do

zob oboroženi z dolgimi črnimi lasmi 
in prav tako dolgimi črnimi bradami, 
tako kot sem navedel v naslovu so me 
spominjali na nekakšne paravojaške 
enote stare bivše Jugoslavije oz. 
Srbije katere boste vsi prepoznali - 
njihov direktor pa se trenutno nahaja v 
HAGU. Verjemite mi, da mi je bilo ne
kako lažje pri srcu, ker sem bil kot oni 
vedno tudi jaz oborožen. No pa da vas 
ne bom preveč strašil, naj vam dam v 
vednost, da so se ti primeri upokojili 
in da je to službo nastopil normalen 
človek, naj mu bo uspešna in dober 
pogled. No pa naj bo za danes dovolj, 
samo še pojasnilo, ker se mnogi v 
mojih člankih sprašujejo zakaj ime
novane osebe ne oslavljam z ne vem 
kakšnimi titulami, naj pojasnim,da 
ne gre za nikakršen nekultivizem oz. 
zaničevanje, ampak za moja načela, 
kajti z besedo tovariš bi mogoče 
katerega užalil, beseda gospod novo
dobni pa meni ne gre nikakor iz ust, 
kajti jaz sem že v prejšnjem sistemu 
oslavljal ljudi mnogo starejše od 
sebe z gospo ali gospodom, sicer 
bi me kakšna nona ali nono z birglo 
ali palico, kar bi imeli pri roki, z vso 
pravico udarila po lobanjici, če bi jo 
oslovil s tovarišico oz. tovarišem, tako 
da danes vse znance ali prijatelje 
rajši imenujem kar po imenu, če niso 
več kot 20 let starejši od mene. Pa 
še eno pojasnilo dolgujem bralcem, 
ker so me mnogi opozorili, zakaj ne 
pišem članke v kakšne bolj javne oz. 
ali bolj brane časopise,verjemite mi, 
da mi jih ne bi objavili, sicer pa kaj 
Ljubljančane to briga, saj RUPEL se 
je odločil, da ne bo več hodil k maši 
v II.Bistrico, ker ga niste izvolili in tudi 
vina in pasulj vam ne bo delil več na 
Plaču. Pa še eno pojasnilo sem vam 
dolžan katero mi je bilo očitano, da 
koga imam za urednika, le tem neved- 
nežem naj pojasnim, da SNEŽNIKA si 
ni izmislil Boro Zejnulovič, ampak je 
izhajal že davno preden je Boro pri
spel v II. Bistrico, spomnimo se samo 
žal že pokojnega Kevca in ostalih, ki 
so ta časopis začeli izdajati, tako da 
je ta časopis mit in legenda Bistrice.

Pa še zaključna misel, da se bom 
z Zejnulovičem v bodočnosti dogovo
ril za izredno izdajo kajti snovi je še 
na pretek.

PA LEP POZDRAV DO PRIHOD
NJIČ

Valenčič Matija 
Gregorčičeva 1A

SPREHOD Z BESEDO IN SLIKO SKOZI 
110 LET TURISTIČNE DRUŠTVENE 

DEJAVNOSTI NA BISTRIŠKEM
Največ se naučimo iz naših napak (M. Faraday)
Iskrene čestitke Turističnemu društvu II. Bistrica ob izidu knjižice, ki vsebinsko bogato popisuje zgodovi

no turistične dejavnosti na Bistriškem ter prikazuje uspešno delovanje društva, brez katerega si skorajda ne 
moremo zamisliti marsikatere prireditve pri nas. Ljudje, ki so tako polni idej in zanosa, so v današnjih časih že 
redkost, zato je toliko bolj vredno pohvaliti vse članice in člane društva, ki se nesebično razdajajo zato, da bi 
oživili kulturni utrip našega mesta.

Res je, da ostaja vse, kar je napisanega, ker se izgovorjene besede po navadi izgubijo ali pozabijo. Če pa 
so že zapisane in objavljene, jih moramo natančno pregledati, da v natisnjenem besedilu ne pride do neljubih 
jezikovnih ali vsebinskih napak.

Ko mi je bilo zaupano lektoriranje gradiva za knjižico Sprehod z besedo in sliko skozi 110 let turistične 
društvene dejavnosti na Bistriškem, nisem pomislila nato, da bom morala večkrat popravljati vsebino, ki seje 
nenehno spreminjala. Vsekakor pa nisem pričakovala, da ne bo izpolnjen moj pogoj; vztrajala sem namreč pri 
tem, da moram besedilo pred tiskom še zadnjič dokončno pregledati. Iz izkušenj vem, daje prav ta - zadnji 
pregled odločilen za dokončno jezikovno in vsebinsko podobo objavljenega besedila.

Zaradi nespoštovanja dogovora so zato v jubilejni knjižici žal objavljeni tudi nelektorirani zapisi z jezikovnimi na
pakami, ki niso nastale po moji krivdi, in v tem primeru zanje ne odgovarjam. N. L. Ujčič

NEODGOVORNOST
LASTNIKOV PSOV

Kot občasni sprehajalec in lastnik malega psa že nekaj let opažam, da 
se po mestu in okolici potikajo večji in mali psi brez nadzora lastnika. To 
predstavlja potencialno nevarnost za ljudi in tudi za lastnike malih živali, 
ki se sprehajajo po naravi. K pisanju me je spodbudil nesrečni dogodek, 
ki se je zgodil dne 8.12.2008, ko je spuščen nemški ovčar napadel 
starejšo gospo z malim maltežanom in ga pokončal pred njenimi očmi. 
Lahko si predstavljate grozo osebe ob takšnem dogodku.

Na »srečo« jo je skupil le mali prijatelj, toda kaj lahko bi bilo tudi 
drugače, če bi ga poskušala braniti. Ni me prepričal odgovor lastnika, 
daje pes pobegnil iz pesjaka. Dopuščam možnost, da se je to res zgo
dilo, vendar mora lastnik psa poskrbeti za psa, ki je asocialen oziroma 
potencialno nevaren za okolico. Mogoče bi res sprejel njegov odgovor, 
če se to ne bi večkrat zgodilo, na kar je bil opozorjen s strani lastnikov 
malih kužkov. Na žalost našega BENA ni več in se dogodka ne da več 
spremeniti. Naj bo to opozorilo za druge lastnike psov, da so odgovorni 
za svoje pse in upoštevajo pravila o obnašanju v javnosti, če so z njimi 
na sprehodu. Vse prevečkrat sem slišal komentarje, da se občani bojijo 
iti na sprehod sami ali z kužki, zaradi lastnikov psov, ki so neodgovorni 
in večjih psov nimajo na povodcu in se prosto sprehajajo. Saj moj pes 
še nobenemu ni nič naredil -so po navadi komentarji in to kljub temu, 
da so na Hribu svobode opozorilne table ki opozarjajo lastnike,da imajo 
pse na povodcu. Sam vidim problem predvsem v tem, da si psa omislijo 
ljudje, ki nimajo časa za živali in ga potem zaprejo v pesjak ali stanovanje. 
Tak pes je ponavadi razdražljiv in nepredvidljiv ko ga zunaj spustimo na 
sprehodu. Vsak potencialni lastnik psa se mora sam vprašati ali bo imel 
čas za žival, ki potrebuje našo pozornost in ljubezen in predvsem, da bo 
upošteval pravila o obnašanju v javnosti. Predvsem naj se glede na bivalne 
možnosti posvetuje za kakšno pasmo se bo odločil. V našem mestu ima
mo tudi kinološko društvo in strokovnjake, ki lahko svetujejo potencialnim 
lastnikom. Ni odveč, da bodoči lastniki preberejo kakršnokoli

literaturo o pasmah, ki jih nameravajo kupiti. To pisanje naj bo v opo
zorilo vsem lastnikom psov, preden se zgodi še kaj hujšega, kot prepo
gosto beremo v častnikih.

Vili Gombač

0 SVEČAH
Ni pomembno kdo in kdaj je izumil čarobno svetilo svečo. Sopotnice 

sveč so petrolejke, ki so bile pred vojno in še dolgo po njej edino svetilo, 
ki je preganjalo temo v kmečkih domovih. Večja mesta pa tudi manjša kot 
je naša Bistrica so že imela sodobno rasvetljavo elektriko. Čudež, ki je s 
časom prišel do sleherne slovenske vasi in zaselka. Umetna svetloba je 
omogočila nesluten tehnološki razvoj, kateremu priče smo iz dneva v dan. 
Brez elektrike se vsi sistemi v hipu sesujejo v nič. Nobeno posebno znanje 
ni potrebno, da tega ne bi dojeli, da brez dragocene električne energije nam 
skoraj za preživeti ni.

Petrolejke so skoraj izginile, mogoče tudi zato ker petrolej smrdi, ne vem. 
Sveče so nadživele petrolejke in še celo elektriko. Mislim, da ni hiše, ki ne 
bi imela vsaj kakšno svečo tako za vsak slučaj, če zmanjka elektrike. Radi 
imamo dišeče sveče tudi okrasne še posebno ob praznikih, kot je božič in 
novo leto. Svečanosti njih odseva se nočemo in ne želimo odreči. Pri uporabi 
običajnih sveč odpadnega materiala ni. Kar pa ne bi mogli reči za sodobne 
sveče. Sveče ulite v raznobarvne plastične posode pokrite z metalnim po- 
krovčkmo. Nagrobne sveče. Super moderne imajo vgrajeno elektronsko 
napravico z drobno baterijo, da lahko utripajo trideset in morda več dni. Ob 
svečanih praznikih kot je dan mrtvih ali pa na kvaterno nedeljo so grobovi 
dodobra posejani s svečami. Po končanih praznikih se pokopališče kaj prida 
ne spremeni. Dogorele po tleh razmetane sveče kaj klavrno krasijo zadnji 
dom naših prednikov. Ko pa jih le nekako pospravimo v kante za smeti le te 
odromajo nam neznano kam. V bistvu nam niti mar ni. O tem redko kdo raz
mišlja. Množica plastike in njih elektronska vsebina nepreklicno onesnažujejo 
že tako obremenjeno deponijo z drugimi smetmi, ki jim ni videti kraja in ne 
konca. Dejstvo je da tovrstna plastika za razkroj potrebuje tristo let. Nič kaj 
prijazna zapuščnina ni za naše potomce. Naše najdražje, vnuke, pravnuke, 
daleč nam v nedojemljivo prihodnost. Skrajni čas je, da se osvestimo in 
prenehamo s škodljivimi dejavnostmi. Za sveče, še prav posebno nagrobne 
sveče je potrebno najti rešitev, da bo koza cela in volk sit. Mislim, da se nekje 
nekaj že šušlja, da bi nekaj naredili v zvezi s pričujočem problemom. Svečarji 
naj bi kar sami poskrbeli za reciklažo ostankov dogorelih sveč. Kakor koli 
že priložnost za dober biznis je tu. Tudi denar se bo našel, ni se za bat. Ne 
dolgo tega sem gledala oddajo o Kitajski. Ogromno vlagajo v recikliranje od
padnega materila. Kitajci zbirajo človeške in živalske odpadke, urin in blato in 
ga reciklirajo v plin. Uporabljajo gaza kuhanje in ogrevanje. Odličen posel so 
tudi mobiteli, računalniki in bog si ga vedi kaj še vse. Mobiteli vsebujejo tudi 
zelo dragocene kovine kot so zlato, baker in še marsikaj drugega. V reciklaži 
se skrivajo neslutene možnosti dobrega zaslužka, predvsem pa Mati zemlja 
si bo odahnila. Prizanesli ji bomo z nadaljnjim opustošenjem nam všečnimi 
a izjemno nevarnimi in strupenimi igračami. Sveče tu niso izjema. Sveče, ki 
so se razpasle kot nadležne kobilice in se jih zlepa ne bomo mogli znebite. 
Ne da se jih ne bi mogli, ne bomo se jih hoteli.

Že pred nekaj leti se se odrekla nakupu nagrobnih sveč. Pokojnim 
dušam svečko prižgem doma. Njen sij me poveže z dušami umrlih. V knjigi 
Potovanje duš je zapisano, da za umrle še največ naredimo, če se o njih 
pogovarjamo.

Neta
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TRADICIONALNI NOČNI POHOD 
NA DRAGO ZA VSE GENERACIJE

Planinska skupina osnovne šole Antona Žnideršiča je letos organizirala 
že peti/tradicionalni nočni pohod na Drago. Že od začetka ga izvajamo v 
prednovoletnem času. Hoja v temi ima poseben čar, ki ga ima današnjem 
času priložnost doživeti v malo otrok. Takrat so najdaljše noči, najbolj velike 
oči...

Na vrhu Drage in ob polni luni

Poleg tega, da hodimo in tako skrbimo za svoje zdravje, aktiviramo čutila, 
ki se jih čez dan niti ne zavedamo.

Deževje, ki nas je pestilo že mesec dni, si je v soboto, 13.12. 2008 vzelo 
prosti dan. Pot do Drage ni bila zahtevna. Otroci so na izhodišču pred šolo 
razkazovali svoje svetilke in merili, katera sveti dlje. Med potjo se je prikazala 
srebrna polna luna, in bilo je tako svetlo, da smo lučke ugasnili. Čeprav smo 
hodili potiho, da nebi motili živali, smo prebudili velik trop ovčk, ki so počivale 
na travniku ob poti. Na Drago smo prišli spočiti. Pogled na Bistrico in okoliške 
vasi je bil podobem pogledu na opatijsko riviero ponoči. Vedeli smo, da nas 
pri koči na Črnih njivah čaka čaj, zato smo se vrnili. In? Iz noči se je prikazal 
Dedek Mraz in Babica Zima! Glasno nas je pozdravil, mi smo ga začudeno 
poslušali. Zapeli smo mu nekaj pesmic, Babica je za nas spekla in pustila 
košaro domačih piškotov, ki so nam teknili z vročim čajem.

Za varnost pohoda so skrbeli planinski vodniki domačega planinskega 
društva.

Da bi en večer odpočili utrujeni prste, ki pritiskajo tipke na daljincu TV 
sprejemnika in odšli ven v noč?! Kdor se je pohoda udeležil, gotovo tudi 
drugo leto ne bo okleval!

Mentorica planinske skupine, Darinka Dekleva

BAZAR NA OŠ DRAGOTINA KETTEJA
Drugi torek v mesecu decem.............  ~

Ketteja v Ilirski Bistrici novoletni 
bazar. Svoje izdelke so pred
stavili učenci 1. in 2. triletja. Le 
ti so bili domiselno narejeni iz 
različnih materialov ( naravnih 
in odpadnih). Našemu povabilu 
se je odzvalo veliko učencev, 
staršev in drugih obiskovalcev.
Vsem skupaj se zahvaljujemo 
za obisk in prostovoljne pri
spevke.

Kolektiv OŠ Dragotina 
Ketteja

ZAPELI V ODDAJI NA ZDRAVJE
V sredo, 3. decembra, je 

mladinski pevski zbor Osnov
ne šole Antona Žnideršiča 
pod vodstvom učiteljice Ele- 
ne Sedmak odšel na sne
manje oddaje Na zdravje.
Povabilo v oddajo je dobila 
skupina Malibu, ki pa nas je 
povabila s seboj. S kombijem 
in dvema avtomobiloma smo 
se odpeljali v Ljubljano, v 
studijo RTV Slovenije, kjer 
nas je televizijska ekipa pri
jazno sprejela. Vse nas je 
zelo zanimalo, kakšen je 
studio. Bil je lepo okrašen, 
vendar precej manjši, kot 
smo si predstavljale. Okoli 
nas je bilo tudi veliko kamer.
Vsaka je v svojem kotu stala 
pripravljena na snemanje.
Napeto smo čakali na začetek. Pred njim je bilo potrebnih še nekaj nasvetov, saj ni vseeno, kam se postavijo gostje 
oddaje. Paziti je treba tudi na to, kdaj nastopajoči začnejo s svojo točko, kdaj gredo s prizorišča, kako počakajo 
do trenutka, ko jih voditelji oddaje napovejo. Ker je bil to naš prvi obisk v studiu, smo bili poleg treme še nestrpni. 
Čez nekaj časa smo imeli vajo, na kateri so nam določili postavitev. Ogledali smo si tudi točke drugih nastopajočih. 
Med njimi je bilo tudi nekaj znanih slovenskih glasbenikov. Nekaj časa si je za nas vzela pevka Alenka Godec, ki 
je z nami prijazno poklepetala. Nestrpno smo pričakovale nastop. Nato se je začelo snemanje, na katerem smo s 
skupino Malibu zapeli božično pesem Srečen božič. Nastop je bil enkratno doživetje, zato nam bo zagotovo ostal 
v lepem spominu.

Maša Iskra - NAŽ 
OŠ Antona Žnideršiča
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VOŠČILO
Vsaka beseda,vsak pogled 
usako dejanje in usak nasmeh 
lahko prinese srečo drugim 
ljudem.

| Vsak trenutek je lahko nou 
| začetek.
| Velika upanja ustuarjajo velike 
| ljudi,
1 zato radostno pojdimo naproti novem letu 2009. §

| Da bi se vam in vašim najdražjim §
I uresničila mnoga pričakovanja, |

| vam želijo |
Učenci in delavci OŠ in WE Podgora. j
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KOMUNALNO PODJETJE 
ILIRSKA BISTRICA

Prešernova 7, Ilirska Bistrica

osnovna šola

DRAGOTINA KETTEJA
ILIRSKA BISTRICA

želi
vsem učencem, staršem, učiteljem, 

sodelavcem in lokalni skupnosti 
obilo dobre sreče v prihajajočem letu.

VABI
brezplačen - 12 urni tečaj 
osnove računalništva

©šola
V GIMNAZIJI ILIRSKA BISTRICA 

PRITLIČJE, UČILNICA št. 5

TEČAJ JE NAMENJEN ZAČETNIKOM 
§ prijave so možne

vsak dan razen sobote od 15h do 19h 
| Tel.: 711-11-14

Glede na zanimanje, bomo termine prilagodili po dogovoru

VESELE
BOŽIČNE PRAZNIKE
IN POLNO USPEHA

ProDent
zobna ambulanta dr. Surina 
Ilirska Bistrica 
Župančičeva 5 
tel.: 05 71 41 986

URNIK
po., če.: 13h 
to., sr., Pe.: 8h - 13h

-19h

radio capris
dobra družba
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PRAZNOVANJE OB 100- 
LETNICI OŠ KUTEŽEVO IN 

30-LETNICI OŠ P0D60RA IN WE
Na OŠ Podgora letos obhajamo 30. obletnico šole, mineva pa tudi 100 let 

od odprtja stare šole v Kuteževem. Ker šola že vsa leta sodeluje s prebivalci 
Kočanije, smo se odločili, da bomo prireditev ob obeh jubilejih povezali še 
z odprtjem novega mostu čez Reko pri Kuteževem.

V petek, 5. decembra, sta predsednik KS Kuteževo Rudi Celin in 
bistriški župan Anton Šenkinc prerezala trak na kutežovskem mostu, župnik

Peter Pipan pa gaje blagoslovil. Zaradi dežja je krajša slovesnost ob odprtju 
potekala v prostorih šole. Celin je ob tej priložnosti poudaril, da vaščanom 
most veliko pomeni, saj omogoča normalno povezavo z drugimi kraji.

Dogajanje se je nato preselilo v telovadnico šole, kjer smo počastili 
obe okrogli obletnici šol: stoletnico stare šole v Kuteževem, kjer so začeli 
s Poukom leta 1909, in tridesetletnico šole na Betuli, ki so jo odprli leta 
1978. Šola je z leti postala kulturno in družabno središče Kočanije. Učitelji 
in učenci se trudimo skrbeti za okolje in naravo, raziskujemo stare običaje 
ter na ta način pritegujemo k sodelovanju prebivalce iz šolskega okoliša. Prav

o sodelovanje se je v najboljši luči pokazalo na petkovi prireditvi. Pri pripravi 
Programa so namreč sodelovali sedanji in bivši učenci šole. Obiskovalce, ki 
so napolnili športno dvorano, so navdušili s petjem, plesom, igro in glasbo.

ureditvi je sledila pogostitev v večnamenskem prostoru, ki so jo pripravili 
vaščani in šolsko osebje.

Novinarski krožek OŠ Podgora

VESELI DECEMBER NA ŠOLI JELŠANE
MIKLAVŽEV SEJEM

Že je leto naokrog in MIKLAVŽ je bil spet pred vrati.
V ponedeljek, 01. 12. 2008 smo na naši šoli organi

zirali tradicionalni MIKLAVŽEV SEJEM. Ustvarjali smo 
na veliko. Od najmlajših iz vrtca, do devetletkarjev smo 
izdelovali voščilnice, novoletne ikebance in okraske, na
mizne dekoracije, ovčke in še kaj. Obisk sejma je bil kljub 
slabemu vremenu zelo dober, prodali smo skoraj vse iz
delke, nekaterih je celo zmanjkalo.

ZAIGRALI SMO DEDKU MRAZU
V petek, 12.12.2008, smo bili povabljeni v vojašnico 

PIVKA, da bi zaigrali otrokom in DEDKU MRAZU.
Pri glasbeno dramski skupini smo pod mentorskim 

vodstvom učiteljice Nives Pirih pripravili igrico SNEŽENI 
MOŽ. Okrog 11.30 sta se pred šolo ustavila dva vojaška terenca ter nas odpeljala v Pivko.

Nestrpno smo pričakovali DEDKA MRAZA, ki seje končno pripeljal na pravem tanku. Skupaj smo odšli v jedilni
co in tam odigrali našo igrico. Dedek Mraz je bil tako 
zadovoljen, da je na koncu z nami zapel:

“ SIVA KUČMA, BELA BRADA...”
Po kratki pogostitvi smo tudi mi dobili majhno 

darilce -SNEŽENEGA MOŽA IGRAČO.

SREČANJE S STAROSTNIKI
V sredo, 17.12. 2008, smo se srečali s starostniki 

iz našega šolskega okoliša.
Pripravili smo jim kratek kulturni programček in 

pogostitev. Druženje starejših in mlajših je potem 
potekalo v prijetnem vzdušju ob glasbi, petju in plesu

nase Vojke, Ankice in Cvetota ter tako popestrilo dan raz
ličnim generacijam.

DEDEK MRAZ IN TOMBOLA
24. 12. 2008 se je tudi na naši šoli oglasil DEDEK 

MRAZ. Zaigrali, zaplesali in zapeli smo mu vsi veseli, saj 
smo tudi darove od njega prejeli. Sledila je še tombola in ve
selo rajanje do odhoda na božično novoletne počitnice.

»Svet je zrcalo, v katerem vsakdo vidi svoj obraz. 
Kdor gleda vanj kislo, vidi kisel obraz, 
kdor se vanj smeje, najde vedrega sopotnika - 
bodite nasmejani v letu 2009!« Ješjuski novinarji z ment. Nives Pirih

SPOZNAVAJMO SE MED SEBOJ
Konec novembra smo v okviru 

naravoslovnega dne na OŠ Rudija 
Mahniča-Brkinca na Pregarjah pri
pravili srečanje s tremi invalidnimi 
osebami iz naše občine: gospo 
Darinko Brlek, ki je kmalu po rojstvu 
izgubila sluh, gospo Dragico Sušanj, 
ki riše z usti, in gospoda Franca Pe
roviča, ki je pri rokovanju z bombo 
izgubil vid. Na zanimiv način so nam 
predstavili svoje življenje, ki je bogato 
in izpolnjeno kljub invalidnosti. Sku
paj smo se prijetno družili, kramljali 
in se preizkusili v učenju znakovnega 
jezika. Tako smo spoznali njihovo 
abecedo, nekaj živali v znakovnem 
jeziku in poskusili znakovno pred
staviti svoje ime. Spoznali smo tudi 
brailllovo pisavo, ki jo uporabljajo 
slepi pri branju. Gospod Franc je 
poskušal zapisati imena nas učencev 
v tej pisavi. Zelo zanimivo je bilo tudi, 
ko smo se preizkusili v risanju z usti. 
Nastale so prav posrečene risbice, 
saj nas je večina sprva pričakovala, 
da bomo zmogli narisati le kakšne 
packe. Druženje smo zaključili z 
mislijo, da bi bilo dobro takšno sre
čanje z »drugačnimi osebami« še 
kdaj umestiti v šolski vsakdan, saj 
na ta način krepimo pozitiven in 
strpen odnos do ljudi s posebnimi 
potrebami.

Tega vodila smo se držali tudi 2. 
decembra 2008, ko smo na naši šoli 
v sodelovanju z Društvom invalidov

Ilirska Bistrica pripravili prireditev 
v počastitev mednarodnega in 
evropskega dneva invalidov, ki se 
uradno praznuje 3. decembra. 
Letošnje leto je skupna pedago
ška akcija potekala pod geslom 
Spoznavajmo se med seboj. V 
enournem kulturnem programu 
smo najprej prisluhnili uvodnemu 
pozdravu naše ravnateljice gospe 
Manice Renko, sledili so še govori 
podpredsednice Društva invalidov 
Ilirska Bistrica gospe Jožice Žibert, 
članice upravnega odbora Zveze 
delovnih invalidov Slovenije gospe 
Mojce Fon, predsednice medob
činskega društva invalidov Sežana 
gospe Valerije Macarol, na koncu 
nas je nagovoril še župan občine

Ilirska Bistrica gospod Anton Šenkinc. 
Vmes so se zvrstili nastopi učencev s 
petjem, plesom in kratko gledališko 
igrico. Program so s svojo glasbeno 
točko popestrile tudi kmečke žene, ki 
so zraven poskrbele še za pogostitev 
z raznovrstnimi sladkimi dobrotami. S 
petjem in igranjem na instrumente so 
prireditev zaključili še invalidi. In tako 
smo se spoznali med seboj: vzposta
vili smo most sožitja med nami učenci, 
obiskovalci in invalidi v prizadevanju za 
strpnost, solidarnost, spoštovanje in 
za sprejemanje drugačnosti. Potrudi
mo se gojiti te vrednote vsak trenutek 
našega življenja.

Učenke novinarskega krožka 
OŠ Progarje
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ČEBELICE NA MIKLAVŽEVEM KONCERTU
Otroški pevski zbor iz vrtca je 5. 

decembra nastopil na Miklavževem 
koncertu. Svoj nastop so začeli kot 
prvi saj so bili med nastopajočimi 
najmlajši. Zapeli so tri pesmice in 
sicer Sveti Miklavž, Pesem nagajivko 
in njim najljubšega Cigančka.Za kla
virsko spremljavo je poskrbela Maja 
Porta. Za povabilo se zahvaljujemo 
Klubu harmonika iz Ilirske Bistrice.

dipl. vzgojiteljica 
Erika Iskra Tomažič, 

OŠ Antona Žnideršiča, 
enota vrtec.

NOVOLETNA USTVARJALNICA
Vsi vemo, da se v predpraznič

nem času večkrat dogajajo čudne 
reči. V skupini Veverice iz vrtca pri 
OŠ Antona Žnideršiča se zadnje dni 
naokrog potikajo nenavadna drobce
na bitja. Na las so podobna palčkom, 
saj so delovna, dobrosrčna, rada 
pojejo pesmi in plešejo, na glavah pa 
nosijo kape. Ah, ne, saj to so vendar 
naši otroci! V četrtek, 11. 12. 2008, 
smo v naš pravljični svet povabili tudi 
starše in druge družinske člane. 
Skupaj smo izdelali pisane svetilke 
in svetleče slike, ki krasijo naš vrtec. 
Na koncu smo se še malo posladkali 
in prijetno poklepetali. 
dipl. vzgojiteljica Petra Primc, 

OŠ Antona Žnideršiča, enota 
vrtec.

SKUPINA POLŽKI
Stari smo 3-4 leta in obiskujemo 

skupino POLŽKOV. V tem mesecu 
smo pripravili delavnice za starše 
in otroke. Izdelovali smo novoletne 
okraske, s katerimi smo okrasili našo 
igralnico. Otroci so staršem doživeto 
zapeli nekaj pesmic, nato smo pri
jetno druženje popestrili s plesom v 
katerega smo vključili tudi starše.

Zlata in Lucija, 
OŠ Antona Žnideršiča, enota 

vrtec.

ADVENTNA VAS V VRTCU PRE6ARJE
Nekaj prazničnega decembra smo 

zaužili tudi v pregarskem vrtcu. V vese
lem pričakovanju praznikov smo ustvarili 
adventno vas. Pisane hiške so okrasile 
našo steno in vsaka je nosila svojo hišno 
številko. 24 smo jih postavili. Raztezale so 
se ob potoku in med drevesi. Vsak dan 
so otroci odprli hiško, v njej pa se je skri
vala želja, lepa misel ali naloga, ki nam je 
narekovala, kaj storiti, kako se obnašati; 
vabila nas je k branju, plesu, likovnemu 
ustvarjanju, ali enostavno k pogovoru ob 
čaju in sadju.

Zadnjo hiško smo odprli 24. decem
bra in s tem zaključili adventni čas. Z 
obiskom nas je razveselil tega dne še 
dedek Mraz. Zaplesali smo mu in zapeli, 
on pa nam je pustil darila.

Adventna vas še stoji, vse hiške so 
odprte. Lepe želje, misli in dejanja pa 
gredo z nami naprej v novo leto.

Pikiji in Pikice iz WE pri 
OŠ Pregarje

Z DNEVOM ODPRTIH 
VRAT ZAKLJUČILI LETO

Gimnazija v Ilirski Bistrici, 17. december 2008 
Z obiskom devetošolcev na dnevu odprtih vrat smo zadovoljni.
Dan odprtih vrat je priložnost, ko devetošolcem, ki se vpisujejo v srednjo 

šolo, dijaki in profesorji predstavimo svojo šolo. Letos smo na bistriški gim

naziji pripravili prvi dan odprtih vrat, katerega se ga je udeležilo lepo število 
bodočih srednješolcev.

Šolarje je najprej ogovorila vodja dislociranih oddelkov, profesorica Bojana 
Rosina Simonič, ki je predstavila gimnazijski program. Za njo je imela govor 
še dijakinja Daša Kocjančič.

Sara Česnik, Tjaša Pecman, Eva Šabec, Janja Raspor in Eva Logar smo 
pripravile nekaj recitacij slovenskih popevk; za malo smeha je poskrbel Andrej 
Smajila s svojimi duhovitimi novicami; na koncu pa je glavni urednik Andrej 
Šuc predstavil šolski časopis (NE)UMNOSTI. Zatem so si bodoči gimnazijci 
po skupinah ogledali šolo in prisostvovali nekaj uram pouka. Nekateri so se 
preselili v računalniško učilnico, kjer so poslušali predstavitev novega pro
grama tehnik računalništva, ki ga bo Šolski center Postojna začel izvajati na 
bistriški gimnaziji v šolskem letu 2009/2010.

Dijaki smo bodočim gimnazijcem pripravili nekaj zanimivih predstavitev. Di
jaki 4. letnika so predstavili matematiko malo drugače, tokrat na računalnikih. 
Pri pouku slovenščine so 2. letniki odigrali parodijo na današnje reklame.

Vse to je potekalo dvakrat, in sicer ob 8. uri in ob 11.50. Naslednje leto se 
bo stvar ponovila. Gimnazijci in profesorji upamo, da bo obisk še boljši.

Vsak dan je darilo,
ki nam prinaša novo melodijo -
včasih v živahnem,
drugič v bolj umirjenem ritmu.

Da bi leto 2009 odzvanjalo v ritmu sreče, zdravja in uspeha vam 
želimo dijaki in profesorji bistriške gimnazije.

Eva Logar, 2. A

ZVERINICE IZ REZIJE
V okviru izbirnega predmeta Gledališki klub so učenci iz OŠ Antona Žni

deršiča, pod mentorstvom Gabriele B. Blokar, uprizorili rezijansko ljudsko

pravljico Rusica pregnala grdinico iz lisičje hišice. Z njo so gostovali v vrtcu 
med predšolskim otroki. Malčki so široko odprtih oči spremljali prestrašeno 
lisičjo družino, volka, medveda in zajčka, ki niso mogli pomagati lisici, neza
upljivo so opazovali strašno pošast grdino in stiskali pesti za drobno rusico, 
rdečo mravljico, ki je z zvijačo pregnala grdino iz hišice. Za zahvalo in slovo 
so mladim igralcem zapeli novoletne pesmice in se z njimi fotografirali.

Ingrid Fatur, OŠ Antona Žnideršiča, Enota Vrtec
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IHHIIMCA OD USTANOVITVE DRUŠTVA ZA OLEPŠANJE 
IURSKE BISTRICE, TRNOVEGA IN 0K0UCE

Turistično društvo Ilirska Bistrica slavi vtem letu 
110 letnico. Davnega leta 1898 so prosvetljeni do
mačini ustanovili »Društvo za olepšanje Bistrice,
Trnova in okolice« in zastavili številne pobude za 
lepšo podobo kraja in okolice, za razvoj tujskega 
prometa in gostinske ponudbe in prenočitvenih 
možnosti. Turistično društvo Ilirska Bistrica v sedanji 
obliki je bilo ustanovljeno leta 1951 in neprekinjeno 
deluje še danes.

V petek 28. novembra so na OŠ Antona Žni
deršiča proslavili visok društveni jubilej in spomnili 
so se vseh, ki sov 110 letih delovanja pomembno 
doprinesli k delovanju društva. Podelili so tudi pri
znanja posameznikom in ustanovam, ki so sodelo
vali v projektu: Moj dom je lep. Priznanja - Zlata 
sončnica so prejeli: ga. Cimperman in g. Dujmovič iz 
Levstikove 43, Dom starejših občanov, Knjižnica Makse Samsa, Plaming d.o.o., Gostilna pri Matetu ter družina 
Škrabolje, Jurčičeva 23. Izdali so brošuro s podatki o delovanju društva vtem času. Izdali pa so tudi spominsko 
razglednico in osebno znamko s predstavitvijo Slapov sušca najlepše naravne znamenitosti na obrobju Ilirske 
Bistrice. Na dan slavja je pošta 6250 Ilirska Bistrica uporabljala priložnostni poštni žig s simboli tega visokega 
bistriškega jubileja. Domači filatelisti pa so pripravili na OŠ Antona Žnideršiča filatelistično razstavo s predsta
vitvijo starih domačih razglednic in znamk Pošte Slovenije s turistično vsebino.

MLADI PLANINCI NA TINJANU
V okviru vodniškega in mladin

skega odseka planinskega društva 
Snežnik Ilirska Bistrica smo si v le
tošnjem letu zastavili kar nekaj ciljev. 
Med drugim bomo več pozornosti 
namenili mladim planincem iz osnov
nih šol naše občine, za katere smo 
v tem šolskem letu organizirali že 
dva izleta. V mesecu oktobru je bilo 
občinsko srečanje mladih planincev 
na Sviščakih, kjer smo planincem 
podelili znake mladega planinca.

V soboto, 22.11.2008, pa seje 
okrog 60 mladih planincev s svojimi 
mentoricami in vodniki odpravilo na 
planinski izlet na Tinjan. Z avtobusi 
smo se pripeljali do vasice Osp, ki je 
znana po naravni plezalni steni. Od 
tu smo našo pot nadaljevali peš po 
označeni poti proti vrhu hriba Tinjan 
(374 m), ki je zadnji razgledni hrib, 
k' ga obide slovenska planinska 
P°t, preden se dokončno spusti do 
rnorja. Na samem vrhu je stisnjena 
istoimenska vasica, od koder se v 
iepem vremenu odpre razgled na

Piranski in Tržaški zaliv na eni strani, 
ter okoliška hribovja na drugi strani. 
Vreme nam je bilo ta dan zelo naklo
njeno, saj so nas cel dopoldne greli 
sončni žarki. Na vrhu smo imeli krajši 
postanekz malico, se prepustili lepe
mu razgledu in si v dnevnike mladega 
planinca odtisnili žig Tinjana. Kmalu

smo se odpravili nazaj proti OspU, 
odkoder smo se, polni lepih doživetij 
in malce utrujeni, z avtobusi odpeljali 
proti domu. Bilo nam je lepo in komaj 
čakamo naslednji planinski izlet.

Vanja Delost, MOPD Snežnik 
Ilirska Bistrica

GASILSKA ZVEZA SKRBI 0 NARAŠČAJU
Gasilska Zveza Ilirska Bistrica, 

sodelovanju s PGD Vrbovo, Pod
grad, Knežak in Ilirska Bistrica je 
organizirala 200 urni tečaj za začet
nike gasilce/gasilke.

Tečaj ki je bil organiziran v pros
torih PGD Vrbovo, je obiskovalo 42 
kandidatov/kandidatk. Osnovna 
teoretska in praktična znanja iz 
gasilstva, so uspešno predavali višji 
gasilski častniki iz vseh društev na 
čelu z Janezom Kastelicem iz PGD 
Knežak.

Na izpitu, kjer so kandidati po
kazali solidno znanje in da se lahko 
v vsakem trenutku zanese na njih.
Tečaj za pridobitev osnovnega čina 
gasilec je dobilo 42 kandidatov. Po 
mnenju tričlanske komisije, bo 15. 
decembra 2008 moral en kandidat 
na popravni izpit iz praktičnega dela.
Vodja tečaja višji gasilski častnik 
Janez Kastelic »Tečaje za pridobitev 
gasilec organiziramo vsaka 3 leta.
Zadovoljni smo z odzivom mladih.«

Odziv kandidatov je istočasno je 
okaz, da se naša mladina zanima za 

0vrstno humanitarno organizacijo.

Kandidatka na izpitu praktičnega dela Barbara Štembergar.

Tekst in foto: Petar Nikolič

PIŠITE NAM

sneznik@kabelnet.net
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BOŽIČNO NOVOLETNA TRŽNICA
V soboto, 6. decembra 1008, smo se predstavili ob adventni maši pri 

župnijski cerkvi v Postojni. Na kratko - vreme je zdržalo, promocija društva 
uspela. V kratkem času smo se predstavili s štirimi stojnicami, ponudili obis

kovalcem topel čaj (včasih tudi z dodatkom) in pecivo, ki so ga spekle Marica 
in Dragica Kaluža iz Narina, svoje izdelke pa so ponudili Kmetija Šuštarjevi iz 
Stare Sušice, Kmetija Sanabor iz Harij in Mirka Konig in Hruševja.

Društvo za razvoj podeželja med Snežnikom in Nanosom

MIKUAVŽNA OBISKU V JASENU
Vse pridne otroke iz Jasena in bližnje okolice je v začetku decembra 

obiskal Sv. Mikljavž.
Otroci v spremstvu staršev so se zbrali v vaški cerkvici, kjer so si najprej 

ogledali lutkovno igrico, ki jo je pripravila Šestan Tjaša. Pri izvedbi so ji po

magali člani mladinske sekcije društva Ahec.
Kot se za Sv. Mikljavža spodobi je vse pridne otroke obdaril z darili.

Foto-Patrik, Tekst -Griče

PLANINSKI VETERANI POROČAJO
Leto se izteka. Planinski veterani ga ne merimo z osvojenimi večtisočaki 

ne z utiranjem novih poti. Zadovoljni smo, če opravimo dnevno hojo. Uži
vamo v pogledu z domačih hribov in hribčkov in se čudimo, kako da nismo 
nikoli prej videli te lepote, ki se odpira našim očem. Jezimo se, če opazimo 
nepotrebne posege v naravo ali odvržene smeti. Veselimo se srečanju z 
mladimi in otroki, ki hitijo sami ali s svojimi starši po planinskih poteh, saj 
tako vemo, da je planinstvo in pohodništvo še vedno zelo živo.

Odhajajoče leto je bilo za nekatere naše člane zelo svečano, saj so 
proslavljali okrogle jubileje. Iz naše skupine sta dva 70-letnika, katerima 
prek tiskanih medijev namenjamo iskreno voščilo z željami, da bi bila zdrava 
in še dolgo z nami. To sta Jožica Knafelc in Vojko Čeligoj. Že desetletja 
ubirata planinske poti. Delovala sta v stoterih akcijah Planinskega društva 
Snežnik. Srečamo pa ju tudi v dejavnosti drugih društev: filatelističnega, 
turističnega, numizmatičnega, RK,... Ga. Fani Fatur pa je v decembru 
dopolnila 90 let! Kljub častitljivi starosti se še vsako leto z veseljem udeleži 
naših srečanj. Še veliko lepih trenutkov, draga Fani! Voščila naj prejmejo 
tudi mlajši jubilanti.

Nekateri naši člani pa šo svojo življenjsko pot sklenili in odšli. Med njimi 
je planinka ga. Mara Cubr, ki se je razdajala nam mlajšim na planinskih 
taborih kot kuharica. Na pohodih je opozarjala na umirjeno hojo, na to, 
da moramo planinci opazovati svet okrog sebe, se ustaviti in tudi zapeti: 
Triglavu, pastirčku, pastirici, pticam, ki nas spremljajo. Naj ji rahli vetrič in 
divja burja z Gur in Snežnika neseta naš zadnji pozdrav.

Vsem bralcem Snežnika pa želimo vesele praznike in srečno novo leto, 
ki naj nam prinese čim več lepih dni, da se bomo srečevali v naravi in se 
pomenkovali o preteklosti in se veselili prihodnosti.

Za veterane PD Snežnik, Marica Gaberšnik
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MISEL O KNJIGI...

SERGIO BAMBAREN: DELFIN, 
Poti sanj vodijo k resnid

Založba Eno, Nova Gorica, 1994, 2001
Naslov izvirnika: The Dolphin, prevedla Vera Čertalič
»Naj se ti sanje uresničijo in naj ti prinesejo srečo in modrost.«

Kolikokrat v letu si nekomu zaželel ravno to? In kolikokrat si to izrekel le 
kot frazo, »reda radi« (ali pa še niti to) - ali zares iz srca? In koliko je ljudi, ki 
bi jim tako močne misli zares iz srca zaželel? In je kdo izmed tistih vseh, ki 
take misli zares iz srca zaželi tebi? Pred kratkim me je vprašala prijateljica, ali 
se sanje sploh kdaj uresničijo. Ali so različne od želja, ki jih je v naših srcih 
tako veliko? Pravzaprav se nikoli nisem imela za boga, zato je bil moj odovor 
najbrž izraz tistega, kar živim, kar sem spotoma pobirala ob poti. In si želela. 
In sanjala. In ničesar skušala dokazovati komurkoli,'kot le sebi. Hotela sem 
se vseskozi samo učiti, najsibo od ljudi, od stvari, iz izkušenj, iz življenja 
samega. In ja. Želje se izpolnijo. In ja. Sanjam lahko slediš. Le tu in tam si 
je treba dati brco v rit. Ali jo dati. Ne preveč bolečo, pa vendarle. Se kdaj 
počutiš izgubljen in sredi poti, ne da bi vedel, kam in kako? Se kdaj počutiš 
kot pismo in ne slišiš misli tistega, ki ga ne bo bral? Ampak pravijo, da če 
te nihče ne spremlja, lažje opazuješ. Včasih se v teh svojih modrostih in na
kladanjih počutimo tako oholo, vzvišeno. Pa sem prepričana, da ni prav. Saj 
veš, noč se vedno konča s sončnim vzhodom. Že ničkolikokrat sem raztrosila 
zgodbo o tem, kako nisem kot najstnica vedela, ali poslušati srce ali razum. 
Pa sem vprašala sodelavce, premetene menjalniške mačke, koga ali kaj naj 
poslušam. Odgovor: ma kaj to sprašuješ - ti si malo zmešana. Morda pa te 
nekaj norosti vendarle pripelje do tja, od koder je doma vprašanje. Vprašaj 
delfina. Znal ti bo povedati, če boš prisluhnil s srcem. Poti sanj vodijo k res
nici. Spoznanje, ki te dvigne v notranjosti, ti daje moč, da greš čistega srca 
skozi bivanje. Četudi naletiš na takšne šefe in šefice, ki se ti kot tujek gnojijo 
v telesu in te prihajajo v sanjah strašit pod veke. Četudi se ti v trenutku zazdi, 
da ni poti. Vprašaj delfina. Tistega v sebi. Nekatere stvari so tako mogočne, 
je rekla Alma K., da jih nimogoče izraziti, ker zmanjka pravih besed, in ne
katere so tako nežne kot cvetni prah, ki se ga ne smeš dotakniti. In ja, kaj je 
v življenju pomembnejše kot slediti svojim sanjam, kakršne koli že so? Najti 
v življenju čas zanje. Ne dovoliti strahovom, da bi zastavljali pot. In ja, vem, 
rekli mi boste, spet in spet, kdo si, da nam vse to govoriš? Pravzaprav le 
mrvica v vesolju, res je. Pa vendarle vam vse to želim. Tudi sama se moram 
še veliko naučiti. Skozi misli svojega junaka izraža avtor svoje male modrosti. 
Ki pomagajo iti naprej. Ki pripomorejo, da si boljši. Da skušaš biti boljši. Ki 
pravijo, da je potrebno v življenju slediti in zaupati notranjim vzgibom. Padec 
v najgloblji obup daje priložnost, da odkriješ resnično naravo. In sanje oživijo, 
ko najmanj pričakuješ. Odgovori pridejo. Pisatelj v vseh treh svojih knjigah (ki 
jih toplo priporočam) spodbuja, da poslušamo svoje srce in da smo pozorni 
na podrobnosti. Da je ljubezen tudi to, da se naučimo spustiti in da spo
znamo, kdaj se je treba posloviti. Da s svojimi občutki ne oviramo nečesa, 
kar bo nazadnje boljše za tiste, ki jih imamo radi. Ali pač le zase.Trdi tudi, 
da je veliki izziv življenja premagati meje znotraj sebe, jih odriniti tja, kamor 
še v sanjah ne bi pomislili. Meni najlepša in najbolj spodbudna je misel: ko 
si nečesa želiš z vsem srcem, te razen lastih strahov ne more nič ustaviti. 
Morda je res, da so sanje stkane iz obilice trdega dela, pravi. In če uberemo 
bližnjice, lahko izgubimo sledi in pozabimo, zakaj smo začeli sanjati, nato 
pa nazadnje odkrijemo, da nam sanje nič več ne pripadajo. Vendar, karkoli 
počneš, je dobro, če poslušaš svoje srce. In če je življenje pretrdo s tabo, 
se spomni, kdo si, se spomni svojih sanj. So stvari, ki bodo vselej močnejše 
od časa in daljave. Globlje od jezikov in navad. In deliti z drugimi čarobnost, 
ko jih odkriješ ...je ena največjih zadovoljstev tega sveta. Zatorej: sanjaj. In 
sama dodajam: četudi se drugim zdiš malo nor, sanjaj.

Sergio Bambaren se je rodil v Peruju in diplomiral iz kemije na univerzi 
v ZDA. Po srcu je deskar in vsem njegovim knjigam je ena rdečih niti ravno 
morje. Iskanje popolnega vala ga pripelje v Avstralijo, kjer se naseli. Delfin je 
njegovo prvo leposlovno delo. Zgodba o pogumu in boju zoper lastne strahove 
in omejitve. Opozarja nas, da v življenju lahko naredimo kaj dobrega, le če 
sledimo srcu in lastnim pravilom. Gre za zgodbo, ki nas navda s svetlobo, 
optimizmom in upanjem. Delfin Danijel popelje na čarobno potovanje, k 
uresničitvi sanj. Knjiga je drobcen zakladek, 86-stranska in napisana v te
kočem jeziku, ki ga lahko prebere vsakdo. Lahko je čudovito darilo. Tistim, 
ki jih imate zares radi. Morda bogato darilo sebi. Ko pišem misel o knjigi, 
je pred mano koledar, ki se s svojimi dnevi izteka s svetlobno hitrostjo. Na 
hrbtni strani je fotografija lesenega kipca in uprizarja moškega in žensko, ki 
skozi objem in poljub čarata krog. Krog kot življenje. Prepleten z ljubeznijo. 
S topoloto. Z mirom. S svetlobo. Pravzaprav se mi še sanjalo ni, o čem bo 
tekla tokratna misel o knjigi. In ko sem dobila v pisemcu opozorilo, naj ne po
zabim na voščila, mi je knjiga kar sama padla v roke. In se mi je nasmehnilo. 
Večje želje in večjega voščila kot je to, da se ljubite in da ne nehate sanjati, 
vam ne morem dati. Naj se vam sanje uresničijo. In vam prinesejo notranji 
mir. Naj moje želje še posebej božajo vse udeležence tečaja italijanščine, 
najsi bo preko Univerze za tretje življenjsko obdobje kot tiste na Ljudski uni
verzi. Enako vsem ostalim, ki iz mene delajo vedno boljše odlitke, iz leta v 
leto. Boljše v sebi. Koliko sem boljša v očeh drugih, ne vem. Pa tudi ni toliko 
važno. In morda le drobna prošnja: če je kdo medtem izumil stroj, ki bi za 
trenutek ustavil leta, ali celo dneve, torej čas, naj se zglasi (zelo dobrodošel) 
dobrodošlo pri meni ©. Srečno vsak dan do konnca 2008 in še naprej do 
konca in še naprej do konca...©.

Objem vsem, Patricija

$ trojna dioptrija $
»POTENCI J AL... «

Bilo je nekoč na nekem občin
skem izletu, da mi je nekdo izmed 
višjih razumnikov omenil, da imajo 
moje kolumne v Snežniku »potenci- 
jal«...da bi bilo morda nekoč pamet
no izdat zbirko člankov pod »blago
vno znamko« Trojna dioptrija. Ob tisti 
zadnji pasji mineštri in Izgubljenih 
ovcah je bil verjamem da marsikdo 
navdušen... kdo pa tudi zg rožen;- 
))Glede na to, da poznam Bistre in 
njega miselnost že vrsto let...sem 
precej skeptičen ob taki ideji. Tole 
moje pisanje za Snežnik se je začelo 
že vrsto let nazaj, kot ena taka bi »za- 
frkancija«. Res da nikoli nisem ulagal 
preveč truda v to, kajti moja kariera 
je potekala vedno vzporedno na ne
kem drugem področju. Vse skupaj 
so bili bi »gušti«...ki pašo tudi precej 
dvigovali promet temu cajtngu.(roko 
na srce, če smo čisto pošteni:). Za
voljo tega mi je tudi Milena vedno 
pustila precej svobode...šlo je tak 
za eno vzajemno nenapisano sim
biozo. Samo enkrat se je zgodilo 
da moj prispevek ni bil objavljen...in 
to takrat, ko sem napisal člank o 
festivalu harmonike na Vidmu...ko so 
»drugorazredni« ostali zunaj. Takratni 
urednik Oblak je pač dobil komando 
od zgoraj in tudi kakšna reklama je 
bla potem brezplačno verjetno notri v 
zadnjem hipu. ©Ato je zanemarljivo 
malo v primerjavi z vsemi pizdarijami, 
o katerih sem kdajkoli podal svoje 
mnenje...ponavadi v mojem prepo
znavnem stilu. ©© Glede na to, da

doslej še ni bilo nobene (pri)tožbe bi 
zdaj nehal...čeprav je še punu zadev 
za povedat...iz vseh strani©. Samo 
..hm...sej me razumete...je skoraj 
bolše, če se »drek psti pr mir«.. .spre
menilo se itak nič ne bo, vsak pa ve 
to svoje...

Dejstvo je, da bi tale časopis 
izredno pridobil in finančno...in kvali
tetno, če bi kdajkoli našel skupen je- 
zikz občino...a do tega žal ni prišlo. 
Težko bi bilo iskat krivce.. .verjetno je 
krivda deljena na več strani. Odzadej 
so pač tudi osebni interesi, politika 
in ostale novodobne pogruntavšči
ne...pa tudi vsi »vrhovni akterji« so 
pač preveč kompleksne osebnosti, 
da bi bili sposobni prilagajanja in mal 
ponižanja...za skupno dobro. Tako 
da imamo zdaj na eni strani občin
sko, suhoparno , uradno glasilo...ki 
ima vsaj par prednosti pred reklama- 
mi©(peč pa sekret srn mislu)...in na 
drugi strani Snežnik, ki predstavlja 
nasprotni tabor. Ker je v njem vse 
povečini »nenaročeno« ,je pač tudi 
kvaliteta temu primerna. Večji del 
predstavljajo reklame in »aktualni 
športni dogodki«. Cena je glede na 
vsebino malo pretirana...a drugače 
žal zaradi »količine in nesponzorstva« 
verjetno ne gre. Naklada pa se tudi 
verjetno ne more primerjat recimo 
z Slovenskimi novicami. © Kdo iz
gublja.. ,he,he...tisti kot vedno...ta 
mičkeni potrošniki...©

Ja, Humor vedno primankuje 
v vseh cajtngih...pa tudi razno

razna »kurbarija«, napisana v 
kolikortoliko prebavljivi obliki 
dobro sede-

Ja, ni kej...tako je pač tu v teh 
naših krajih, če povemo čisto iskre
no. In tako sem konec tega, zame 
zelo uspešnega glasbenega leta 
prišel do zaključka.. .da sem v Trojni 
dioptriji povedal več al manj vse kar 
sem želel...in da bom poslej pre
pustil prostor drugim, ki bi še radi 
povedali svoie mnenie. razmišljanja 
in poglede na stvari.

Opravičujem se, če sem kdaj 
koga v prispevku užalil...bilo je res 
nenamerno in slučajno. Opravičujem 
se, če sem se kdaj komu zazdel pre
več pornografski...bilo je namerno, 
a tak je pač moj stil.

Ne,ne...saj se ne poslavljam za 
vedno. Ko bom spet kje zmagal al 
dobil nagrado, bom pa le dal slikco 
in mal texta zdraven...v Odmeve in 
sem... da se boste lahko spet veselili 
z nami.. .kajčmo, iaz imam rad, da ie 
Bistre enoten. Do sedaj je bil v vsej 
zgodovini samo trikrat...v osamo
svojitveni vojni...na referendumu za 
primorsko al notranjsko. ..in pa še ta
krat, ko je Malibu zmagal v Mariboru. 
Tudi Bog se je takrat začudil ©.

Hvala za dosedanjo pozornost... 
v novem letu pa vse dobro...

LPMV
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ŽPS KALINA V MADRIDU

jih ni veliko, ne moremo jih šteti 100, 
200 ... nas je presenetila ganjenost 
Slovencev, ki tam živijo. Nekateri 
že več kot petdeset let. Ganjenost 
nad preprosto slovensko pesmijo ob 
koščku domače potice, oči se kar 
same orosijo.

Prilagam nekaj fotografij, težko jih 
je bilo izluščiti iz tako velikega kupa 
lepih fotografij. Nekaj vas bo opazilo 
to, drugi bodo zagledali nekaj dru
gega in zopet tretji nekaj, kar smo 
ostali prezrli, pač vsak najde tiso, kar 
je zanj dovolj pomembno ali barvito. 
Vsak človek je svet zase in nikoli vsi 
ljudje ne živimo enako. Stvari ne 
vidimo, ne čutimo in ne doživljamo 
enako. Na dogodke se odzivamo 
različno in v spominu posameznika 
ostajajo različni koščki podob istih 
spominov in prav je tako.

Tanja Jagodnik

se tako konec 
novembra od
pravile v Ma
drid. S seboj 
smo popelja
le tudi majh
no skupino 
izletnikov, ki 
so želeli biti 
poleg in obe
nem si ogle
dati to špan
sko krasotico.
Daje bila sku
pina prava, 
sta se nam 
pridružila tudi dva prijetna gospoda- 

Igor Štem- 
berger in 
Lazslo Ba- 
lasz.

S pre- 
prosto 
slovensko 
pesmijo 
smo po
pestrile 
Slovenski 
večer, ka
terega en
krat letno 
slovensko 
velepos- 
laništvo 
priredi za 
Slovence, 

ki živijo v Madridu in okolici. Čeprav

Čas, ki je pred nami ni ravno 
pravšnji za dopust ali izlete. Pusti, sivi 
november, ko se narava umirja, vse 
okoli nas pa je videti prazno, dolgo
časno in hladno. Vlažne meglenosti, 
temačnost kratkih dni, golega vejevja 
in hladu, ki seda na zemljo, ne more
jo odgnati niti bledikavi sončni žarki 
kadar jim je vreme za kratek čas 
naklonjeno. Kalinine pevke, pasmo 
se odpravile poiskati in se naužiti 
toplega in sončnega vremena v Špa
nijo. Pravzaprav naš cilj je bila pre
stolnica Španije - Madrid. Prijazno 
povabilo slovenskega veleposlanika 
v Madridu gospoda Petra Reberca 
in njegove soproge gospe Marte

smo z velikim veseljem sprejele in
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FOLKLORNA SKUPINA GRADINA JE

V soboto, 06.12.2008 je folklor
na skupina Gradina priredila v Domu 
na Vidmu svoj prvi koncert ob 5. 
obletnici svojega delovanja. Že od 
prvih v javnosti predstavljenih plesnih 
korakov deluje folklorna skupina, kot 
eden glavnih nosilcev plesa v ilirsko 
bistriški občini. Vse od nastanka jo 
obdajajo številni prijatelji, ki jo vselej 
radi spremljajo na njihovih nastopih. 
Tako so tudi na ta svečani dan obis
kovalci od blizu in daleč do zadnjega 
kotička napolnili dvorano Doma na 
Vidmu. Le redko se zgodi, da ne 
bi mogla dvorana Doma na Vidmu 
sprejeti vseh obiskovalcev, vendar 
ta dan je pokala po šivih, mnogi pa 
so morali domov, ker v domu ni bilo 
več prostega prostora .

Gradina je bržkone tudi dobra 
popotnica za nadaljevanje folklorne 
tradicije na ilirsko bistriškem. Pred
stavljeni plesi so bili odplesani na 
dokaj visoki ravni, pa vseeno dovolj 
ljudsko in preprosto, tako da tisti, ki 
so spremljali razvojno pot folklorne 
skupine so lahko veseli, da jim je 
uspelo v sorazmerno kratkem

času pripraviti tako zanimiv nastop. 
Čeprav ima ples na ilirsko bistriškem 
korenine tudi v preteklosti ni bilo 
opaziti večjega zanimanja po takem 
načinu druženja vse dokler nista na 
pobudo tajnika kulturne skupnosti 
Saša Boštjančiča odšli po prvo 
folklorno znanje v Ljubljano Barbara 
Jenko in Marija Pia Mizgur. Kot po
budnici in ustanoviteljici folklorne 
skupine sta svoje pridobljeno znanje 
z pridom prenašale na takratne prve 
plesalce. Plesalci so svoje folklorno 
društvo poimenovali » GRADINA » 
kar po vzpetini nad samim mestom 
Ilirska Bistrica . Prva oblačila so si 
članice sešile same, kasneje so k 
sodelovanju povabili znanega bistri
škega proučevalca ljudskih običajev 
in navad , Romea Volka. Po njegovi 
idejni zasnovi je uspešno ukrojila in 
sešila nove obleke Suzana Janežič. 
Člani in članice folklorne skupino v 
teh novih oblačilih med plesom pred
stavljajo obleke različnih poklicev in 
stanov 19. stoletja na bistriškem. V 
letošnjem letu ko je skupino po od
hodu mentorice Marije Pie Mizgur 
prevzel novi mentor, Antun Jeger

je skupina nadgradila svoje plesno 
znanje še s plesi slovenske Istre. Ob 
tej priložnosti jim je članica Milka 
Delost sešila nove noše značilne za 
istrsko tržaško območje.

Predstavitev že skoraj pozablje
nega ljudskega običaja GREMO PO 
KOLAČ je bila za ljubitelje plesa in 
petja še posebej prava poslastica. 
To je star ljudski običaj, ko so se 
neporočeni fantje pred poroko od

pravili k nevesti po kolač. Kolač - je 
sladek kruh največkrat oblikovan v 
obliko srca pripravljen za pogostitev

neporočenih fantom pred poroko ne
veste. Ob takih obiskih so se fanti še 
dodatno dogovorili za nekaj denarja. 
Nato so odšli v bližnjo gostilno kjer 
so kolač družno pojedli ob pijači, 
katero so poravnali z denarjem do
bljenim ob kolaču.

Pesem in ples sta marsikoga iz 
dvorane v mislih vrnila v tisti čas, ko 
je to podoživljal tudi sam.

Danes šteje društvo 9 aktivnih 
parov. Za takt pa skrbi ansambel 
dveh harmonik in klarineta. Enkrat do • 
dvakrat na teden se zbirajo v Domu 
na Vidmu, kjer potekajo plesne vaje. 
K temu je potrebno prišteti še redne 
nastope in gostovanja, katera imajo 
skozi celo leto.

Letošnje leto je bila za članice in 
člane še bogatejše, saj so v sklopu 
priprav na svoje praznovanje izvedli 
več nastopov in gostovanj.

Med predstavitvijo folklorne 
skupine , njihovih gostov in bogate 
zgodovine plesa je na svojevrsten 
način uspelo vzpostaviti vez med 
nastopajočimi in publiko voditelju 
prireditve Francu Gombaču.

Poleg otroške folklorne skupine 
Osnovne šole Antona Žnideršiča 
in KD Tuščak iz Bača sta se pred
stavila tudi folklorna skupina Brkini 
iz Hrpeljsko-kozinske občine in 
ansambel Biseri.

Preplet vtisov je v zaključeno 
celoto v pozdravnem nagovoru strnil 
župan Občine Ilirska Bistrica Anton 
Šenkinc.

Nastopajoče in publiko je nago
vorila tudi Mojca Lepej z veseljem

se je ozrla po nastopu mladih in jih 
povabila k kasnejšemu sodelovanju 
s folklorno skupino. Predstavnica 
KU Mandrač iz Kopra pa jim je izro
čila posebno vinsko trto malvazije in 
refoška.

13 ,2.
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dvojna dioptrija

PREDPRAZNIČNI 
NOKTURNO

Dragi bralci!
Ker imate gotovo že do vrh glave izrazov, kot 

so kriza in recesija, s katerimi vas dan za dnem 
bombardirajo mediji, vam ne bom še jaz postregel 
z njimi za praznike, ko naj bi se človek razbremenil 
vsakdanjih skrbi ter si nabral svežih moči za navadne 

dneve, ki potem sledijo. Bi bilo pa dobro, če bi medtem v svoji bisagi, ki jo 
vlečemo s sabo v novo leto, naredili inventuro in pogledali, ali so v njej res 
same uporabne stvari, ali pa so vmes tudi takšne, za katere je škoda naše 
dragocene življenjske energije, ki bi jo koristneje uporabili za kaj drugega, 
kot za njihovo nošnjo.

Ko sem tuhtal, kaj naj vam napišem za letošnjo praznično misel, sem se 
spomnil posrečene domislice mojega pisateljskega kompanjona Matjaža, 
ki v enem svojih preteklih prispevkov trdi, da so za večino sodobnega zla 
in krivic na svetu krive slabe risanke, ki so jih državni in gospodarski vodje 
gledali v otroštvu. Bo menda kar držalo, da precej človekovega odzivanja 
na življenjske okoliščine v odraslosti verjetno res zavisi od tega, kako so ga 
pripravljali nanje v otroštvu. Kar se mene tiče, nisem začel s pravljicami ali 
risankami, ampak z branjem vseh dosegljivih del domače in tuje književnosti 
ter šele v mladostniških letih, ko je prišla v naše kraje doba televizije, prešaltral 
na risanke in filme. Naj ob tem pripomnim, da v otroštvu nisem poznal, kaj 
šele imel lego kock in podobnih "pomagal” za vzpodbujanje in zaposlovanje 
otroške ustvarjalnosti, se pa ne spomnim, da bi se kdaj dolgočasil ali pa čutil 
za kaj prikrajšanega...Pa ne zato, ker "je bilo takrat vse drugače in lepše,” 
kot radi pozlatimo leta, ki so daleč za nami, ampak, ker smo znali z domišljijo 
zapolniti in premostiti vsakršno pomanjkanje. V sedanjem času, ko se to po
novno grozeče nakazuje na obzorju našega neba v dosti večjem obsegu, kot 
so načrtovalci zlate prihodnosti zarisali, bi nam prišla še kako prav zajetna 
zaloga neupogljive volje do življenja, kakršno smo imeli v otroštvu. Te nismo 
črpali iz risank, ampak iz pravljic in ljudskih pripovedk, za katere nekateri 
sodobni vzgojitelji sicer menijo, da vsebujejo preveč "škodljivih" primesi stra
hov in raznih grozljivih (stresnih) prizorov, da bi imele kake pozitivne vzgojne 
učinke na otroka. Ko sem malo razglabljal o tem, zakaj so jih toliko vpletli 
vanje, sem prišel do ugotovitve, da nikakor ne naključno, ampak, da bi se 
otroci že od malih nog naučili obvladovati svoje prastrahove, ki so prisotni v 
človekovi podzavesti ne glede nato, če je kdaj poslušal pravljice ali ne! Strah 
je namreč tisti, ki bolj kot okoliščine hromi človekovo voljo pri spoprijemanju 
s težavami, ki so, ne samo v pravljicah, ampak tudi v ta pravem življenju, če 
ne vedno rešljive, pa zagotovo obvladljive, če se le vztrajno lotimo iskanja 
izhoda. Torej nikoli vnaprej obcagat!

Ko sem že začel s citiranjem drugih avtorjev, bom tudi nadaljeval in sicer 
z verzom iz znane popevke Iztoka Mlakarja "Vesel Božič,” kjer pravi nekako 
takole : "...da ne bo grjeha, voščim vesel Božič prav vsim, tudi assasinam 
in dušam prodanim...”

Kaj naj pa jaz vam zaželim? Da bi si v prihajajočem letu na vaših vratih 
čim bolj pogosto podajala kljuko "sreča in zdravje," ki ju v prazničnih dneh 
največkrat izrekamo in ki simbolizirata željo po usklajenemu blagostanju duha 
in telesa. Pa privoščite si večkrat vmes in ne samo za praznike kak požirek 
miru, ker dobro dene obojemu. Povrhu je še zastonj...

Srečno!
Jožko Stegu

<28?#> ples <8g«>
Ml PLEŠEMO...

Ko sem bila majhna, sem si vedno želela plesati. Ker v našem okolišu 
nisem imela veliko možnosti, je bilo moje plesno znanje vedno omejeno le na 
nekaj plesnih korakov. Po nekaj letih me je ponovno zbudila strast do plesa. 
S fantom sva se začela zanimati za različne plesne šole. Vajena lagodnega 
in dokaj poceni študentskega življenja sva s fantom iskala najcenejšo plesno 
šolo in jo tudi našla. Sprva nama je bilo nerodno, potem pa, ko sva ugotovila, 
da so tam vsi z enakim ciljem, a to je, naučiti se plesati in se ob tem tudi 
sprostiti, sva na vajah uživala sleherni trenutek. Bili smo začetniki, ki smo z 
občudovanjem gledali na skupine, ki so prihajale za nami. Učili smo se an
gleški in dunajski valček, koračni fokstrot in disko fox. V družbi naše učiteljice 
Andree nobena vaja ni minila brez smeha. Ko smo že malo osvojili ritem, pa 
smo pričeli s hitrejšimi latinsko-ameriškimi plesi, kot so cha-cha-cha, tango, 
salsa, samba in rumba, za povrh pa še jive. Čeprav sva se odločila na pod
lagi »debeline« najinih denarnic, sva se odločila prav. Želja je tako postala 
resničnost in sedaj pleševa že tretje leto. Po načelu »vaja dela mojstra« smo 
se plesalci organizirali in priskrbeli prostor, kjer lahko vadimo nove korake. V 
plesnih čevljih, ki sva si jih končno priskrbela, je to veliko lažje. Vsake toliko 
časa imamo prave plesne »fešte«, za martinovanje krstimo vino, pred novim 
letom nazdravimo, ne manjka tudi plesa v maskah, za konec sezone pa se 
spodobi še zaključna zabava. Ker pri nas zelo radi plešemo, se je nedavno 
pojavila želja, da bi plesno kulturo vnesli tudi v Ilirsko Bistrico.

M.Č.
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Dragi planinci, prijatelji, društveni sodelavci!
V letu 2009 vam voščim veliko lepega in srečno 

doživetega v gorah!
Vesela bomi, če bomo še naprej 

razvijali napredne planinske ideje; da bomo predani 
društvenemu planinskemu prostovoljstvu in vsak po 

svojih močeh širili planinska sporočila med stare 
znance; sodelavce, sosede; prijatelje in jih privabljali 

k novim nepozobnim doživetjem v naravi.

Predsednica PD Snežnik Ilirska Bistrica 
Darinka Dekleva

■ ■■k Jablanica 12,0250 Ilirska »strica
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PLAMING
SKUPINA

Plaming skupina,
projektiranje in izdelavi 
tehnološke opreme, d.o.o. 
ul. Nikole Tesla 5, p.p. 68 
6250 Ilirska Bistrica*<_ 
tel.: +386 (0)5/70-410-00 
fax: +386 (0)5/70-410-55
e-mail: info@plaming.si52>

Brezplačna številka društva Kala

0801816
Vsi, ki si želite pogovora s strokovnjakom o okužbah s HPV, raku materničnega 
vratu in cepljenju, pokličite Modro številko društva Kala 080 18 16. Strokovnjak 
bo brezplačno odgovarjal na vaša vprašanja vsak torek med 14. in 16. uro.

Spletne strani društva Kala
plinih mestih nadete , 

na novih spletnih straneh društva WWW.kala.Si
r*T« ujmi iiHinimi«:

igri
®

Blagoslovljen in miren Božič 
ter vse dobro v letu 2009.
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UV HIDRAVLIKA IN KOLESA, d.o.o.
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PIŠITE NAM

sneznik@kabelnel.net
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Božičnica v vrednosti do 1/4 vašega 
novega Opla!

ISTRA AVTO AVTOCENTER TAVČAR ISTRA AVTO IN KALISTER
Koper Sežana Jelšane

tel.: 05/66 82 433,66 82 444,66 82 451 tel.: 05/73 01 440 tel.: 05/7886 009 OPEL

Astra 1.4 

15.735 €

11.989 €

■ klima

■ CD radio

■ navigacija

Zafira 1.8 Meriva 1.4

16.997 € 11.332 €

Corsa 1.2 

12.665 €

10.499 €

• klima

■ CD radio

■ navigacija

klima

elektro paket 

navigacija

elektronska klima 

■ CD radio z MP3 

navigacija

Boljše ponudbe za nakup novega avtomobila še ni bilo!
Omejena serija bogato opremljenih vozil Opel po posebnih pogojih
samo do konca decembra!
Ponudba velja za omejeno serijo vozil pod posebnimi pogoji prodaje. Kovinska barva ni všteta v ceni.
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24. 12. 2008 Iz življenja društev

DEBATNI KROŽEK ILIRSKA BISTRICA 
DOBRO ZAGOVARJAL SVOJA STALIŠČA

Debatništvo in retorika sta v 
Sloveniji precej pozabljeni veščini. 
Šele v zadnjih letih tem znanjem po
svečamo nekoliko večjo pozornost, 
čeprav se zdi, da še vedno bolj v 
krogu ljubiteljev in posameznih nav
dušencev.

Tudi člani debatnega krožka na 
Gimnaziji v Ilirski Bistrici se strinjajo 
s tem, da so tovrstne aktivnosti vse
kakor potrebne ter koristne za vsak
danje življenje. Po njihovem mnenju 
ne gre tu zgolj za tekmovanje in tako 
rekoč svoje lastno uveljavljanje, tem
več za veščine, ki te naučijo gledati 
na različna stališča in utemeljevati 
svoje zamisli in razmišljanja.

Debatni krožek na bistriški gimna
ziji deluje drugo leto, pod vodstvom 
profesorja Gorazda Brne in šteje 10 
nadobudnih članov, ki se spopadajo 
z najrazličnejšimi tematikami ter širijo 
svoj spekter znanja. Trije izmed čla
nov in sicer Rok Smrdelj, Andrej Ba- 
rovič ter Tina Ujčič, so 
se v letošnjem šolskem 
pridružili debatnemu 
tekmovanju v okviru 
nove mladinske oddaje 
Tekma, kjer so poželi 
veliko pozornosti.

V prvem soočenju, 
ko se je debatiralo o 
tem, da so »ZASEBNE 
FAKULTETE BOLJŠE 
OD JAVNIH« in je naš 
krožek zagovarjal ne
gativno stališče, so 
se naši debatniki zelo 
izkazali ter doživeli prvi 
uspeh, ki jim je zagotovil nastop v 
polfinalu tekmovanja. Po besedah 
Roka Smrdelja, prvega govornika 
ekipe, je bil to, do sedaj, njihov naj
večji uspeh in takšnega odziva ter 
rezultata niso pričakovali. Na oddajo 
so se prijavili povsem brez posebnih 
pričakovanj, niso poznali tematik, 
nasprotnikov ter s podobnimi tekmo
vanji še niso imeli izkušenj. Uspeh ter 
uvrstitev v nadaljnje debatne boje je 
bila zatorej toliko večje presenečenje 
in potrditev, ki jim je dala zagona za 
nova znanja in priprave.

Prvi debatni zmagi, ko je naš 
debatni krožek, nasprotnike iz Nove 
Gorice, premagal z rezultatom 3:0, 
je 13. decembra sledila polfinalna 
tekma proti ekipi Gimnazije Beži
grad. Le ti imajo z debatništvom 
veliko izkušenj in so v tovrstnem 
boju veljali za favorite. Naš debatni 
krožek je z dobro pripravo povsem 
presenetil Bežigrajčane, ki so Tekmo 
izgubili z rezultatom 3:0.

Rok Smrdelj, prvi govorec 
naše ekipe, ki je zagovarjala na
sprotno stališče debatne trditve 
»ČE NIMAŠ FACEBOOKA, TE NI« 
je svoje stališče argumentiral 
tako:

»Pa definirajmo “ da te ni “. Ne 
govorimo o biološkem smislu, ampak 
o socialnem. To torej pomeni, da si 
socialno izključen. Daši socialno iz
ključen pomeni, da nimaš prijateljev, 
si neopazen v družbi, informacije te 
ne dosežejo. Posledica tega je, da 
izgubiš dar komuniciranja in posta
neš asocialen. Mi se s to debatno 
trditvijo ne strinjamo in to lahko pod
premo z našim prvim argumentom...

Na svetu je več kot 
6, 7 milijard ljudi.
Pa vzemimo 2 mili- 
jardi ljudi, ki živijo 
v razvitem svetu.
Od teh 2 milijard 
ima svoj facebook 
profil le 132 milijo
nov ljudi, kar znaša 
7%, seveda le v 
razvitem svetu. Na 
splošno gledano bi 
bil procent manjši.
Torej pomeni afir
macija, da dobrih 
93% ljudi, ki živi v 
razvitem svetu, sploh ne obstaja. Ali 
to pomeni, da 93% ljudi sploh nima 
prijateljev, 93% ljudi je neopaznih v 
družbi ali informacije zajame le 7% 
ljudi? Ali je 93% ljudi asocialnih? 
Ne, vsi ti ljudje obstajajo. Imajo 
prijatelje, informacije jih dosežejo, 
saj imajo na voljo televizijo, radio,

telefon, pogovor s prijatelji. Ti ljudje 
lahko prispevajo k razvoju znanosti, 
niso asocialni in nikakor, nikakor ne 
moremo reči, da jih ni. Zamislite si, 
da bi država vzela facebook za merilo 
obstoja. Ali bi to pomenilo, da bi le 
tistih 7% ljudi, ki obstajajo, plačevali 
davke? Meni bi to bilo super, ker 
nimam facebooka. Torej, nimam

facebooka in moja kolega tudi ne. 
Tudi kolega voditelj ga nima, ker sem 
ga vprašal. Nimajo ga niti Orlando 
Bloom, Tom Cruise, Angelina Jolie 
in Paul Mccartney, pa so slavne ose
be. Tudi vsi mlajši od 13 let nimajo 
facebooka, pa obstajajo. Po mnenju 
nasprotne ekipe mi v družbi sploh 
ne obstajamo in ne funkcioniramo. 
Kako smo sploh prišli sem, če smo 
nekakšni outsiderji?

To vam bomo pojasnili v nasled
njem argumentu... Fizični obstoj nam 
pričajo matične knjige, registri, oseb
ni dokumenti. Ti ljudje obstajajo tudi 
v družbenem smislu. To je razvidno

iz članskih izkaznic, evidenčnih knjig 
društev ter iz samega pojavljanja v 
družbi. Ti ljudje živijo in delujejo brez 
facebooka, saj so na voljo tudi druga 
sredstva udejstvovanja v družbi. Ob
stajajo tudi klasični načini: druženje 
v gostilni, obiskovanje prijateljev, 
skupni izleti, pikniki, zabave. Preko 
pošte ohranjamo stike, informacije 

prejemamo po televi
ziji, radiu, v časopisu, 
od prijateljev, preko 
interneta. Če pa se 
ne boste zadovoljili 
s klasičnimi načini 
druženja, imamo na 
voljo tudi druge vir
tualne mreže, kot so 
myspace, netlog, ki 
imajo enak učinek kot 
facebook. Brezpred
metno je govoriti, da 
če nimaš facebooka, 
teni, saj so tudi druge 
virtualne mreže, prav 

tako pa obstajajo že navedeni načini 
vključevanja v družbo. Facebooka ne 
moremo določiti za merilo obstoja, 
saj bi takoj iz obstoja izključili veliko 
skupino ljudi. Jaz in Paul Mccartney 
greva raje na pivo v gostilno.«

Strinjali se boste, da so navedeni 
argumenti tehtno in upravičeno pre

vesili rezultat v prid naših srednje
šolcev, ki so znova dokazali, kako 
pomembno je lahko govorništvo 
oziroma pravilna argumentacija do
ločenih stališč. Po mnenju naših go
vornikov, ne glede na vrsto dobljene 
tematike, odtehta največjo vrednost 
splošna razgledanost, znajdenje, 
logično utemeljevanje in razmišljanje 
ter tekoč govor.

Bistriški debatni ekipi, ki se 
bo udeležila finalnih bojev oddaje 
Tekma, želimo veliko govorniškega 
navdiha ter tehtnih argumentov!

DORIS KOMEN 
Foto: Kristan Dekleva

Novosti iz samostana
„Ali ni vsakemu, ki zna mirno opazovati, takoj očitno, da Božja 

Previdnost na čudovit način vse usmerja v blagor tistim, ki si z ljubez
nijo in zvestobo vztrajno prizadevajo za dobro? Da, resnično, Bog je 
Ljubezen!"

(bi. mati Terezija Gerhardinger)

„S0NCE NAJ NE ZAIDE 
NAD VAŠO JEZO"

Potrebnost pogovora
Gost letošnjega prvega adventnega večera je bil prof. dr. Drago Ocvirk, 

lazarist, predavatelj na Teološki fakulteti. Predstavil je Salomonove otoke. 
Kako je on, profesor, zašel tja? Otroci in mladi imajo zelo omejene možnosti 
izobraževanja. Ni učiteljskega in profesorskega kadra, ni finančnih možnosti. 
Lazaristi imajo na Salomonovih otokih misijon in povabili so prof. Ocvirka 
na pomoč za poučevanje. Čeprav se ime Salomonovi otoki sliši ekzotično, 
pa življenje tam ni prav nič ekzotično. Krokodili in morski psi niso privlačni 
za turiste, prav tako ne tistih dobrih šestdeset km asvaltiranih cest v državi. 
Prof. Ocvirk poučuje v semenišču. Ne postanejo vsi študentje duhovniki. 
Dobijo pa izobrazbo, s katero lahko pripomorejo tudi k temu, da v kriznih ob
dobjih ne bi več prišlo do ponovnega izbruha kanibalizma, kot se je zgodilo 
v zadnjih nemirih.

Drugi adventni večer sta bila med nami zakonca Dani in Vilma Sitar. Njuno 
osebno pričevanje je vse navzoče močno nagovorilo. Ko se dva poročita, 
prineseta v zakon vsak svojo zgodovino, navade iz svoje družine. Potrebno 
je nenehno usklajevanje in spoštovanje različnosti. Spodbujala sta k medse
bojnemu pogovoru v zakonu, kajti le tako lahko partnerja odkrivata bogastvo, 
ki ga prinaša različnost. Vabila sta k rednemu branju svetega pisma. Prav 
prebiranje božje besede je njima dalo moč, da sta prebrodila vse stiske in 
krize skupnega življenja in ju žene, da o tem pričujeta. Eden močnih sredstev 
za kvaliteto njunega zakona je svetopisemski stavek: „Sonce naj ne zaide 
nad vašo jezo" (Ef 4, 26) - pogovor ob konfliktih in sprava, predno zaspita, 
kar pa ni vedno lahko.

V začetku adventa so se za duhovno obnovo srečali tudi razvezani, ki ob 
sklepanju zakona razveze nikakor niso načrtovali. V medsebojnem pogovoru in 
molitvi so si nabrali novih moči za vsakdanje izzive. Vzporedno z delom odraslih 
je potekal program za otroke, s katerimi smo se pogovarjali o jezi. Kolikokrat 
smo jezni! Jeza sama na sebi ni slaba, je moč. Vprašanje je, kako jo izrazimo. 
To, daje ni dobro stresati na druge, nam je bilo jasno. Namesto da brcnem 
drugega, 
lahko brc
nem v zid.
Toda, po
te m me 
boli noga.
Na delav
nici smo 
jezo risali - 
na risalne 
liste z voš
čenkami.
Zgodilo se 
je, da je 
fant, ki je 
risal z vso 
ihto, po 
krajšem
počitku hotel ponovno začeti, a nekako ni šlo. Kmalu je odložil voščenko in 
presenečeno izjavil: „Sedaj pa nisem več jezen!"

Med prazniki ali ob vikendih smo več skupaj, hitreje pride do nespo
razumov in tudi jeze. Dobro imeti na zalogi blok risalnih listov in voščenke 
in jih ponuditi otroku, ko je razburjen ali žalosten. Pa tudi nam odraslim ne 
škodi!

Blagoslovljene praznike! 
Pripravila s. Martina Radež

Suma inženiring d.0.o. 

PROIZVODNJA KOVANIH ELEMENTOV, 
IZDELAVA OGRAJ, REŠETK IN VRAT PO NAROČILU 

tel.: +386(0)5/71-10-244
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karate
LJUBLJANA 

OPEN 2008
Na povabilo Karate kluba Olim

pija iz Ljubljane so se bistriške 
karateistke v soboto 29. novembra 
udeležile mednarodnega karate 
turnirja »LJUBLJANA OPEN 2008«. 
Dvorano na Kodeljevem je napolnilo 
470 karateistk in karateistov iz 5-ih 
evropskih držav. Kljub nekoliko niž
jem številu prijavljenih tekmovalcev 
v primerjavi s prejšnjimi leti, so na 
samem tekmovanju nastopili tudi 
nosilci iz največjih mednarodnih 
tekmovanj. Pod vodstvom trenerke 
Špele Muha sta se turnirja udeležili 
URŠKA JENKO in TAMARA KOVA
ČEVIČ. V kategoriji kate posamezno, 
mlajše kadetinje, 12-13 let, je nasto
pila URŠKA JENKO, ki je v izredno 
močni konkurenci s svojim nastopom 
zaključila v tretjem kolu. TAMARA 
KOVAČEVIČ pa je v kategoriji kate 
posamezno, pri mladinkah, za las 
zgrešila 3.mesto in tako pristala na 
končnem 5.mestu.

Ordinacija IL, BISTRICA 
Gregorčičeva 8 

ponedeljek 1300- 1930 
in torek 700- 1330 

tel. 711 21 36, 711 21 40©
Ordinacija POSTOJNA 

Prečna ulica 2 
torek 14°°-2030 

in sreda 700- 1330 
tel. 726 50 04, 726 54 01©

GOSTILNA s prenočišči

mt |<|<|
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Dolenje 64, 6254 Jelšane 
tal.: +386 (0)5/71-42-648- 
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OKREPČEVALNICA
TRNOVO

ŽELIMO VAM VESELE 
BOŽIČNE PRAZNIKE 

IN SREČE V NOVEM LETU

Tel.: 05/714 12 07 
041/424 974

TAMARI ZLATO, URŠKI BRON
Karate klub Trbovlje je v soboto 

13. decembra organiziral in izvedel 
že 36. mednarodni karate turnir 
»TRBOVLJE 2008«, ki je hkrati tudi 
najstarejši karate turnir v Evropi. V 
prekrasnem vzdušju, ki je krasilo 
športno dvorano POLAJ v Trbovljah, 
je svoje znanje in moči v spretnostih 
karateja merilo kar 563 tekmovalk in 
tekmovalcev s 631 nastopi v športnih 
borbah in katah iz 70 karate klubov.

Tako kot v preteklih nekaj letih, je 
bil tudi letošnji obisk turnirja izredno 
bogat, saj so se na njem pomerili 
tekmovalci iz kar dvanajstih držav, in 
sicer iz: BELORUSIJE, ČRNE GORE, 
HRVAŠKE, ITALIJE, LUXEMBURGA,

PIPIOMA

siovmjA

MAKEDONIJE, NEMČIJE, ROMUNIJE, SLOVAŠKE, SRBIJE, POUSKE in 
SLOVENIJE.

Bistriške barve so na turnirju branile 3 tekmovalke. JENKO TEJA je 
nastopila v kategoriji kate posamezno, deklice stare 10 let. Teja je nastop 
opravila po svojih najboljših močeh, vendar je vseeno morala priznati premoč 
nasprotnice. V kategoriji kate posamezno, dekleta stara 13 let je nastopila 
JENKO URŠKA, ki se je na tem velikem in močnem turnirju s štirimi nastopi 
in sicer s tremi zmagami in enim porazom povzpela na zmagovalni oder in 
osvojila 3. mesto. Najžlahtnejšo medaljo pa sije okrog vratu nadela TAMARA 
KOVAČEVIČ, ki je nastopila za slovensko reprezentanco in sicer v ženskih 
katah ekipno. Dekleta v postavi Tjaša KRANJEC, Monika BROVČ in Tamara 
KOVAČEVIČ so na tej prvi skupni tekmi pokazale, da so ekipa, ki lahko na 
kadetskem in mladinskem evropskem prvenstvu, ki bo naslednje leto febru
arja v Parizu, sežejo zelo visoko. Vsem dekletom iskrene čestitke!

VOŠČILO
V večeru tihem pridna roka nežno, 
gladko nit prepleta, 
čudovite vzorce splete, 
polne sanj in domišljije, 
kot da niti življenja vije.
Dobre želje združi v zvezde, 
srečo v sonce oblikuje, 
nato pa robu bele čipke cvetove upanja nasuje.
Tako ljubeče naj usoda stke vam dneve v novem letu. 
Skrbno trenutke naj izbira, 
previdno naj poti ubira.
Na pragu novega leta naj vam čas nakloni:
spoznati prave ljudi,
izbrati prave reči,
ubrati prave poti in
v sebi in drugih najti le dobre stvari.

SHOTOKAN KARATE KLUB MUHA ŠPELA ILIRSKA BISTRICA 
v letu 2009 želi vsem svojim članom, njihovim najbližjim, 

ostalim športnikom ter vsem, ki nosijo vsaj kanček športa v sebi 
veliko športnih uspehov, zdravja ter osebnega zadovoljstva.

SREČNO 2009!

mali nogomet

PRVA ZMAGA
V nadaljevanju prvenstva v malem nogometu v kategoriji starosti do 

21 let so bili naši nogometaši tudi rezultatsko uspešni.
Na gostovanju v Sežani proti vrstnikom iz Divače so odigrali neodloče

no 3:3, doma proti ekipi iz Škofje Loke pa so zmagali z rezultatom 4:2.
Nato pa so bili boljši od vrstnikov iz Nove Gorice in zmagali z rezul

tatom 6:3.
Ekipi sta se priključila še dva bivša igralca velikega nogometa, tako 

daje konkurenca za igranje kar velika .Zaradi prezasedenosti telovadnice 
oš AŽ trenirajo v Podgradu in Kuteževem.

V tem predprazničnem času je zaradi reprezentančnih obveznosti 
»počitek« do sredine januarja, ki ga bodo izkoristili za igranje prijateljskih 
tekem in treningov.

Ob tej priložnosti bi se zahvalili avtoprevozništvu JAKSETIČ ANTON, 
posredništvu-okrepčevalnici JAKSETIČ MILAN, podjetju TRAMPER, ki 
so nam finančno pomagali pri izvedbi tekem.

Vabimo vse mlade (od 16 let dalje), da se preizkusijo v igranju futsala- 
dvoranskega nogometa.

Vsem občanom želimo v Novem letu zdravja in uspehov; športnim 
navdušencem pa želimo čimveč športnih užitkov.

Za ekipo malega nogometa 
Kalc Vojko

OBČINSKO PRVENSTVO 
V MALEM NOGOMETU

Na osnovni šoli Rudolfa Ukoviča v Podgradu seje 9.12 .2008 odvijalo 
občinsko tekmovanje v malem nogometu.

Sodelovale so osnovne šole Dragotina Ketteja in Antona Žnideršiča iz 
Ilirske Bistrice, Podgora Kuteževo in OŠ Rudolfa Ukoviča iz Podgrada.

Po šestih medsebojnih srečanjih so prvo mesto osvojili nogometaši iz 
Podgrada, drugo mesto osnovna šola Antona Žnideršiča, tretje mesto je 
pripadlo Dragotinu Ketteju, četrti pa so bili igralci iz Kuteževega.

Učenci iz osnovne šole Rudolfa Ukoviča so se uvrstili v polfinale podro
čnega prvenstva, ki bo 18.12. 2008 na osnovni šoli v Podgradu.

Držali bomo pesti zanje.
Novinarski krožek, osnovna šola Podgrad

Moto klub

FEISTRITZ
vošči vsem motoristom ter občanom 

vesele praznike in srečno novo leto 2009. 
Želimo Vam srečno vožnjo in mnogo varno 

prevoženih kilometrov.
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košarka
KK Piama pur

NOVA LICA ZA NAŠE NAJMLAJŠE KOŠARKARJE
Projekt Nova liga je košarkarska 

priložnost za naše najmlajše športni
ke, ki poteka pod okriljem Športnega 
društva Trojka in je nekakšna dodat
na aktivnost za igralce v obdobju, v 
katerem ni tekmovanj pod okriljem 
KZS za posamezne kategorije. 
Prijavljene ekipe so znotraj lige raz
deljene v dve tekmovalni skupini po 
osem ekip. Tekmovanje poteka po 
turnirskem sistemu, kjer vsaka ekipa 
odigra dve tekmi.

V Novi ligi imajo torej priložnost 
predvsem naši najmlajši košarkarji, 
ki tekmujejo znotraj kategorij letnik 
1995, kategorije letnik 1997 in 
kategorije letnik 1999. Posebno 
pozornost posvečamo tej, na novo
ustanovljeni ligi zato, ker v ligi zahoda 
tekmujejo tudi košarkarji iz Ilirske 
Bistrice.

Uroš Jenko, trener vseh treh 
kategorij znotraj Nove lige, je o to
vrstnem tekmovanju povedal...

Se ti zdi ustanovitev Nove 
lige smiselna oziroma ali so se

na bistriškem pokazale ‘potrebe 
po košarkarskem udejstvovanju 
najmlajših?

Seveda je ustanovitev Nove lige 
zelo smiselna. Fantje morajo čim več 
igrati, saj se le skozi tekme prido
biva potrebne izkušnje ter občutek 
za igro. Ker ima Košarkarska zveza 
Slovenije sezono organizirano tako, 
da je med dvema tekmovalnima delo
ma velika pavza, je Nova liga prava 
priložnost, da se tudi vtem premoru 
ne izgubi stika s parketom ter se 
trenira in igra tekme. Nova liga, kot 
nekakšno vmesno tekmovanje, je 
organizirana ravno zato, da imajo 
fantje eno kontinuiteto tekmovanja.

Zagotovo se pristop k tako 
mladim košarkarjem razlikuje od 
tistega, ki so ga nadalje deležni 
kot nekoliko zrelejši igralci. Kaj 
je torej tisto ključno, kar se mlade 
košarkarje uči na treningih oziro
ma kakšnega pristopa naj bi se 
posluževal trener?

Tukaj je pristop čisto pedagoški. 
Sam sem veliko tega znanja pridobil 
v času svojega študija na Fakulteti 
za šport in mi je zatorej tovrsten pri
stop poznan, predvsem pa učinkovit. 
Naš glavni cilj v klubu je, da se čim 
več teh fantov obdrži. Košarko je 
potrebno predstaviti kot obliko igre,

ki jo bodo fantje vzljubili ter se v njej 
z veseljem udejstvovali. Zagotovo 
vsi ne bodo košarkarji. Mogoče bo 
kakšen izmed njih tudi dober pod
jetnik in če bo sedaj vzljubil ta šport, 
bo kasneje, ko bo enkrat uspešen 
morda pomagal s svojimi idejami 
bistriški košarki, da se ta dvigne na 
nekoliko višji nivo. Vse je torej na

tem, da se košarko igra, trenira in 
je ta šport prisoten v zavesti mladih. 
Navdušenje nad košarko je vsekakor 
osnova iz katere se nato lahko raz
vijejo različni povodi za kakršnokoli

uveljavitev le te.
Pa se lahko že pri sedemletni

kih na primer vidi tisti potencial, 
ki napoveduje nadaljnje košarkar
ske uspehe?

Pri otrocih je zagotovo možno 
zaznati določeno vrsto nadarjenost 
za šport, ampak pri sedmih letih je

težko govoriti o kakršni koli prihodno
sti. Pri sedmih letih je namreč otroka- 
težko specializirati, saj specializacija 
pride šele kasneje, pri približno 
dvanajstih letih ali celo kasneje, ko 
gredo mladostniki v srednjo šolo. 
Sam zelo zagovarjam dejstvo, da se 
mladina lahko ukvarjajo z več športi 
in ne le tistim, za katerega naj bi 
imeli največji potencial. Pomemb
no je namreč, da se udejstvujejo v 
čim več panogah oziroma športih 
in nato na osnovi izkušenj spoznajo 
tistega pravega, v katerem res uži
vajo in s katerim si želijo nadaljevati. 
Ukvarjanje z različnimi športi prinaša 
otrokom predvsem motorične spre
tnosti, ki so vsekakor dober povod 
za vse nadaljnje udejstvovanje in 
potenciale.

Že sama ustanovitev Nove lige 
in pa sodelovanje v njej je zago
tovo velik napredek, pa vendar, 
kakšni so vaši cilji oziroma ambi
cije glede rezultatov?

Glede na to, dav Novi ligi tekmu
jejo precej močne ekipe ter ekipe, 
ki imajo tradicijo in so poznane po 
dobrem delu z mlajšimi selekcijami, 
bomo mi rezultate postavili nekoliko 
v ozadje. Naš prvotni cilj je namreč, 
da z ekipami sodelujemo v tem tek
movanju in da fantje dobijo potrebne 
izkušnje. To je za nas nekakšna

predpriprava na drugi del redne lige, 
ki nas čaka spomladi in bo zatorej 
to vmesno tekmovanje zagotovo 
pomembno že s tega stališča, da 
se fantje uigrajo, dobro pripravijo, 
dobijo občutek in novo znanje za 
nadaljevanje sezone.

Doris Komen

kegljanje

NAŠI ZELO USPEŠNO
V soboto 6. decembra so kegljači Medobčinskega društva slepih in 
slabovidnih Koper uspešno nastopili na 4. mednarodnem kegljaškem tur

nirju za slepe in slabovidne v Kranju, ki ga je ob mednarodnem dnevu invalidov 
in prazniku občine Kranj organiziralo tamkajšnje društvo slepih in slabovidnih. 
Nastopilo je 64 tekmovalcev iz Slovenije, Hrvaške in Slovaške.

e i

Prva ekipa v postavi Dušan Saje (iz Ilirska Bistrice), Leon Pangeršič ter 
reprezentant Tomaž Furlan (oba iz Kopra) je v konkurenci 21 ekip s skupno 
2035 podrtimi keglji zmagala s prednostjo 15 kegljev pred ekipo iz Rijeke in 
27 kegljev pred drugo ekipo Zagreba ter tako potrdila, da letošnji naslov ekip
nih državnih prvakov ni naključen. Ekipo vodi trenerka Nevija Janovsky.

Druga ekipa v postavi Franc Perovič (iz Ilirske Bistrice), Željko Starc in 
Filip Guberac (iz Kopra) je s 1570 keglji končala na 17 mestu.

V posamični konkurenci je Dekančan Tomaž Furlan v kategoriji B2 osvojil 
2. mesto s 677 podrtimi keglji, Izolan Leon Pangeršič s 615 keglji osmo, 
Koprčana Starc in Guberac pa 13. oziroma 14. mesto. V Kategoriji B3 je 
Bistričan Dušan Saje s 678 keglji zaostal le za tremi slovenskimi reprezen
tanti, njegovemu someščanu Francu Peroviču je v kategoriji B1 390 kegljev 
zadoščalo za 13 mesto.

V absolutni kategoriji je Tomaž Furlan s 711 keglji (677 + 5%) prejel pokal 
za tretje mesto, Dušan Saje pa s 678 keglji praktično nagrado za doseženo 
7. mesto.

društva

NOVO USTANOVLJENO 
ŠPORTNO DRUŠTVO

V mesecu decembru se je ustanovilo novo športno društvo ljubiteljev 
terenski vozil Tornado offroad. Kakor je že iz naslova razvidno, gre za ljubitelje 
terenskih vozil, ki so nam vsem ostalim že takoj prepoznavni.

V svojih vrstah združujejo 20 članov z 10. vozili. Štab imajo pri Kurdi, za 
enkrat pa vozijo pod taktirko Nada Juga.

Vse simpatizerje, ki jih tovrstno druženje in adrenalin veselijo, vabijo, da 
se jim pridružijo.

V novem letu 2009 želijo vsem članom ter vsem ostalim varno vožnjo ter 
uspešno, srečno in veselo leto.
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PREHRANA IN OBOLEVNOST ZA RAKOM 
TER DRUGIMI HUDIMI BOLEZNIMI

UVOD
Obolevnost za rakom narašča. V 

letu 1998 je bilo v Sloveniji na novo 
obolelih ljudi za rakom 8411. Leta 
2007 že 10.720! Od leta 1995 do 
2004 se je obolevnost povečala za 
44%. V komaj devetih letih! Narašča 
rak debelega črevesja, trebušne 
slinavke in kožni rak (sončenje). Leta 
2020 naj bi bil vzrok smrti vsakega 
tretjega človeka v Sloveniji rak. To 
je čez enajst let!!! Na prvem mestu 
smrtnosti so bolezni srca in ožilja 
na drugem pa je rak. Za rakom 
zbolevajo tudi otroci, čeprav »ne bi 
smeli«, saj je rak bolezen, ki se raz
vija počasi, ne nastane kar naenkrat, 
kot npr. poškodba.

Ker nisem iz medicinske stroke, 
se ne bom poglabljala v podrobnosti 
nastanka raka, sem pa pred kratkim 
na predavanju o zdravilnih zeliščih sli
šala tole enostavno razlago nastanka 
raka in Vam jo želim posredovati za 
lažje razumevanje in za večjo skrb 
za zdravje.

V vsakem od nas, se celo živ
ljenje delijo celice, ker telo najprej 
raste, nato se obnavlja. Pri teh delit
vah se včasih zgodi, da nastane ne
normalna celica, mutagena celica, 
tudi rakava. In v vsakem od nas je 
kar naprej kakšna rakava celica, ki 
potuje po telesu. Vendar je narava 
poskrbela za nas in nam dala imunski 
sistem. Celice našega imunskega 
sistema ne uničujejo samo virusov 
ter bakterij, ki pridejo v naše telo, 
ampak prepoznavajo in uničujejo 
tudi vse nenormalne in poškodo
vane celice. Tako smo vedno zdravi. 
Dokler naš imunski sistem ne oslabi 
in dokler ne začne v našem telesu 
nastajati nenormalno veliko število 
rakavih celic. Takrat jih naš imunski 
sistem ne more uničiti in nastane 
tumor. Zato je zelo pomembno, da 
skrbimo za dober imunski sistem 
in za čim manj vzrokov za nastanek 
rakavih celic.

Glavni uničevalec našega imun
skega sistema je dolgotrajen stres: 
dolgotrajne skrbi v službi, skrbi glede 
kreditov, nenehno hitenje, prevelika 
fizična in psihična obremenitev. 
Imunski sistem oslabi tudi, če se 
premalo gibljemo na svežem zraku, 
če se nepravilno prehranjujemo, pa 
preveč alkohola in cigaret... Vse to 
znamo že na pamet.

Kajenje je še vedno med prvimi 
vzroki pljučnih obolenj, vpliva pa tudi 
na huda srčna obolenja. Vdihava
nje cigaretnega dima pripomore k 
nastajanju prostih radikalov, zato so 
ogroženi tudi nekadilci, ki vdihavajo 
cigaretni dim.

Glavni vzroki za nastanek ne
normalnih, poškodovanih celic v 
telesu pa so prosti radikali. Prosti 
radikali so atomi, molekule, ioni, 
ki jim primanjkuje elektronov in so 
zato zelo reaktivni in hitro reagirajo 
z drugimi molekulami, spojinami. Te

reakcije potekajo nenadzorovano 
in so škodljive za celico, saj jo po
škodujejo, posledica pa so huda 
obolenja. Če je prostih radikalov v 
telesu preveč, napadajo in poškodu
jejo zdrave celice ter njihov genski 
zapis - DNK. Posledica so bolezni: 
rakava obolenja, diabetes, ateros-

Sadje tretirano s pesticidi: Ali je 
res zdravo?
http://www.zemlja.si/data/upload/.
sadje.large.jpg

kleroza, artritis, prehitro staranje, 
očesna mrena,... Prosti radikali v 
telesu nastajajo neprestano. Deloma 
naravno pri nepopolnem celičnem 
dihanju, veliko radikalov pa lahko

kalorično prehrano (zagotavlja daljše 
življenje), zdravo sadje in zelenjavo 
bogato z vitamini in minerali ter zdra
vilne rastline. Največ antioksidantov 
ima vrtni timijan (vsebuje timol, ki je 
tudi uničevalec patogenih bakterij), 
sledi mu črnoplodnata aronija (dva 
metra visok grm, odlična za kompo
te, marmelade, sokove), korenje, 
zeleni čaj, ajda, proso ter ostalo 
zdravo sadje in zdrava zelenjava in 
zdravilna zelišča. Strokovnjaki ugo
tavljajo, da je glavni vzrok za večino 
hudih bolezni tisto, karzauživamo in 
ne toliko tisto, kar vdihavamo. Torej 
je zdrava hrana, kot del zdravega 
življenja, zelo pomembna.

Kaj pa je zdrava hrana? Ali je 
to uvoženo sadje in zelenjava, ki je 
tretirana s pripravki za daljšo obstoj
nost? Ali so to mesni izdelki, ki nosijo 
znak varovalnega živila, vsebujejo pa 
en kup dodatkov za obstoj in okus? 
Ali je to jogurt za otroke s Smarties 
bomboni, ki vsebuje kar 11 aditivov, 
med katerimi prevladujejo umetna 
barvila, ki povzročajo alergije pri 
otrocih? Ali je zdravo živilo sojin tofu 
iz gensko spremenjene soje? Ali je 
jabolko zaradi ostankov pesticidov za 
otroka zdravo ali škodljivo? Ali so čaji

- • :__

Kdo šprica? Politika ali kmet? Največkrat so kmetje zaradi politike pri
morani delati nekaj, kar sicer ne bi.

nastane tudi zaradi vnosa različnih 
telesu tujih snovi (pesticidi, katran, 
umetna barvila v hrani, konzervansi, 
nekatera zdravila...) ali zaradi izpo
stavljenosti ionizirajočemu sevanju, 
sevanju visokonapetostnih daljno
vodov, mobitelov, onesnaženemu 
zraku, razredčilom (lakirnice...), 
težkim kovinam (solata ob pro
metni cesti)... Seveda se je tem 
stvarem moč izogibati, nikakor pa v 
celoti izogniti. Telo proste radikale 
nevtralizira in tako ohranja celično 
ravnovesje s pomočjo encimskih 
sistemov in antioksidantov (»lovilcev 
prostih radikalov« oziroma snovi, ki 
nas varujejo pred prostimi radikali). 
Pomembnejši antioksidanti so: vita
min C, E, beta karaten, selen, cink, 
flavonoidi, koencim ti 10... .Vendar 
je za delovanje celice nujno potrebna 
zadostna količina teh antioksidantov, 
sicer se ravnovesje med prostimi 
radikali in antioksidanti poruši in na
stanejo bolezni. Zauživali naj bi manj

iz zdravilnih rastlin zdravi? Namreč 
čez 90% zdravilnih rastlin je iz uvo
za, tudi iz plantaž, kjer jih tretirajo s 
pesticidi in kombajnirajo. Primer pre
velike vsebnosti pesticidov v BEBE 
čaju je bil odkrit enkrat lani; če se še 
spomnite, so morali eno serijo čaja 
umakniti iz trgovskih polic.

Več o pesticidih, aditivih, gensko 
spremenjenih organizmih naslednjič. 
Ta članek je samo uvod v biotehno- 
loške iznajdbe, zaradi katerih smo 
ljudje vse manj srečni. Bolan človek 
je težko srečen. In njegovi bližnji 
prav tako.

Tamara Urbančič

Viri:
Inštitut za varovanje zdravja 
VVikipedija (spletna enciklo

pedija)
Tečaj zdravilnih rastlin bio- 

kmetije Plavica
Zveza potrošnikov Slovenije

041/869 727

GRADBENIŠTVO SAFTIC
SAFTIČ ZDENKO s.p.

JELŠANE 73, tel.05/788-55-98
www.gradbertistvo-saftic.si

15-LETNICA USTANOVITVE DRUŠTVA
V četrtek, 18. decembra je v OŠ A. Žnideršiča potekala prireditev ob ob

letnici društva. Številni kinologi so prisluhnili zanimivemu predavanju domače 
veterinarke Maje Simonič na temo zdravja psov. Sledila je kratka predstavitev 
biltena, ki gaje društvo izdalo ob obletnici.
KAKO NAUČITE PSA DA PRIDE K VAM

Vsi psi potrebujejo vsaj enkrat dnevno sprehod, na katerem se sprostijo 
in dobro zdivjajo. Lastnikova dolžnost je, da zagotovi, da je pes vedno pod 
kontrolo tako na javnih mestih kot tudi v naravi - zato je zelo pomembno tako 
za varnost psa, kot tudi za vas. da pes pride k vam ko ga pokličete. Prav ko
manda »pridi« je ena izmed največjih težav, ki jih opažamo v pasji šoli. Zato 
nekaj nasvetov, ki jih lahko uporabite doma.
Prva stopnja:

• V času, ko hranite psa, kadarkoli 
je že to, poprosite nekoga, da drži psa 
privezanega na vrvici. Dajte del obroka v 
njegovo posodo in se odmaknite približno 
10 korakov vstran. Počepnite tako, daste v 
nivoju psa in ga pokličite z prijaznim glasom, 
pri tem uporabite ime psa in komando na 
katero želite, da pes pride k vam.

• Vaš pomočnik naj spusti psa in če je 
lačen bo pritekel direktno k vam. Ko pride k 
vam ga izdatno pohvalite in mu dajte posodo 
z hrano. Ponavljajte to dokler ne porabite 
celega obroka.

• Ponavljajte to en teden in ko pride 
vsakič k vam greste lahko na naslednjo 
stopnjo. Če ne ponavljajte to še en teden.
Druga stopnja - odpoklic, ko vas 
pes ne vidi

• Sedaj še nekoliko več zabave za va
šega psa. Naredite povsem isto kot v prvi 
stopnji, samo se sedaj odmaknite nekoliko dlje od psa, oziroma zapustite 
prostor v katerem je pes. Zagotovite, da bo vaš pomočnik spustil psa točno 
v trenutku, ko ga pokličete.

• Ponavljajte to na kolikor je mogoče različnih mestih doma in na vrtu. 
Vedno tudi ponudite hrano psu, ko vas najde. Naj se vaš pes zabava s tem 
ko vas išče.
Tretja stopnja - naredite komando bo(j zanesljivo z spreminjanjem 
pravil

• Sedaj počasi naredite igro še bolj zanimivo za vašega psa
• Ko pes pride na vašo komando ga nekajkrat (vendar ne vedno) privežite 

na povodec, preden mu ponudite hrano.
• Nekajkrat ga pokličite, brez da mu pokažete da imate hrano za njega.
• Naslednjič prosite svojega pomočnika, moti psa z igro ali igračo.
• Ko pes pride kljub temu k vam ste pripravljeni za naslednjo stopnjo. 

Četrta stopnja - odpoklic brez hrane
• Sedaj lahko začnete odpoklic brez hrane, vendar morate psu vseeno 

ponuditi nagrado. Glejte da bo to nekaj kar ima zares rad in ne pozabite ga 
izdatno pohvaliti ko pride k vam.

• Ponavljajte to enako kot v tretji stopnji vendar delajte to ob vsakem času, 
ne samo v času kosila.

• Menjujte nagrado. Enkrat naj bo to igrača, drugič igra z vami in tako 
naprej.

To je poglaviten del treninga. Do sedaj bi vaš pes moral razumeti, kaj pri
čakujete od njega. Sedaj ga lahko pričnemo učiti zunaj domačega okolja. 
Trening v naravi - končni del treninga

• Zagotovite si prostor, kjer bo vaš pes imel mir in ga ne bo nič motilo.
• Privežite psa na dolg povodec, tako da vam ne more pobegniti in ga 

pustite, da voha in raziskuje.
• Ko ste pripravljeni ga pokličite in počakajte. Ne vlecite povodca takoj 

ko ne pride k vam. Do sedaj že razume komando zato nekoliko počakajte in 
ga ponovno pokličite.

• Ko pride k vam ga seveda izdatno pohvalite in ga pustite, da raziskuje 
naprej.

• Naredite to večkrat v času sprehoda, tako da pes dojame, da ko ga 
pokličete to ne pomeni konec sprehoda.

Tečaji v društvu potekajo vsako nedeljo in sicer:
Od 10-11 h za mlade pse in
od 11-12h za starejše pse
Vse informacije dobite na telefon: 031/322-377 Bojan Lovec in Dejan 

031/273 735 Kinološko društvo

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN POLNO USPEHA V NOVEM LETU

Trgovina in proizvodnja Logar Sebastijan s.p.

Bazoviška 19,6250 , Ilirska Bistrica

GSM : 040 848 940

-e* \ $3* m*£* ie*

Vse informacije na tel: 040 848 940 
e-mail: sebastijan.logar@gmail.com 

www.kovastvo-logar.si
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4. FESTIVAL HARMONIKA
V dvorani Doma na Vidmu, je 5. decembra, letos pote

kal že 4. FESTIVAL HARMONIKA, v organizaciji domačega 
Kluba harmonika. V prepolni dvorani doma se je domačemu 
občinstvu predstavila smetana v igranju na diatonično har
moniko. Klub poskuša z svojim delom promovirati domače 
ljudske inštrumente, zato je v letošnjem letu tudi pripravil 
polfinalno tekmovanje za zlato harmoniko Ljubečne v Ilirski 
Bistrici. Na letošnjem koncertu pa je bilo moč slišati tudi 
zvok drugega slovenskega narodnega instrumenta - citer.
Kot vsako leto, so tudi letos na festival prišli gostje iz Hrva
ške natančneje Udruge armunika iz Kastva - to je društvo 
s katerim Klub harmonika veliko sodeluje. Člani kluba so 
v letošnjem letu gostovali v Lovranu, Kastvu, Dražicah in v 
Fužinah. V zadnjih letih pa veliko sodelujejo in nastopajo na

“Ženska ženski”, vrtčevi prireditvi “Sonce se smeje”, 
reviji otroških in mladinskih pevskih zborov “Naša 
pomlad” in še in še...

Mladi harmonikarji Gal, Matevž Sosič in Klemen 
Hribar, ki svoje znanje nabirajo pri Denisu Novatu, 
Niku Polesu in Zoranu Lupincu.

V nadaljevanju so nastopili še harmonikar RA
SPOR IVAN, mešani upokojenski pevski zbor pod 
taktirko Dimitrija Grlja, gostje iz Hrvaške: MARIJO, 
TONI SIROTIČ in VILI PRODAN ter HARI in VEDRAJ 
JURAN, RENKO KRISTINA, ŠAPJANSKI MUZIKAN
TI, Dalibor Paliska s svojima dvojčicama Tino in Laro,

prireditvah izseljenskih matic Bazo
vica in Lovran.

Na Miklavžev večer so se tako 
predstavili:

OTROŠKI PEVSKI ZBOR ČE
BELICE iz vrtca Trnovo. Zanimanje 
za petje je veliko, saj v zboru veselo 
prepeva več kot štirideset otrok, 
starih od štiri do pet let. Zbor enkrat 
tedensko vodi vzgojiteljica Erika Iskra 
Tomažič. Otroci spoznavajo otroške 
pesmice od različnih skladateljev; 
Janeza Bitenca, Tomaža Habeta, 
Mire Voglar, Janeza Kuharja in drugih. 
Svoj trud radi pokažejo tudi širšemu 
občinstvu, kot je nastop na prireditvi
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TELEVIZIJA 12,5 € na mesec

INTERNET že od 12 € na mesec

TELEFONIJA že od 4 € na mesec

TELES, telekomunikacije, d.0.0.
Vilharjeva 35,6250 Ilirska Bistrica

lmsmMM ° mmžim

TELES
\ 7

JAN MIKULETIČ, ALEKSANDER 
PRIMC, MARTIN ŠABEC, KRISTINA 
PAHOR - letošnja absolutna evrop
ska prvakinja, MATIC ŠTAVAR - leta 
2006 je postal absolutni Evropski 
prvak na diatonični harmoniki, mladi 
pevci skupini Bistrška banda, MATJAŽ 
POLJANŠEK - nagrajenec zlate har
monike Ljubečne, BOŠKIN TOMAŽ, 
MONIKA ŠABEC - učenka solopetja 
pri profesorici Janji Konestabo, NIKO 
POLES - leta 2007 je postal absolutni 
mladinski Svetovni prvak, pred kratkim 
pa je izdal tudi prvo samostojno ploš
čo z naslovom Raj tipk, na katerem 
je posnetih 15 skladb od katerih je 
6 skladb njegovih lastnih ter DENIS 
NOVATO - ki je absolutni svetovni 
prvak in spada v sam vrh slovenske 
glasbene scene, prireditev pa so, 
kakor še vedno do sedaj, zaključili 
Navihani Lisjaki.

Foto: Marjan Krebelj

ORGANIZATOR NAJVEČJEGA 
EROTIČNEGA DOGODKA V 
SLOVENIJI JE BISTRIČAN

Ustanovni član dru
štva "Zavod za kulturo 
pornografije 69”, llirsko- 
Bistričan, g. Max Modic 
je skupaj s svojimi kolegi 
in člani društva v začetku 
decembra v Celju pripravil 
slovenskemu občinstvu 
prvi pravi erotični sejem 
imenovan EROTIKA 69.
Na rastavišču so se poka
zali skorajda vsi slovenski 
ponudniki erotičnih pri
pomočkov, pa tudi nekaj 
tujih rastavljalcev je bilo 
zaslediti. Obiskovalce je 
zabavalo s svojimi perfor- 
mansami in ‘predstavami’ 
več kot 15 mednarodnih 
trdoerotičnih zvezdnic 
in zvezdnikov, kateri so 
svojim oboževalcem bili 
na. voljo za avtograme in 
skupinska fotografiranja.
Med njimi naj omenim je 
bila tudi novopečena slo
venska porno igralka La 
Toja, katera je že razveseljevala domače ilirskobistriško občinstvo v enem 
od Bistrških barov. Izmed tuje porno scene, pa je organizatorju uspelo 
privabiti Mya Diamond (H), Anno Ciriani(l), Michaela Marti in Sexy Petro 
(CZ) ter Slovencem najbolj znano in zaželeno skorajda že porneso Vivian 
Schmidt (D).

Klub prvem sejmu je bilo zadržanih obiskovalcev več kot sem sam priča
koval prevladovali pa so predvsem pari in ne samo moška populacija kot je to 
navada v tujini, seveda sem srečal poleg Maxa tudi kar nekaj domačinov.

Foto in tekst prival.si

mali oglasi
Cenjene bntice obveščamo, da nzm lahko mai oglas pošljejo do zaključka redakcije 

za nasledijo števBto Snežnika. Mal oglasi so brezplačni, ob(avVeni pa bodo le enkrat-za 
ponovno djavo je potrebno o$#as ponovno podati. Oglase sprejemamo bdctjučno preko e- 
pošte: snezrik@kabetoeLnet aG rodno pošte na naslov isecMštva. Obvezno morate prfložiti 
Vaš naslov in telefonsko števlko (ni za objavo).

Max Modic in Vivian Schmidt med podelitvijo 
nagrade naj vibrator leta

ODDAM TROSOBNO OPREMLJE
NO STANOVANJE V ILIRSKI BISTRICI, 
info: 031 734 851;

V središču Ilir.Bistrice na zanimivi 
lokaciji-avtobusne postaje, oddamo v 
najem poslovne prostore (48m”); Info: 
7141720;

Dobrim ljudem podarim kužka, 
mešančka, črne barve, star približno 
2 meseca, kateri je bil s strani brez
vestnega lastnika odvržen. Info: 05- 
714-5-103;

V januarju 2009 oddamo opremlje
no stanovanje velikosti 65 kvadratnih 
metrov v središču Ilirske Bistrice. Info: 
041-648-955 (Dušan);

Nudim varstvo otroka na svojem 
domu; info: 051 498 261;

Za interno uporabo, hitro in vestno 
ter po konkurenčni ceni lektoriram in 
urejam slovenska besedila člankov ali 
šolskih nalog - osnovne, srednje ali višje 
stopnje-zaželen dogovor vsaj en teden 
prej; info: 040 640 429;

V Ilirski Bistrici prodamo poslovno 
stanovanjsko hišo ob glavni cesti; 
750m2, starejša, meščanska, dvonad
stropna z visokim podstrešjem, vseljiva, 
vrt, dvorišče, parcela 800 m2, primerna 
za več družinsko stanovanjsko hišo s 
poslovnimi prostori v pritličju 300 m2. 
Tel.: 05/714 50 53.

Minuta Nesmisla

»Žalosti me skrajna vsakdanjost mojega bivanja. V življenju nisem 
naredil niti ene pomembne stvari, ki bi jo bil svet opazil.«-

»Motiš se, če misliš, daje dejanje pomembno le če ga svet opazi,« 
je rekel učitelj.

Sledi dolg premor.

»No, naredil nisem niti ene stvari, da bi vplival na kogar koli v do
brem ali slabem.«

»Motiš se, če meniš, da je dejanje pomembno le, če vpliva na dru
ge,« je rekel učitelj.

»Kaj je potem tisto, kar daje dejanju pomembnost?«
»Naredi ga zaradi dejanja samega, z vsem svojim bitjem. Potem 

postane ne pridobitniško, božjemu podobno dejanje.«

Neta
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OE LJUDSKA UNIVERZA ILIRSKA BISTRICA

TOČKA VSEŽIVLJENJSKEGA UČENJA
Center vseživljenjskega učenja Notranj- 

sko-kraške regije KRASNO je pod okriljem 
Ljudske univerze Postojna nastal v letošnjem 
letu in bo potekal do 31. decembra 2013.

Dejavnost centra omogoča razširjeno delo
vanje svetovanja in informiranja, samostojnega 
učenja in vseh vrst učenja z informacijsko - ko
munikacijsko podporo za odrasle in mladino, 
s poudarkom na neformalnem učenju.

Namenjen je vsem prebivalcem Notranj- 
sko-kraške regije, ki se želijo dodatno izob
raževati, usposabljati in ki iščejo nasvete s 
področja izobraževanja, usposabljanja, zaposlovanja...

Poleg Svetovalnega središča zajema še Točke vseživljenjskega učenja, 
Borzo znanja in Univerzo za tretje življenjsko obdobje.

Z Ljudsko univerzo Ilirska Bistrica kot partnerjem imamo Točko vseživ
ljenjskega učenja in sicer v Osnovni šoli Antona Žnideršiča, vsako sredo od 
16.00 do 18.30

Točke vseživljenjskega učenja so prostori, v katerih so učna mesta, ki 
so opremljena z različno učno tehnologijo (računalniki, multimedijskimi pri
pomočki).

Po potrebi udeležencem svetuje mentor, kateri učni programje glede na 
predznanje in želje zanje najprimernejši. Udeležencem v središčih pa nudimo 
tudi informacije in pomoč pri uporabi učne tehnologije.

Točka je namenjena vsem, ki želijo pridobiti znanje ali pa le-tega utrditi in 
nadgraditi s pomočjo različna gradiva ali multimedijskih programov za samo
stojno učenje in je brezplačno.

V sklopu Točke vseživljenjskega učenja bodo potekale tudi brezplačne 
delavnice.

Vse informacije o točki dobite po telefonu ali elektronski pošti: Romana 
(05) 71 450 22, stikssvetom-oskpaz@guest.arnes.si

Kmalu pa boste o Centru vseživljenjskega učenje izvedeli na spletni strani 
www.cvzu-krasno.si

Prijazno vabljeni na točko.

KRASNO
Center vseživljenjskega učenja 
Nofranjsko-kraške regije

r
i

Kakovostne 

podlagi večle

storitve na 

tnih izkušenj.
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SPLOŠNO ZIDARSTVO 
Stanko Iskra s.p.

Novokračine 23
6254 Jelšane

Telefon: 041/655 710 
zidarstvo.stanko@slol.net

#\KLEDA PLU;gEŠ
Trgovina in storitve d.o.o.

Vojkov drevored 28, 6250 Ilirska Bistrica
Tel.: 05/7110-400, 05/7110-402, 05/7110-406 , faks: 05/7110-404, e-mail: info@kledaplus.si

VABLJENI V TEHNIČNO TRGOVSKI CENTER 
ŽELIMO VAM VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE 

IN SREČNO NOVO LETO 2009 
VESELI BOMO VAŠEGA OBISKA.

S A il-ArllAT

Delavnik 

Sobota 

Nedelja in prazniki

od 7:00 do 19:00

od 7:00 do 14:00

Zaprto

Dežurstva

Delavnik

od 19:00 do 21:00

Sobota |šj 

Nedelja in prazniki
od 9:00 do 11:00 in 
od 18:00 do 19:00

20 LET PREPEVANJA MEŠANEGA CERKVENEGA 
PEVSKEGA ZBORA PODGRAD

Pred dvajsetimi leti je začel s 
pevskimi vajami MeCePZ Podgrad, 
ki ga od samega začetka vodi zboro
vodja Stanko Čeh. V zboru trenutno 
deluje 18 pevcev doma iz Podgrada 
in Račič. Poleg cerkvenih pesmi 
zbor prepeva tudi narodne, pesmi 
torej pesmi za veselje in žalost, od 
krsta do pogreba. Okrogli jubilej je 
MeCePZ obeležil v soboto 11.okto
bra 2008 V Osnovni šoli ..Rudolfa 
Ukoviča" v Podgradu s priložnost
nim koncertom. Poleg domačega 
zbora je večer popestril še mešani 
pevski zbor PENTAKORD doma 
iz Podgrada pri Ljubljani, s katerim 
sodelovanje poteka že preko 1 o let. 
Program je povezovala in vodila Erna 
Petrač iz Podgrada.

Ob tej priložnosti so člani zbora 
prejeli Gallusove značke za dolgo
letno neprekinjeno prepevanje in 
udejstvovanje v glasbeni dejavnosti. 
V odsotnosti predstavnika območne 
izpostave JSKD g. Igorja Štember- 
gerja, je priznanja podelil g.Mitja 
Ivančič, predsednik kulturnega 
društva Podgrad:

bronaste Gallusove značke so 
prejeli : Danica Šajn, Jože Frank, 
Marta Valenčič in Srečko Šajn.

srebrne Gallusove značke pa so 
prejeli: Angela Stanič, Dušan Zidar, 
Ivica Glavina,

Karlo Demojzes,Liljana Stipan-

čič,Marija Demojzes, Marija Franj- 
kovič, Mirjam Gvardjančič, Marija 
Jelenič, Marta Petrač, Majda Zidar, 
Stanko Čeh.

V zaključku koncerta so se do
mači pevci posebej zahvalili g .Vidrih 
Gabrijelu dekanu iz Ilirske Bistrice, 
ki je pomagal pevce v Podgradu 
skupaj zbrati pred dvajsetimi leti 
in sedanjemu domačemu župniku 
g.Furlan Ivanu za veliko podporo in 
spodbude.

Po koncertu je sledila še zakuska 
za vse nastopajoče pevce in vse 
prisotne, ki so jo pripravile domače 
pevke ob veliki pomoči ljubiteljev 
petja iz Pograda.

Ob tem gre velika zahvala vsem

donatorjem, ki so nam pomagali 
organizirati jubilejni koncert. To so: 
Banka Koper d.d., Plama-pur d.d., 
Termoplasti-Plama d.o.o, Pur-pla-tex 
d.o.o., Bess d.o.o., Cvetličarna Pol
ona, Čeh Stanko s.p., DAIBO s.p., 
Dodič Humbert s.p., Finida Obrov, 
Franjkovič Vlado s.p., Frizerski salon 
FANI, Gostilna Erna, Gostilna MATE, 
Milardovič s.p., Občina Ilirska Bistri
ca, OŠ Podgrad, Pizzeria Coccolo, 
Počkaj Branka, Prevozništvo De
mojzes, Momina s.p., Restavracija 
- pension Isabella, Sotlar d.o.o., 
Spasovič Bojan s.p. , Vinakras in 
vsem ljubiteljem petja , ki so po
magali lepo pripraviti telovadnico za 
nastop.

PROJEKT ZDRAVA ŠOLA
OŠ Toneta Tomšiča se je v pro

jekt Zdrava šola vključila v šolskem 
letu 2008/09. V projekt smo pristo
pili v prepričanju, da živimo zdravo in 
da si želimo živeti zdravo. Menimo, 
da moramo vrednote, ki predstavljajo 
kakovost življenja živeti, ne le o njih 
govoriti. Trudimo se spodbujati zdrav 
način življenja, upoštevaje strpnost, 
drugačnost, ponujati preventivne 
programe, pomagati pri razvijanju 
pozitivnega mišljenja, samospošto
vanja itd. Z dobrim medsebojnim 
sodelovanjem poskušamo učencem 
pomagati, kadar zaidejo v težave.

Naša šola si je kot temelj sodelo
vanja postavila 12 ciljev Zdrave šole 
in so enaki ciljem Evropski mreži 
Zdravih šol. To so:

• aktivno bomo podpirali pozi
tivno samopodobo vseh učencev s 
tem, da bodo pokazali, da lahko prav 
vsak prispeva k življenju v šoli;

• skrbeli za vsestranski razvoj 
dobrih medsebojnih odnosov med 
učitelji in učenci, učiteljev med seboj 
ter med učenci;

• se potrudili, da bodo socialni 
cilji šole postali jasni učiteljem, učen
cem in staršem;

• vse učence spodbujali k raz
ličnim dejavnostim tako, da bodo 
oblikovali raznovrstne pobude;

• izrabili vsako možnost za iz
boljšanje šolskega okolja;

• skrbeli za razvoj dobrih povezav 
med šolo, domom in skupnostjo;

• skrbeli za razvoj povezav med 
osnovno in srednjo šolo zaradi pri
prave skladnega učnega načrta 
zdravstvene vzgoje;

• aktivno podprli zdravje in bla
ginjo svojih učiteljev;

• upoštevali dejstvo, da so uči
telji in šolsko osebje zgled za zdravo 
obnašanje;

• upoštevali komplementarno 
vlogo, ki jo ima šolska prehrana pri 
učnem načrtu zdravstvene vzgoje;

• sodelovali s specializiranimi 
službami v skupnosti, ki jim lahko 
svetujejo in pomagajo pri zdravstveni 
vzgoji;

• vzpostavili poglobljen odnos 
s šolsko zdravstveno in zobozdrav
stveno službo, da jih bo dejavno

Danilo Čekada s.p.

Dolenje 2, 6254 Jelšane 
tel.: +386 (0)5 / 788 50 29 
gsm: +386 (0)41 / 363 443 

e-mail: pivovarna.pek@siol.net

ODPRTO 10 - 22
RAZEN ČETRTKA

DNEVI SRBSKE 
LESKOVAŠKE 

KUHINJE

podprla pri učnem načrtu zdravstve
ne vzgoje.

Cilje Zdrave šole smo prilagodili 
naši šoli in aktivnostim vtem šolskem 
letu. Razdelili smo ji na celoletne 
ter mesečne, ki jih bomo prilagajali 
učnemu načrtu in letnemu načrtu 
šole.

V šoli smo organizirali tim Zdrave 
šole, ki ga vodi Anica Prosen. Od
ločitev, da bomo aktivno delovali je 
sprejel celoten učiteljski zbor, ki ga 
vodi ravnateljica Mateja Kokošar.

IN
USPEŠNO NOVO LETO

A AObsak Ir—=7t—xpekarna \
SLAVA/

VILHARJEVA 4a, 6250 IL. BISTRICA 
tel. 05/71 44 236

Smo pekarna s 40-letno tradicijo.
Že od samega začetka izdelujemo
različne vrste slaščic, kruha in 

pekovskega peciva, naša posebnost 
pa je orehova potica.

Nahajamo se v Trnovem v Ilirski Bistrici, 
poleg pošte oz. nasproti Istrabenz 

bencinskega servisa.

BREZA
NAJEM VOZIL 
NAJEM VOZILA (1+8) 
IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH

Bazoviška 4a, 6250 Ilirska Bistrica, gsm: 031 644 242, 041 457 125

PIVOVARNA
IN GOSTILNA VESELE PRAZNINE
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NEKOČ NENADOMESTLJIVI REPARJI, 
DANES USPEŠNI ZELJARJI

tijske zadruge leta 1993 
v Ilirski Bistrici , katere 
član sem bil tudi sam, 
nisem imel druge izbire, 
kot da se lotim dela, ki ga 
obvladam. Zeljarstvo mi 
je bilo nekako najbližje, 
zato sva se z ženo odlo
čila, da poskusiva srečo 
v zeljarstvu.«, nam pove 
gospod Vinko.

Z raziskovanjem tere
na so prišli do zaključka, 
da na njivah Velike Bu

kovice uspeva 
posebna sorta 
zelja.

Ali nam 
lahko pove
ste za katere 
vrste gre?

Na njivah
sadimo almanah, kratman, 
hinova ter popularni varaž- 
dinec, glavnata zelenjava, 
ki si zasluži največjo oceno 
gurmanov.

Kot vodilni proizva
jalec, koliko zelja boste 
skisali to jesen?

Vse večje povpraševa
nje po tej magični zelenjavi 
naju je s soprogo »prisili
lo«, da skisamo 25.000 
kg zelja, poleg tega pa 

še 3.000 kg celih zeljnatih glav za 
sarme. Potem je lahko jasno koliko 
zelja gre na tržišče.

Za pridelano in kislo zelje 
nimate problema s tržiščem. Ali

nam lahko poveste kam plasirate 
toliko ton zelja?

Točno tako. V bivši državi smo 
naše proizvode plasirali na tržišče 
Reke in Kvarnerja. Danes nam ni tre
ba nikamor. Danes naši cenjeni pro
izvodi v glavnem izpopolnjujejo naše 
zahtevno tržišče v Slovenski Istri. Če 
sem iskren, gre dober del zelja na 
tržišče slovenske metropole.

Kot dodatna kmetijska dejavnost 
zakoncema predstavlja veliko breme, 
obenem pa tudi neizmerno zadovolj
stvo, ki ju kot sama pravita osrečuje 
in daje voljo za boljši jutri in srečno 
prihodnost.

Teks in foto: Petar Nikolič

Krajani vasi Velika Bukovica iz KS 
Koseze, so bili že od nekdaj na daleč 
znani pridelovalci sočne repe, pridel
ka, ki je dopolnjeval prehrano živali. 
Ob napredku sodobne tehnologije 
sp kmetovalci v tem delu Primorske 
repo potisnili v drugi plan. Velika 
večina se jih je »prekvalificirala« v 
za kmete donosnejši posel, to pa je 
sajenje večvrstnega zelja - brassica 
- oleracea, po katerem je vse večje 
povpraševanje na tržišču.

Med rekorderji, ki se ukvarjajo s 
t vejo kmetijstva pa sta zakonca Mira

in Vinko Primc, po domače Jerničova 
iz Velike Bukovice. Na njunih parce
lah jesensko pobiranje dočaka od 
25.000 do 35.000 sadik zelja, ki 
jih vzgojijo sami. »Po stečaju kme-

W

JE LUC NA KONCU
TUNELA ŽE VIDETI?

V decembru se je vsaj na razvitih trgih vsaj malenkostno izboljšalo klavrno 
vzdušje, ki vlada na borzah že kar nekaj časa. Tako so od dna, ki je bilo do
seženo konec meseca novembra, tečaji pridobili okrog 15-18% (Evropa, ZDA), 
na Kitajskem pa celo 36%. Kljub temu pa je bila rast dosežena ob relativno 
slabih novicah, kar ni najbolj spodbudno. ZDA so v novembru izgubile prek 
pol milijona delovnih mest, rast v tretjem kvartalu pa je bila revidirana iz minus 
0,3 na minus 0,5 odstotka. Prodaja avtomobilov in tudi prodaja na drobno se 
nadalje konstantno zmanjšujeta. Zaradi padca cen nafte pa inflacija ni več v 
ospredju in proces zniževanja obrestnih mer se odvija tudi v evro območju.

Napoved Organizacije za gospodarsko sodelovanje in razvoj (OECD) za trenutno in prihodnjo gospodarsko 
rast je ponovno slabša, pa vendar hkrati nakazuje, da se bodo gospodarstva v drugi polovici leta 2009 le 
opomogla, kar daje vsaj nekoliko upanja za svetlejšo prihodnost. Za naslednjo leto naj bi gospodarska rast v 
ZDA sicer padla za 0,9 odstotka, v evro območju za 0,5 odstotka in na Japonskem za 0,1 odstotka. Dvignila 
pa naj bi se brezposelnost.

Poleg ZDA, kjer so ukrepi najbolj intenzivni, pa ukrepa tudi Evropa. Evropska centralna banka, je v začetku 
decembra znižala ključno obrestno mero za 0,75 odstotne točke na 2,5 odstotka. Fiskalni ukrepi ostajajo od 
države do države različni, Anglija bo začasno znižala DDV, Nemčija bo začasno ukinila davek na novo kupljena 
vozila, večinoma vse države pa tako ali drugače pomagajo bankam in finančnim institucijam.

Za Slovenijo, kjer je bila situacija s tujino v preteklosti podobna, pa lahko rečemo, da tokrat ni sledila rasti 
tujih trgov. Slovenski borzni indeks se trenutno nahaja pod 4.000 točkam, kar pomeni petletno dno in skoraj 
70% padec od vrha. Dejstvo je, da v Sloveniji trenutno na borzi ni nobene likvidnosti in že manjše prodaje 
posameznih papirjev lahko močno zbijejo tečaj. Na Hrvaškem je padec indeksa sicer podoben, vendar pa je 
Hrvaška vseeno bolj sledila rasti na razvitih trgih in od dna pridobila že okrog 17%. Na Hrvaškem je bila sicer 
najbolj zaskrbljujoča morebitna devalvacija valute. Hrvaška narodna banka je zato sprejela ukrep in znižala 
obvezno rezervo v bankah in s tem povečala likvidnost v bančnem sistemu. Tudi srbska in makedonska borza 
se podobno, kot Slovenija, nikakor ne more odbiti od dna, s tem, da pravzaprav na obeh borzah skoraj ni 
prometa.

Prihodnost se zdi še precej negotova. Makroekonomski podatki so zaskrbljujoči. Po drugi strani pa obsežni 
državni ukrepi, nižanje obrestnih mer in stabilizacija finančnega sistema dajejo upanje za svetlejšo prihodnost. 
Kar veliko analitikov napoveduje izboljšanje razmer v drugi polovici naslednjega leta. Tečaji so slabe razmere 
večinoma že upoštevali, vendar pričakujemo nadaljnjo velika volatilnost. Prav možno je, da bomo v prihodnjem 
letu še doživeli kak močnejši popravek navzdol, nakar naj bi se zadeve nekoliko umirile. Veliko pa bo odvisno 
tudi od tega, kako se bodo »prijeli« ukrepi centralnih bank in vlad in kdaj se bo vrnilo povpraševanje potrošni
kov, ki se v teh razmerah zdi skoraj ključnega pomena.

BORZNO POSREDNIŠKA 
HIŠA D.D.

ILIRIKA Borzno posredniška hiša d.d. 
Primož Hočevar, upravljavec premoženja

BOŽIČNO NOVOLETNO 
SREČANJE GENERACIJ

Tradicionalno srečanje malo mlajših občanov mesta Ilirska Bistrica (nad 
80 let), ki ga vsako leto organizira Območno združenje Rdečega križa Ilirska 
Bistrica, je bilo letos v Okrepčevalnici Danilo. Dosedanja kot tudi letošnje 
predpraznično srečanje starejših občanov je potekalo v prijetnem vzdušju,

klepetanju in pesmi. Za kulturni program in zabavo so poskrbeli učenci in 
učenke osnovne šole Dragotina Ketteja ter domači harmonikar Alojz Bajc. 
V imenu organizatorja je drage goste pozdravila dolgoletna prostovoljka 

• Rdečega križa Silva Dekleva. Uspešno delo te humanitarne organizacije pa 
je nagradila Banka Koper s čekom za 2.000 €, ki gaje predsednici Rdeče
ga križa Nadji Baša predala vodja poslovne enote ga. Anica Dovgan Stare. 
Povedati je treba, da je organizator udeležencem podaril tudi simbolična 
božično-novoletna darila.

Tekst - foto: Petar Nikolič
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MOŽU*

PIŠITE NAM

sneznik@kabelnet.net

m

Trgovina Polzela 
v TPC Mikoza 

ponuja nogavice, 
perilo in majice 

Polzela. 
Dobite tudi 

modrčke 
in perilo 
Komet.

KouesaR - bf
ŠPORTNA TRGOVINA IN SERVIS

Rozmanova 29, 6250 ILIRSKA BISTRICA 
Tel.: 041 / 359-168, www.kolesar-bf.si

V prodajnem programu imamo kolesa 
in kolesarsko opremo.
AKCIJA:
kolesa za odrasle letnik 2008' 
poletna kolesarska oblačila |

Fitnes naprave Hammer: 
orbitrek od 184,90 € 
sobno kolo od 199,00 € 
veslač 239,00 €

Sanke lesene in otroški bobi pvc za sneg.

nu imamo kolesa

tnik 2008^USr 
oblačila

ZIMSKI URNIK 1.10.2008 - 28.2.2009

PONEDELJEK - PETEK 16-18 ure
SOBOTA, NEDEUA
IN PRAZNIKI______________ zaprto

ŽELIMO VAM SREČNO, ZDRA VO IN 
USPEHOV POLNO NOVO LETO 2009

PIZZERIA

041 548 690

SREČNO

vam nudi po vaši želji ali 
strokovno ureditev gorobov, 
vrtov, zasaditve okrasnega 
grmičevja in drevja in sadnega 
drevja, svetujemo vam pri izboru 
sadnega drevja in gnojenju za 
prezimitev, vzamemo vzorce 
zemljeza analizo.

Za vse to in še kaj
CIPRESA

je pravi naslov
Pokličite 041/974-092

SREČNE PRAZNIKE
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Podgrad 110, 6244 PODGRAD 
Tel.: 05/783-62-10 centrala

05/783-62-11 direktor 
Fax: 05/783-63-20
GSM: 041/611-395 
e-mail: purplatex@siol.net

BLAGOSLOVLJENE
BOŽIČNE
PRAZNIKE
TER
VELIKO
USPEHA

NIZKE GRADNJE
NEPREMIČNINSKA

AGENCIJA

V
NOVEM
LETU

Obmoini odbor OZ Odetega 
križa Ilirska Bistrita

se zahvaljuje vsem krvodajalkam in krvo
dajalcem, ki so nesebično darovali svojo kri 
in reševali življenja drugih.

Posebno zahvalo namenjamo mladim 
krvodajalcem,

učenkam in učencem četrtih razredov 
Gimnazije Ilirska Bistrica, 

ki so letos prvič darovali kri.

V novem letu 2009 vam voščimo obilo zdravja in osebne sreče.

GRADBENI CENTER
Miro Iskra s.P.
Vojkov drevored 28 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05 / 71 00 756 
fax.: 05/71 00 757 
GSM: 031 / 328 746 
e-mail: qciskra@volia.net

URNIK
7.00-19.00 

sobota 7.00 -12.00 
10%oooustna 

določene artikle
DOSTAVA NA DOM

Gregor Primc
Gregorčičeva 9, ILIRSKA BISTRICA

Tel.: 05/71-00-510

esmriit0©qBddd©Q®@^7

CcgiGRTBmGi Odo prateredlmEja dL©=®o

ESIMIT technology d.o.o. 
Vojkov drevored 14 
6250 Ilirska Bistrica

n.c. telefon: 05/711 02 00 
telefax: 05/711 02 10 
e-mail: esimit@esimit-tech.si

Cankarjeva 25, Ilirska Bistrica 
tel.: 05 / 71 41 501

IMSS
' ' - '4 , Z : 4 ; '

z&Rsm ga^sa^a®®®
* ZAVESE - metražno blago

___________r _ i / ^.gL , x
* BRISAČ
* POSTELJ

&
IN

SITE C
\

.....

*ODEJE, PRESITE ODE 
*OKRASNI VZGLAVNIKI

I / r\fl
*NAMIZNI PRTI om® č>

i *

* NAMIZNI PRT
* POSTELJNIN
*JOGI RJUHE i

|

IN SE VELIKPO DRUtiEGA PO UGODNIH CENAH

iti Stoititi

jjyVy Js/ti

4-........ ■■■..*

DARILNI PROGRAM: JEDILNE GARNITURE

* SKODELICE

REDNI PROGRAM:
široka ponudba

* izdelanih zaves
* dekorativnih zaves
* metraže

(brezplačno šivanje po naročilu)

ŠIRŠI PROGRAM:
široka ponudba

* posteljnine
* brisač
* prešitih in navadnih odej
* posteljnih blazin in pregrinjal

NOVOST V PONUDBI:
* plastificirani prti
* umetno usnje - skaj
* karnise

URNIK
NON-STOP 8-19 

SOBOTA 8-12

* SALECE ZA KAVO, CAJ
* DOZE (kava, sladkor, sol) IN SE IN SE

NEDELJE IN PRAZNIKI
ZAPRTO
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ALI RASTLINE V PISARNAH IZBOLJŠUJEJO ZDRAVJE
Prof. dr. Tove Fjeld
Poročilo iz osemdesetih let indici- 

ra nato, da lahko rastline reducirajo 
količino kemičnih snovi iz zraka. Tako 
listi kot tudi steblo in korenine so
delujejo skupaj z mikroorganizmi, ki 
se nahajajo v zemlji okrog korenin, 
v procesu čiščenja zraka. Tako 
rastline nudijo možnost 
izboljšanja zraka pogosto 
precej onesnaženega 
zraka v prostorih. Prav 
zaradi tega so sposobne 
izničiti negativni efekt 
na zdravje povzročen z 
atmosfero v javnih in za
sebnih prostorih.

Poleg tega rastline 
niso samo potencialni 
čistilec zraka. Predstav
ljajo tudi del originalnega 
ekosistema katerem se je 
človek razvijal. Rastlinske 
vrste kakršne poznamo 
danes so nastajale že 
pred 150 milijoni let, 
medtem ko je človeška evolucija za
čela pred komaj 4.5 milijoni let.homo 
sapinens pa se je začel razvijati šele 
pred 100 000 leti. Naš celotni razvoj 
je torej tesno povezan z rastlinami.

Zanimivo je, da se je človeška 
biologija in genetika zelo malo 
spremenila. Na pogled so identični 
človeku, ki je živel na koncu ledene 
dobe, ko je led prekrival velik del 
severne Evrope. Drugače povedano 
naše okolje se je začelo postopoma 
spreminjati šele v zadnjem času.

Ta se je začel z industrijsko revo
lucijo, katera je vodila so urbanizacije 
zahodnega sveta. Tako se je zgodilo, 
daje človek v zadnjih 50 do 70 letih 
pozabil na svojo vez z naravo. Ta raz
voj nas je odsekal od tesnega stika z 
naravo in nas pripeljal do velike po
trošnje našega življenja obkroženega 
z umetnimi stvarmi.

Moderen način življenja nas je 
tudi pripeljal do novih izrazov v psi
hološkem pogledu na naše zdravje. 
Kako deluje okolje na nas se namreč 
imenuje okoljska psihologija. Študije 
na tem področju jasno kažejo, da 
ima okolje pomemben vpliv na naše 
dobro počutje, čustveno stabilnost 
in stres. Kažejo, nahajanje v odprtih 
prostorih parkih in gozdovih znižuje 
stres. Tu de poraja vprašanje, zakaj 
ima narava na nas takšen efekt. Ne 
gre samo zato, da fizično telo za
gotavlja, da bomo preživeli v divjini, 
ampak tudi za psihološko kompo
nento. Ko se namreč sprehajamo 
po gozdu velikokrat preklopimo na 
"avtomatičnega pilota«, kar kaže da 
je nekje globoko v nas podedovana 
zavest, katera prepozna naravo kot 
nekaj domačega. Po drugi strani pa 
ko se nahajamo v okolju, ki nam ni 
domače trošimo velik del mentale 
energije, da ohranimo določeno 
distanco.

Naš urbani način življenja pomeni 
tudi, da preživimo tudi do 90 % časa 
v zaprtih prostorih. To povečuje po
membnost tako fiziološkega kot tudi 
Psihološkega efekta pri dizajniranju 
notranjih prostorov.

Nekaj študij iz preteklih 15 let 
kažejo, da lahko pogled skozi okno 
Povzroči občutek dobrega razpol
oženja. Ameriška študija, ki jo je 
izvedel Robert Ulrich, kaže nato da

so pacienti, ki so imeli pogled na 
vegetacijo ozdravili mnogo prej in 
imeli tudi precej nižji prag bolečine, 
kot pacienti, ki so gledali v betonske 
zidove. Prav tako je Švedska študija 
pokazala, daje pisarniško osebje, ki 
je imelo pogled na zeleno vegetacijo 
bilo manj pod stresom, kot na primer

osebje, ki je gledalo na ulico.
Torej če lahko samo pogled skozi 

okno, ne samo zmanjša stres ampak 
tudi določeno mero zdravja, morajo 
rastline v prostoru, doseči najmanj 
enak efekt.

Na hortikulturnem inštitutu uni
verze na norveškem so našli še en 
efekt vpliva rastlin na fizično in kemič
no stanje zraka v prostorih. Poskušali 
so testirati, kjer je bilo to mogoče 
vpliv rastlin na izboljšanje zraka v 
prostorih. Študija je bila izvedena 
skupaj z servisom za poklicne bo
lezni družbe Statoil, največje naftne 
družbe na Norveškem. Hortikulturno 
podjetje - Greenteam- je opazovalo 
stanje rastlin tekom študije. Vključili 
so tudi medicinske kolege, strokov
njake za astmo in alergije ter različne 
eksperte za poklicne bolezni.

Vključenih je bilo 59 zaposlenih 
podjetja Statoil. Delali so v pisarnah, 
ki so pokrivale 10 m2 . Študija je 
bila izvedena jeseni leta 94. V tistem 
trenutku ni bilo v pisarnah nobenih 
rastlin. 59 sodelujočih je bilo raz
deljeno v dve grupe. Obe grupe so 
bile dobro premešane kar se tiče 
starosti, spola in so vsebovale enako 
število kadilcev. Čas preveden za 
računalnikom je bil prav tako enak 
v obeh grupah. V teku kontrole 
med decembrom 94 in januarjem 
95 so zbirali podatke o 12 različnih 
simptomih. Te simptome, kot so 
utrujenost, glavobol, suha koža na 
rokah in obrazu, kašljanje in vnetje 
oči lahko v veliki meri pripišemo de
lovnem okolju. Podatki so se zbirali 
z vprašalnikom na katerem je bilo 
treba označiti stopnjo prisotnosti ka
terega izmed simptomov (na lestvici 
od 1.3). Podatki so se zbirali vsaka 
dva tedna.

Rezultati niso pokazali nobene 
razlike v stopnji zdravja med obema 
skupinama. Skupina A je imela pov
prečje 7.8, grupa B pa 8.3, kar je 
razlika 0.5 %. Zaključili so da se obe 
skupine precej podobno odzivajo 
na simptome povzročene z notranjo 
atmosfero.

V nadaljnjem eksperimentu so 
vse pisarne skupine A opremili z 
rastlinami. Tri zaboje za rože so vse
bovali Dracena deremensis, Aglao- 
nema commutatum in Epipremnum

aureum, kateri so bili nameščeni 
na vsako okno. Poleg tega je bil v 
kotu nameščen zaboj z 1.5m veliko 
Draceno deremensis in Epipremnum 
aureum kot nižjo rastlino. Skupina B 
je služila kot kontrolna skupina. Po 
treh mesecih so rastline postavili v 
prostore skupine B in je skupina A 

služila kot kontrolna.
Tekom poizkusa se 

je nabralo upoštevanja 
vredno število zdravstve
nih problemov. 12 simp
tomov so razdelili v tri 
glavne grupe.

Grupa 1 je pokriva
la splošne simptome: 
utrujenost, omotičnost, 
glavobol in vrtoglavico 
skupaj z problemom 
koncentracije. Ugotovili 
so precejšen upad pri teh 
simptomih, posebno pri 
glavobolu in utrujenosti, 
ki sta padla za 20-30% 
potem ko so postavili 

rastline v pisarno.
Grupa 2je pokrivala probleme 

sluznice: srbeče, pekoče ali raz
dražene oči, razdražen in zamašen 
nos, hrapavo in suho grlo skupaj 
z kašljem. Tudi ti simptomi so se 
znatno izboljšali: suho in hrapavo 
grlo za okrog 30%, in kašljanje za 
okrog 40%.

Grupa 3 je pokrivala probleme 
glave: razdraženo in suho kožo na 
obrazu, prhljaj, srbeče lasišče in 
ušesa in srbeče roke. Prisotnost 
rastlin je pokazala občutno izboljša
nje pri kožnih problemih, najbolj pa 
pri suhi koži na obrazu, kjer so se 
simptomi zmanjšali za okrog 25%.

Vpliv rastlin na izboljšanje zdravja 
lahko objasnimo z naslednjimi razlo
gi: izboljšan občutek ugodja dviguje 
stopnjo tolerance na razdraženost. 
Posledično osebe občutijo notranje 
okolje bolj prijazno, če so v njem 
rastline.

Po drugi strani, lahko zaključimo, 
da imajo rastline direkten učinek 
na okolje; v skladu z ugotovitvami 
raziskave v Ameriki, rastline lahko 
zmanjšajo veliko število kemičnih 
snovi v zraku. Lahko pa tudi dvigu
jejo vlažnost v zraku, kot to sugerira 
Angleška študija. Ta dva faktorja 
sta vodilna pri izboljšanju ozračja v 
prostoru.

V nadaljnji raziskavi so hoteli ugo
toviti, kako vpliva prisotnost rastlin na 
njihovo delovno okolje.

Sorazmerno veliko število oseb 
se je strinjalo, da je zrak v prosto
ru boljši, če so v prostoru rastline 
(22% se je popolnoma strinjalo, 
24% delno). Večina je povedala, da 
se počutijo udobnejše v prostoru z 
rastlinami (84% se je strinjalo delno 
ali v celoti). Vsi ki so sodelovali v po
izkusu so izrazili željo, po namestitvi 
rastlin v njihovih prostorih.

Na koncu so prišli do naslednjih 
zaključkov. Rastline v prostorih lahko 
izboljšajo zdravje in občutek ugodja. 
Problemi z zdravjem povzročeni z 
zrakom v prostoru, se pojavljajo manj 
pogosto in zaposleni čutijo rastline 
kot pozitiven element. Učinkovitost 
na delu se tako poveča zaradi izbolj
šanega zdravja in občutka ugodja.

cvetlica.com

Tovarna Ferrari v Maranellu že dalj Časa skrbi za 
dobro počutje svojih zaposlenih

TUKAJ 
BI Bil 

LAHKO 
VAS 

OGLAS

Geacomm d.o.o., 
Ljubljanska cesta 2a, Koper 

http://www.geacomm.sl

nepremičnine * posredniške storitve 
* svetovanje

Cenjene stranke obveščamo, da dejavnost 
posredovanja v prometu z nepremičninami širimo 
tudi v vašo bližino. V novi pisarni v Ilirski Bistrici 
vam nudimo storitve posredovanja pri prodaji, 
nakupu, oddaji in najemu nepremičnin, svetovanje, 
vpise v zemljiško knjigo in še mnogo več. 
Vabljeni!

Pisarna Ilirska Bistrica 
Bazoviška 20

Tel: 031 734 851, Fatc 05 71 00 485 
ejnail: dario.trebec@aeacoimn.si

aezir*

CENIK

CENIK OBJAV:
1 stran: (120.000 SIT) - 500,75 EUR 

1/2 strani: (80.000 SIT) - 333,83 EUR 
1/4 strani: (40.000 SIT) - 166,92 EUR 
1/8 strani: (30.000 SIT) - 125,19 EUR

OSMRTNICA:
1/8 strani brez slike: (5.000 SIT) - 20,87 EUR 

1/8 strani s sliko: (6.000 SIT) - 25,04 EUR

Cenik zakupa prostora velja za oglaševanje ter za politična sporočila.Objave na 
zahtevanih straneh ter na prvi in zadnji strani so višje za 30%. Cene ne vsebujejo 
DDV.

IRENA KOŽMAN ..p.

82=0 * NOVA kolekcija ženskih in moških hlač ELKROJ
Zimske bunde za hladne dni - UGODNO

Maturantke! - za vas kreacije domače oblikovalke MOJCE CELIN
Kvalitetno spodnje perilo za njo in njega 

italijanskega proizvajalca COTONELLA
Majčke - T-SHIRT - Mehkoba perila, ki “dihajo z kožo", namenjena je 

vsem, ki želijo vsakdanjo kakovostno brezšivno lagodnost za ugodno ceno 

Nakit BR0SWAY izdelan iz antialergijskega kirurškega jekla, obogaten 

z 18-karatnim zlatom NOVO NOVO NOVO NOVO

PROSTORSKO 
URBANISTIČNO 
KRAJINSKO IN

Vojkov drevored 2 
6250 Ilirska Bistrica

ARHITEKTURA
IZDELAVA VSEH VRST PROJEKTOV ZA PRIDOBITEV 

GRADBENEGA DOVOLJENJA IN Z NJIM POVEZANO SVETOVANJE

URBANIZEM
Izdelava prostorske in IANISTICNE DOKUMENTACIJE

ter strokovnih podlag

KEMIČNA ČISTILNICA 
■ IN PRALNICA mm

NATAŠA ČESNIK
Kosovelova ul. 1 a 

Ilirska Bistrica
Tel. 070 / 84 60 96
NUDIMO VAM KVALITETNO 
ČIŠČENJE VAŠIH OBLAČIL, 
ODEJ, ZAVES IN OSTALO. 
LAHKO TUDI SAMO LIKANIE. 
UGODNI POPUSTI PRI 
LIKANJU IN PRANJU VEČJIH 
KOLIČIN.
NOVOST- ČISTIMO TUDI 
USNJENE JAKNE IN TEPIHE. 
usnsnsNBBK.4
PON /SRE/PET 8 - 14
TOR / ČET 12-19
SOBOTA 8-12
Nedelje in prazniki ZAPRTO

PVC OKNA - VRATA - SENČILA

JANOSCh
Janez Janc s.p.

Kešetovo 10,1420 TRBOVLJE 
Tel.: 05 / 904 85 41 
Fax: 05 / 904 85 40 

www.janosch.si 
e-mail: j.j@s5.net

- SVETOVANJE, DOSTAVA IN 
MONTAŽA PVC OKEN - VRAT 
-tende
- žaluzije
- rolete

040 620 540
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VOŠČILO
Spoštovane občanke in ob

čani!

V imenu 
kolektiva 
Postaje mej
ne policije 
Jelšane vam 
želim var
no, zdravo 
in uspehov 
polno novo 
2009 leto!

Zlatan KOVAČEVIČ 
KOMANDIR POLICIJSKE 

POSTAJE I 
višji policijski inšpektor III |

OB KONCU LETA

i

mm

Konec leta spet je čas, 
da povemo si naglas 
vse, kar v srcu si želimo 
zdaj, ko staro šlo je mimo.

Kar je slabo, naj umre, 
naj dobro le poraja se!
In na vaših vseh poteh 
doživljajte srečo in uspeh!

Veliko poslovnih uspehov in osebne sreče
v letu 2009,

želi Območno obrtno - podjetniška zbornica Ilirska Bistrica!

ČESTITKA
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RAZVOZ PIC JE CEL DAN
9 - 22 URE
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Dtuštro Tvoj telefon

Društvo Tvoj telefon iz Postojne v imenu Zve
ze slovenskih društev svetovalcev za telefon

sko pomoč v stiski predstavlja:

Novo številko linije Klic v stiski 
»SOPOTNIK«

116 -123
ki bo začela delovati s 1. oktobrom. Številka 
080 2223 bo v veljavi do konca leta 2008.

Jubilejna 10. lidtadja barikov Vinakoper

L

Koper, 1.12.2008 - Največ
ji dobrodelni dogodek koprske 
kleti, vsakoletna licitacija 12-ih 
izbranih barik sodčkov, je letos 
doživela že deseto uspešno po
novitev. Zvezda današnje dražbe 
je bil barik sodček 
številka 12 z mer
lotom letnika 2007 
iz lege Purissima, 
ki je na dražbi, do
segel najvišjo ceno
25,00 EUR na li
ter. Klet vsako leto 
del izkupička po
dari Pediatričnemu 
oddelku Splošne 
bolnišnice Izola, z 
današnjo dražbo pa 
bo ta znesek boga
tejši za 11.025,00 
EUR. Ob današnji 
priložnosti je uprava 
družbe predstav
nicam Splošne bolnišnice Izola 
poklonila simbolični ček v višini 
40.000,00 EUR, kar je del kupni
ne v dobrodelne namene, ki jer na 
račun kleti pritekel v letu 2008.

Že desetič zapored (prvič leta 
1999) je klet pripravila dobro
delno dražbo barikov in desetim 
dražiteljem ponudila 12 sodčkov 
zvinom preteklega letnika. Glavni 
enolog kleti Iztok Klenar s poseb
nim izborom sodčkov vsako leto 
pripomore k zanimivosti dražbe, 
dražitelje pa k dvigovanju cene 
uspešno vzpodbuja tudi že tradi
cionalni voditelj Mitja Meršol.

Med letošnjimi sodčki je bilo 
vino sorte chardonnay (1 sodček), 
malvazija ( 2 sodčka), sodček 
refoška, cabernet sauvignon (6

sodčkov) ter 2 sodčka merlota. 
Izklicna cena za liter vina iz 225- 
litrskega barik sodčka iz hrastovega 
lesa je znašala 10,00 EUR, dražitelji 
pa so ceno lahko zviševali za najmanj
1,00 EUR. Degustaciji je sledila

1J hi I j
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licitacija, ki se je zaključila v slabih 
15-ih minutah, saj so si dražitelji že 
med degustacijo izdelali zelo jasno 
mnenje, katero vino želijo v svojih 
kleteh. Največji izkupiček je kleti pri
nesel sodček merlota letnika 2003 
z lege Purissima, katerega končna 
cena je znašala 25,00 EUR na liter 
in ki si ga je zagotovil Jernej Petač iz 
Gostilne Mihovec, Zgornje Pirniče, 
sicer že večkratni kupec barikov.

Iztok Klenar, glavni enolog in član 
uprave Vinakoper d.o.o.: »Sodček 
številka 12 se ponaša z bogatim, pol
nim merlotom iz lege Purissima. Prav 
vtem vinogradu smo najprej zasadili 
francoske klone te sorte z gojitveno 
obliko dvojni guyot, pogoji pa so 
tam več kot enkratni, da se je sorta 
razvila do svojega vrhunca. Starost

vinograda je letos dosegla 10 let 
in prav to je tisti čas, ko začne trta 
dajati najboljše rezultate. Kar 90% 
vse čarobnosti se je pri tem vinu 
zgodilo v vinogradu, v kleti smo 
ga skrbno negovali, a smo glede 

na njegovo enkratno 
kakovost, ki ga je 
grozdje že prineslo 
s seboj, imeli malo 
dela.«

I Že od prve draž
be klet Vinakoper 
del kupnine, ki pre
sega izklicno ceno, 
tradicionalno s svo
jimi kupci pokla
nja pediatričnemu 
oddelku Splošne 
bolnišnice Izola. Do 
preteklega leta je 
tako skupni dobro
delni izkupiček vseh 
dražb znašal pribl. 

180.000,00 EUR, z današnjo 
dražbo pa bo ta znesek višji za
11.025,00 EUR. Ob zaključku 
licitacije je uprava kleti pred
stavnicam SBI predala simbolični 
ček v vrednosti 40.000,00 EUR, 
kar so dobrodelna sredstva, ki 
so se kot del kupnine stekla na 
račun kleti v letu 2008. Uprava 
kleti Vinakoper je ob zaključku 
današnje jubilejne dražbe po
klonila simbolično obeležje, ki so 
ga izdelali otroci Pediatričnega 
oddelka SBI Francu Jezeršku 
iz Hiše kulinarike Jezeršek, ki je 
v desetih letih dražb barikov od
kupil največje število sodov (10), 
z današnjo dražbo pa je njegova 
zbirka bogatejša še za 3 sode.

VINAKOPER D.O.O.

Kaj za prazničnimi vrati čaka nas, 
ko razigrano bo čas prestopil letni prag?
Bo jutro s soncem obsijano, 
bo z mehkim perjem nam postlano, 
bodo novi časi zlati?
Zlati bodo, če sivino vsakdanjo sami pozlatimo 
s poštenim delom in dobroto, 
ji s smehom vdihnemo lepoto 
in s prijateljstvom iskrenim 
nežnost, srečo, mir, toplino.
Takih časov 
- zlatih časov - 
v novem letu vam želimo!

ČEBELARSKO DRUŠTVO ANTONA ŽNIDERŠIČA

VOŠČILO
Spet prihaja novo leto, 
v meglo sprva še ujeto.
Kaj prinaša, še ne vemo, 
le tipaje skozenj gremo.
Staro leto ho minilo, 
zadnje dalo ho darilo - 

up na lepše, boljše čase, 
ki le dobro vleče nase!

Srečno, zdravo in zadovoljno leto 2009 želijo člani
KETŠD A. Mihečič Harije

Vsem

poslovnim partnerjem 

in strankam 

želimo

srečno in uspešno 

novo leto

@ BANKA KOPER

koliSter Dolenje 2a, 05/788 60 10 
Prodaja vozil OPEL, 05 / 788 60 09 

PE Ilirska Bistrica, 05/710 14 30

i« Mii

POLNJENJE KLIMATSKE NAPRAVE
Merjenje izpušnih plinov, 

optična nastavitev podvozja
I POOBLAŠČENI OPEL-©- SERVIS
E IN PRODAJALEC VOZIL OPEL-©

delovni čas od 8. do 19. ure, v soboto od 8. do 14. ure,
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I l f v v» 1 ^I Vosci lo
od KS Ilirska Bistrica

Ko zadnji list na koledarju odtrgan je, 
prihaja čas, ko novo leto, mlado leto 
v mestno krajevno skupnost 
se na saneh pripelje.

Ker v vsakem letu se nam vedno mudi, 
da se ustavimo za trenutek 
vsaj za praznične dni.

Naj nam nikar ne zmanjka časa 
za srečanje in za pozdrav, 
naj nam nikar ne zmanjka časa, 
za vedro pesem, svet sanjav.

V letu 2009 vsem krajanom želimo, 
naj prijateljstvo ogreje nam dlani 
ter vse kar je lepo, naj raste in cveti.

vaša Krajevna skupnost Ilirska Bistrica |
I

Sreino 2009
Spet leto življenja bo kmalu za nami, 
radost bo upanje vseh novih dni; 
enkrat slovo pač začetek oznani - 
če to želimo, al prav nam ni.

Naj nam prihodnost bo sreča brez dna, 
ob tem ko zaupamo v vero srca.

Klub harmonika

mm

Za slike,
ki rešujejo življenja. 
Pošlji SMS z vsebino

■
^yr decembru pošljite SMS z

in prispevajte 1 EUR za sodoben 
mamograf v Splošni bolnišnici 
Izola. Neva, Marija in Janja so 
premagale raka dojke.
Kako? Preberite njihove bloge

KOLEDAR PRIREDITEV-PRAZNIČNI DECEMBER 2008
.............- —   ■■■ ............................na    ■   BBBBCT 8MB3B5B3EjgSE3E3g5ga!P5l IE&BMSt 8BBHBK3SŠS 1 HS51
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Prihod Dedka Mraza za predšolske 
in šolske otroke

OŠ Jelšane 24. december ob 10.30 OŠ Jelšane 05/788 50 01
Branka Š. Mandič

Božični večer Cerkev sv. Štefana,
Harije

24. december ob 21.30 KETŠD Alojzij Mihelčič, 
Harije

031/641 311
Alenka Penko

Nočni pohod z baklami z Bača v 
Knežak k polnočnici

Start izpred cerkvice sv. 
Ivana na Baču

24. december ob 22.30 KD Tuščak Bač 041/567655
Tanja Blažek

Božični koncert MePZ Tabor Kalc 
1869 Knežak

Župnijska cerkev
Knežak

25. december ob 18.00 MePZ Tabor Kalc 1869 
Knežak

041/804920
Andrej Novak

Božični koncert Cerkev sv. Štefana
Harije

26. december ob 9.00 KETŠD Alojzij Mihelač, 
Harije

031/641 311
Alenka Penko

Proslava ob dnevu samostojnosti, 
Štefanovo-blagoslov konj
10. obletnica Harijskih novic

Parkirišče KS Harije 26. december ob
10.30

KETŠD Alojzij Mihelač, 
Harije

031/641 311
Alenka Penko

Kulturni program ob dnevu 
samostojnosti in blagoslov konj

Pred cerkvijo sv. Ane na 
Baču

26. december ob
14.00

Društvo Graščina
MePZ Tabor Kalc 1869

041/804 920
Andrej Novak

Božično-novoletni koncert Dom na Vidmu 26. december ob 19.00 Bar KEŠ, Joža Keš, s.p., 
Društvo Graščina

040/164898 
Dolores Keš

Zabavno-glasbeni večer s skupino 
Coctails (brez vstopnine)

Šotor pri Gimnaziji 11. 
Bistrica

27. december od 21.00 
dalje

Bar KEŠ, Joža Keš, s.p., 
Društvo Graščina

040/164898 
Dolores Keš

Gledališče Ku-kuc, otroške 
delavnice, prihod dedka Mraza s 
spremstvom

Šotor pri Gimnaziji H. 
Bistrica

28. december od 14.00 
dalje

Bar KEŠ, Joža Keš, s.p., 
Društvo Graščina

040/164898 
Dolores Keš

Novoletni koncert na Reki HNK Ivana pl. Zajca na 
Reki

28. december ob 20.00 JSKD Ilirska Bistrica 05/711 00 90
Igor Štemberger

Silvestrovanje z gosti in prijatelji Dom starejših občanov
B. Bistrica

30. december od 14.00 
dalje

Dom starejših občanov
11. Bistrica

05/7141244
Nadja Vidmar

Silvestrovanje s skupino KU ADN 
(brez vstopnine), ognjemet

Šotor pri Gimnaziji 11. 
Bistrica

31. december od 20.00 
dalje

Bar KEŠ, Joža Keš, s.p., 
Društvo Graščina

040/164 898 
Dolores Keš

Ogled gradu Prem z muzejsko 
zbirko Prem ogled po dogovoru TIC Birska Bistrica

05/71 01384
Bojan Oblak

Ogled spominske sobe
Dragotina Ketteja Prem ogled po dogovoru

Oskrbnica Marija
Dovgan
TIC Birska Bistrica

05/7147374
Marija Dovgan 
05/71 01 384
Bojan Oblak

Ogled Hodnikovega mlina
Ilirska Bistrica

Birska Bistrica ogled po dogovoru Turistično društvo
IUrska Bistrica

05/71 45 280
Vojka Lenarčič

V koledarju prireditev lahko objavljate vsi, brezplačno. Podatke za objavo nam morate sporočiti do 18. v mesecu za naslednji mesec na 
elektronski naslov center.razvojni@siol.net. Vabljeni k sodelovanju! Razvojni center Ilirska Bistrica______________________________

Društvo prijateljev mladine Ilirska Bistrica ob novem letu 2009 
vošči sodelavcem in mladim družinam!

Da bi vsi v naslednjem letu našli še malo več časa za sebe in druge.
Da bomo zdravi.

Da bomo našli moči za vse preizkušnje. Da bomo srečni!
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VOŠČILO OB 
NOVEM LETU

Kulturno društvo Podgrad 
želi donatorjem in svojim čla
nom vesele Božične praznike 
in obilo sreče v prihajajočem 
letu 2009. i
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OBVESTILO
Kmetijska svetovalna služba 

Ilirska Bistrica obvešča, da izvaja 
svetovanje iz navzkrižne skladnosti

Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije ^ ter©nu

Za obisk kmetije oziroma svetovanje iz navzkrižne skladnosti se 
prijavite na tel: 7100 261 in 7100260.

Kaj je navzkrižna skladnost predpisov
Navzkrižna skladnost predpisov pomeni skupek standardov, ki jih 

morajo upoštevati kmetje, če hočejo biti deležni neposrednih plačil. 
Gre za standarde varovanja okolja, varne hrane, dobrega počutja živali, 
identifikacije in registracije živali...

Zahteve morajo izpolnjevati vsi, ki uveljavljajo neposredna plačila za 
I kmetijstvo - subvencije in sicer za OMD, SKOP, KOP, PP.

Kmetijska svetovalna služba 
Ilirska Bistrica
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STE BILI POŠKODOVANI 
V PROMETNI NEZGODI?

PORAVNAVA, d.o.o.. Odgovarja:

Vprašanje: Pred dvema dnevoma sem doživela nezgodo, ko sem padla čez jašek pred vhodom v 
naš stanovanjski blok. Jašek je v okviru urejanja okolice našega bloka izkopal upravljalec, ni pa bil 
zaščiten niti kako drugače označen, zato ga v temi nisem opazila. Ali sem upravičena do 
odškodnine in kolikšna bi bila višina le-te?

Mateja, Trebnje

Odgovor: Glede na zgoraj navedeno ste vsekakor upavičeni do odškodnine iz naslova splošne 
civilne odgovornosti upravljalca, saj za nastanek nezgode niste odgovorni vi, ampak upravljalec, ki 
ni poskrbel za vso potrebno varnost stanovalcev pri dostopu do stanovanjskega bloka. Ponavadi 
ima upravljalec za takšne primere sklenjeno zavarovanje civilne odgovornosti, kar pomeni, da 
nematerialne škode ne bo kril sam, ampak zavarovalnica, kjer ima sklenjeno zavarovanje. 
Odškodnina, ki jo boste prejeli, je odvisna predvsem od utrpljenih poškodb, trajanja zdravljenja, 
trajanje bolniškega staleža, števila obiskov pri zdravniku, opravljenih fizioterapij idr.

Vprašanja v zvezi z vašim primerom pošljite na INFO@PORAVNAVA.SI ali po pošti na naslov 
PORAVNAVA, d.o.o., Ljubljanska cesta 20, 3000 Celje in v treh dneh boste prejeli odgovor 
naših pravnikov, ali pa nas pokličite na brezplačno tel. št. 08013 14.

ODKRITJE VEČJE KOLIČINE HEROINA NA MEJNEM 
PREHODU ZA MEDNARODNI PROMET JELŠ ANE

Policisti Postaje mejne policije 
Jelšane so zjutraj 18. novembra 
2008 na podlagi Zakona o nadzoru 
državne meje podrobno pregledali 
32-letnega državljana Makedonije z 
začasnim prebivališčem v Nemčiji, 
ki se je na mejni prehod pripeljal z 
osebnim vozilom. Pri pregledu so bili 
pozorni na vijake zadnje desne ob
loge v predelu zadnjega sedeža, ki 
so bili samo delno priviti in na katerih 
so bili vidni sveži sledovi vijačenja. 
Pregled z endoskopsko napravo je

vsebino testirali. Test je potrdil, da 
je v njem prepovedana droga he
roin. V postopek so se nato vključili 
kriminalisti Sektorja kriminalistične 
policije PU Postojna, ki so na pod
lagi odredbe preiskovalnega sodnika 
Okrožnega sodišča v Kopru skupaj 
s policisti PMP Jelšane opravili 
osebno preiskavo osumljenca in pre
iskavo osebnega vozila. Pri preiskavi 
vozila so našli in zasegli skupaj 16 
ovojev, oblepljenih z rjavim samo
lepilnim trakom, ki so bili skriti za

sodniku OS v Kopru, ki je po za
slišanju zanj odredil pripor. Osebno 
vozilo so policisti zasegli.

Kriminalistična policija se je zara
di nadaljnjega zbiranja obvestil v zve
zi z organiziranjem prevoza povezala 
s tujimi varnostnimi organi; preiskava 
še poteka. Po do sedaj zbranih ob
vestilih je bila prepovedana droga 
namenjena za nemški ilegalni trg. 
Vrednost heroina v grosistični prodaji 
znaša okoli 150.000 evrov.

pokazal, da je za oblogo več zavojev, 
oblepljenih z rjavim samolepilnim 
trakom.

Zaradi suma, da je v ovojih pre
povedana droga, so policisti en ovoj 
potegnili ven, ga delno odprli in rjavo

levo in desno zadnjo oblogo vozila v 
predelu zadnjega sedeža. Bruto teža 
zaseženega heroina je 8,48 kg. 32- 
letnemu Makedoncu so odvzeli pros
tost in ga naslednji dan s kazensko 
ovadbo privedli k preiskovalnemu

Zlatan KOVAČEVIČ

KOMANDIR 
POLICIJSKE POSTAJE 

VIŠJI POLICIJSKI 
INŠPEKTOR III

DOTACIJA DOHODNINE RDEČEMU KRIŽUI

Spoštovani!
Po uredbi vlade Republike 

| Slovenije imate možnost v napo
vedi dohodnine za preteklo leto 
nameniti en del, oziroma do 0,5% 
za donacije humanitarnim organi- 

| zacijam in drugim nepridobitnim 
I organizacijam.

To je del vaše že obračunane 
dohodnine in bo v primeru, če ga 

| ne boste namenili nikomur, pripa
dal državnemu proračunu.

Vi pa se lahko do 31. decem- 
■ bra 2008 odločite, komu boste ta 
| denar namenili.

Ksg morate narediti?
Izpolniti obrazec: Zahteva 

| za namenitev dohodnine za do- 
I nacije.

Vpisali boste naš naziv: OB- 
I MOČNO ZDRUŽENJE RDEČE- 
| GA KRIŽA ILIRSKA BISTRICA in 

davčno številko : 584 105 54

Kje ga dobite?

Na spletni strani: 
www.durs.gov.si ali 
na izpostavi Davč
nega urada v Ilirski 
Bistrici,

na Vojkovem dre
voredu 14.

i&crzr

lOvBfrjKomu oddate ob
razec?

Na izpostavi
Davčnega urada v Ilirski Bistrici, na 
Vojkovem drevoredu 14 ali ga po
šljete po pošti.

Za k^j boste prispevali?
• za boljše pogoje in za spod

bujanje ter promocijo krvodajalstva, 
za zadostne količine varne in vsem 
dostopne krvi;

• za lajšanje vsakdanjih stisk lju
di, ki so potisnjeni na rob preživetja

• za boljše življenje invalidnih 
otrok in odraslih, ki jim pomagamo 
pri nakupu dragih medicinskih pri
pomočkov in opreme;

• za nepozabna 
doživetja socialno 
ogroženih otrok in 
starejših, ki jim omo
gočamo zdraviliška 
letovanja;

• za spodbujanje 
medgeneracijskega 
sodelovanja in bolj 
kakovostno življenje 
starejših, ki jim pri

pravljamo družabna srečanja, 
ustanavljamo skupine za samo
pomoč in jih obiskujemo ter ob
darujemo.

Zahvaljujemo se vam, če boste 
vložili zahtevo in namenili del vaše 
dohodnine za Rdeči križ Ilirska 
Bistrica.

Želimo vam prijetne praznike 
ter mirno in zdravo novo leto 
2009.
Območni odbor OZ Rdečega 

križa Ilirska Bistrica

PE ILIRSKA BISTRICA, bazoviška c. n, n. Bistrica, gsm: osi 685 872 
PE POSTOJNA, NOVI TRG 6, POSTOJNA, GSM: 051 388 935 
PE KOPER, vojkovo nabrežje 32, koper, oso 1314


